
esfahanzibaonline.ir تومــان     8000 صفحــه    8    12 Mar 2025   1446 رمضــان   11   1403 اســفند   22 چهارشــنبه    5059 شــماره  بیســت ویکم   ســال 

منا
ز  ای

س ا
عک

رکوردزنی شهرداری در جذب منابع ملی

»روز صفر«  فریاد بی آبی!

06 هنر

دکتر علی قاسم زاده، شهردار اصفهان، در چهارمین نشست خبری سالانه از دستیابی شهرداری اصفهان به روش های جایگزین تامین مالی خبر داد؛ روش هایی که 
03 و 04 شهرداری را از برخی تنگناهای اقتصادی نجات می دهد. آغاز بیش از ۴۳۰۰ میلیارد تومان پروژه مشارکتی از جمله این روش هاست     مدیریت شهری
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 شهرداری اصفهان 

برای احیای بافت تاریخی 
شهر طی سه سال گذشته

05 اقتصاد فرهنگ

 انیمیشن فرهنگی، اقتصاد سودآور
 مضامینی که در انیمیشن های نسل قبل بازنمود می شد، به طور کامل با تولیدات فعلی متفاوت است. 

 این انیمیشن ها محدود به تماشا نمی شود و در دیگر تولیدات فرهنگی مثل کتاب و دفتر، لباس، لیوان، کیف و مواردی 
مثل این که در زیست روزمره کودکان است، جاری می شود
زهرا مسعودنیا، مؤسس و رئیس هیئت مدیره »مؤسسه فرهنگی پژوهشی فرهنگ اول«

02 07سیاست ورزش

 رقابت پنج نفرهاز آب تا خاک...
برای یک صندلی مهم ترین دغدغه ها و اولویت های نمایندگان استان اصفهان

در سالی که گذشت و سالی که در راه است

 انتخابات هیئت آمادگی جسمانی امروز برای دومین بار در اوج حساسیت
برگزار می شود

با نزدیک شدن به سال جدید، بررسی اولویت های نمایندگان مجلس شورای اسلامی در حوزه های ملی، استانی و شهرستانی از اهمیت ویژه ای برخوردار می شود. تصمیماتی که 
گاهی از برنامه های نمایندگان استان اصفهان و شناخت  ، رفع مشکلات و تحقق مطالبات مردم دارد. ازاین رو، آ در مجلس اتخاذ می شود، نقشی تعیین کننده در مسیر توسعه کشور
، با  دغدغه های آنان می تواند تصویری شفاف از رویکرد مجلس در سال آینده ارائه دهد. استان اصفهان به عنوان یکی از قطب های اقتصادی، صنعتی، گردشگری و فرهنگی کشور
چالش ها و فرصت های متعددی روبه روست. موضوعاتی مانند بحران آب و مدیریت منابع آن، آلودگی هوا، توسعه زیرساخت های حمل ونقل، حمایت از صنایع بزرگ و کوچک، ارتقای 
، مشکلاتی همچون  خدمات درمانی و آموزشی، حفظ و احیای میراث فرهنگی و بهبود شرایط معیشتی مردم، همواره از مطالبات اساسی این استان بوده اند. در سطح شهرستانی نیز
توزیع عادلانه امکانات، رسیدگی به مسائل کشاورزی، رفع موانع تولید و ایجاد اشتغال، موردتوجه ویژه قرار دارد. در بُعد ملی، نمایندگان استان اصفهان در کنار سایر نمایندگان مجلس، 

نقش مهمی در تصمیم گیری های کلان کشور بر عهده دارند. اصلاح قوانین اقتصادی و حمایت از تولید داخلی، تقویت زیرساخت های انرژی و حمل ونقل...

« بحران کم آبی و مهاجرت را به صحنه می کشد؛ روایتی تلخ از واقعیتی که هر روز به آن نزدیک تر می شویم. نمایش روز صفر   نمایش »روز صفر
گوار بحران آب را بازتاب دهد. ، با نگاهی اجتماعی، تلاش دارد پیامدهای نا )بابا آب نداد( بحران کم آبی و مهاجرت را به تصویر می کشد. این اثر
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مقایسـه بـا سـایر نماینـدگان در زمینـه بحران هـای 
زیسـت محیطی کمتـر فعالیـت کـرده اسـت. در 
خبرگـزاری خانـه ملـت، هیـچ نطـق یـا مصاحبـه ای 
از او در خصـوص آلودگـی هـوا و زاینـده رود یافـت 
نمی شـود و تنهـا برخـی از بیانیه هـای غیرمسـتقیم 

در ایـن زمینه هـا از او موجـود اسـت.
در یکـی از مصاحبه هـای خـود گفتـه بـود: مـا بایـد 
تدابیـر جـدی بـرای کنتـرل آلودگـی هـوا در اصفهان 
داشته باشیم و به بحران زاینده رود رسیدگی کنیم.
بـا تحلیـل دقیـق فعالیت هـای نماینـدگان اصفهـان 
در مجلس شورای اسلامی در پیگیری بحران های 
زیسـت محیطی، می تـوان نتیجـه گرفـت کـه 
حامـد یزدیـان پیشـتاز در ایـن زمینه هاسـت و 
بیشـترین نطق هـا، مصاحبه هـا و بیانیه هـا را در 
خصـوص آلودگـی هـوا و بحـران زاینـده رود داشـته 
اسـت. پـس از او، عبـاس مقتدایـی و مهـدی 
طغیانـی نیـز فعالیت هـای مؤثـری انجـام داده انـد. 
به طورکلـی، نماینـدگان اصفهـان به ویـژه در ایـن 
بحران هـا تـلاش کرده انـد، امـا میـزان فعالیت هـا 
 ازنظـر کمـی و کیفـی میـان آن هـا متفـاوت بـوده 

است.

از نمایندگان اسـتان در شهرستان ها 
چه خبر؟!

امـا از نماینـدگان اسـتان در شهرسـتان ها چـه 
؟ در طـول سـالی کـه گذشـت، حداقـل بـه گـواه  خبـر
مصاحبه هایـی کـه خودمـان در »اصفهـان زیبـا« بـا 
آن ها داشتیم، بخشایش نماینده اردستان، پولادی 
نماینـده لنجـان و رحیمـی نماینـده فلاورجـان جـزو 
پاسخ گوترین نمایندگان بودند. حُسن ختام و آخرین 
گفت وگوی »اصفهان زیبا« هم با موضوع و محوریت 
مهم تریـن اولویت های نمایندگان اسـتان اصفهان 
در سـه بُعد ملی، اسـتانی و شهرسـتان در سال آینده 
برای پیگیری در بهارسـتان چیسـت، با دو نماینده 
اردسـتان و لنجـان بـود کـه مشـروح صحبت هـای 
کبـر پـولادی را در ادامـه   احمـد بخشـایش و ا

می خوانید:

بخشـایش؛ نماینده اردستان:
اگر دولت شـهید رئیسی بود، پروژه 

ماندگان تا الان به نتیجه رسـیده بود
گـر بتوانیـم ارزش پـول ملـی را افزایـش بدهیـم،  ا
بـرای ایـران کار کرده ایـم. وقتـی ایـران آبـاد باشـد 

شهرسـتان هم آباد می شود.
سـال آینده در مجلس بحث معیشت را پیگیری 
خواهیـم کـرد کـه یکـی از اولویت هـای اصلـی کشـور 

و مردم است.
در سـطح اسـتان هـم مسـئله عمـده اصفهـان 
مربـوط بـه بی آبـی و خشـکی زاینـده رود اسـت کـه 
نماینـدگان بـا هـم هسـتند تـا بتواننـد ایـن مشـکل را 

حل کنند.
خوزسـتان چنـد رودخانـه عظیـم دارد کـه بـه 
خلیج فارس می ریزد. در واقع آب شـیرینی اسـت که 
گـر طرحـی بیاوریـم کـه بـر  وارد آب شـور می شـود. ا
اسـاس آن بتوانیـم انتهـای کارون و رودخانه هـای 
دیگـر را بـه سـمت شـهرها برگردانیـم، هـم آب وهـوا 
عوض می شـود و هم مشـکل آبی را تـا حدود زیادی 
حـل می کنیـم و مجبـور نیسـتیم آب شـور دریـای 

عمان را تصفیـه کنیم و بیاوریم.
اصفهان علاوه بر بی آبی دچار معضل فرونشست 
هم هست. درحال حاضر روی چند پروژه آبی برای 

حل مشـکل بی آبی اصفهـان کار می کنیم.
گـر دولـت قبـل همچنـان بـر سـر کار بـود، پـروژه  ا
کنـون بـه نتیجـه رسـیده بـود.  آب دریـای عمـان تا
درحال حاضر به نظر می رسـد اهتمام گذشـته برای 

پیگیری پـروژه ماندگان وجود ندارد.
در دولـت قبـل، اسـتاندار وقت بـرای این مسـئله 
خیلـی پافشـاری کـرد و پیگیـر بـود و به عنوان مثـال 
فشـار مـی آورد تـا از فـولاد مبارکـه بـرای لوله گـذاری 
آب پول بگیرد؛ اما درحال حاضر پیگیری و اهتمام 

وجود ندارد.
درباره های شهرسـتان اردسـتان هم بایـد بگویم 
بیشترین مشکل در این شهرستان مربوط به اشتغال 
اسـت. همچنیـن بایـد پنـل خورشـیدی بیاوریـم کـه 
پیگیـر آن هسـتیم و در زمینـه قیـر و آسـفالت هـم 
گـر از آبی که قـرار اسـت از جنوب به  مشـکل داریم. ا
اصفهان بیاید بتوانیم از ایمیدرو برای کویر اردستان 

پریا 
پارسادوست

خبرنگار

 با نزدیک شدن به سال جدید، بررسی اولویت های 
نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی در حوزه هـای 
ملـی، اسـتانی و شهرسـتانی از اهمیـت ویـژه ای 
برخوردار می شـود. تصمیماتی که در مجلس اتخاذ 
 ، می شود، نقشی تعیین کننده در مسیر توسعه کشور
رفع مشکلات و تحقق مطالبات مردم دارد. ازاین رو، 
گاهـی از برنامه هـای نماینـدگان اسـتان اصفهـان  آ
و شـناخت دغدغه هـای آنـان می توانـد تصویـری 
 شـفاف از رویکـرد مجلـس در سـال آینـده ارائـه 

دهد. 
اسـتان اصفهـان به عنـوان یکـی از قطب هـای 
 ، اقتصـادی، صنعتـی، گردشـگری و فرهنگـی کشـور
بـا چالش هـا و فرصت هـای متعـددی روبه روسـت. 
موضوعاتـی مانند بحـران آب و مدیریـت منابع آن، 
آلودگـی هـوا، توسـعه زیرسـاخت های حمل ونقـل، 
حمایـت از صنایع بـزرگ و کوچک، ارتقـای خدمات 
درمانـی و آموزشـی، حفظ و احیـای میـراث فرهنگی 
و بهبود شـرایط معیشـتی مردم، همواره از مطالبات 
اساسـی ایـن اسـتان بوده انـد. در سـطح شهرسـتانی 
، مشـکلاتی همچـون توزیـع عادلانـه امکانـات،  نیـز
رسـیدگی بـه مسـائل کشـاورزی، رفـع موانـع تولیـد و 

ایجـاد اشـتغال، موردتوجـه ویـژه قـرار دارد. 
در بُعـد ملـی، نماینـدگان اسـتان اصفهـان در 
کنـار سـایر نماینـدگان مجلـس، نقـش مهمـی 
در تصمیم گیری هـای کلان کشـور بـر عهـده 
دارنـد. اصـلاح قوانیـن اقتصـادی و حمایـت از 
تولیـد داخلـی، تقویـت زیرسـاخت های انـرژی و 
حمل ونقـل، بهبود نظام سـلامت و آموزش، توسـعه 
دیپلماسـی اقتصـادی و تقویـت روابـط بین المللی و 
همچنیـن نظـارت بـر اجـرای صحیـح برنامه هـای 
توسـعه ای، از جملـه موضوعاتـی اسـت کـه انتظـار 
 مـی رود در سـال آینـده در اولویـت مجلـس قـرار 

گیرد.
 ایـن گـزارش حاصـل گفت وگـو بـا نماینـدگان مـردم 
اصفهـان در مجلـس شـورای اسـلامی و مـروری 
بـر مهم تریـن دغدغه هـای آنـان در سـالی اسـت 
کـه گذشـت و تـلاش دارد تـا دیدگاه هـای آنـان را 
دربـاره مهم تریـن اولویت هـای کاری شـان در سـال 
آینـده منعکـس کنـد. اینکـه ایـن نماینـدگان چـه 
راهکارهایـی بـرای بهبود شـرایط اسـتان و کشـور در 
نظر دارند، چگونه به مشکلات مردم پاسخ خواهند 
داد و چـه برنامه هایـی را بـرای ارتقـای وضعیـت 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی دنبال خواهند کرد، 
 پرسش هایی است که در این گزارش به آن پرداخته 

می شود.

یزدیان؛ پیگیـر در زمینه آب وآلودگی
حامـد یزدیـان، نماینـده مـردم اصفهـان در 
مجلـس شـورای اسـلامی بـه گـواه مصاحبه هـای 
ز پیگیرتریـن نماینـدگان در  موجـود، یکـی ا
زمینـه مهم تریـن چالش هـای اسـتان یعنـی 
یـن  ر ا ه و د د د بـو و ه ر ینـد ا ا و ز گـی هـو د لو آ
شـته ا ر مجلـس د یـی هـم د مینـه نطق ها  ز

 است. 
یزدیان در مصاحبه های خود با خانه ملت بارها به 
اهمیـت حـل بحـران آلودگـی هـوا در اصفهان اشـاره 
کیـد کـرده کـه ایـن بحـران نیازمنـد توجـه فوری  و تأ
مسـئولان اسـت. او در نطق هـای خـود در مجلـس، 
همچنیـن خواسـتار تخصیـص بودجه هـای ویـژه 
بـرای احیـای زاینـده رود شـده اسـت و معتقـد اسـت 
کـه ایـن رودخانـه به عنـوان یکـی از منابـع حیاتـی 
اسـتان بایـد نجـات یابـد. همچنیـن بـه گفتـه ایـن 
 ، نماینـده اصفهـان، آلودگـی هـوا در ایـن کلان شـهر
بـه بحرانـی جـدی تبدیـل شـده اسـت کـه نیازمنـد 

برنامه ریزی هـای فـوری و عملـی اسـت.

طغیانـی: تمرکز بر بحران آب 
و آلودگی هوا

نـام مهـدی طغیانـی نماینـده دیگـر اصفهـان را هـم 
می تـوان در کنـار نـام یزدیـان به عنـوان یکـی از 
پیگیرترین ها قرار داد. طغیانی از جاده ورزنه ندوشن 
گرفتـه تـا بی آبـی اصفهـان و معضـل فرونشسـت 
دربـاره همـه نیازهـا و مشـکلات مصاحبـه کـرده و در 
نطق های خود هم به مسائل زیست محیطی استان 
پرداخته است. او در یکی از مصاحبه های خود گفته 
اسـت: آلودگـی هـوا در اصفهـان بایـد به عنـوان یـک 
مسـئله ملـی حـل شـود و نبایـد تنها در سـطح اسـتان 

موردتوجـه قـرار گیـرد.

مقتدایی و دغدغه های زیسـت محیطی
عباس مقتدایـی از دیگر نمایندگان اصفهان اسـت 
کـه مصاحبه هـا و نطق هایـی در زمینـه چالش هـای 
اصلـی و اساسـی اسـتان داشـته اسـت. مقتدایـی در 
یکی از مصاحبه های خود درباره بحران زاینده رود 
گفتـه اسـت: بحـران زاینـده رود بایـد در اولویـت 
تصمیم گیری هـای ملـی قـرار گیـرد؛ زیـرا عـدم توجه 
بـه آن می توانـد پیامدهـای جبران ناپذیری داشـته 
باشـد. او همچنین از دولت خواسـته است که برای 

مقابلـه بـا آلودگـی هـوا تدابیـر جـدی اتخـاذ کند.

بخشی و دغدغه اقتصاد
رسـول بخشـی، عضـو کمیسـیون اقتصـاد اسـت و 
طبیعـی اسـت کـه بیشـتر در همیـن حـوزه اظهارنظـر 
کرده باشـد؛ بخشـی بیشـتر به برخی مسـائل اسـتان 
اصفهـان ازجملـه اقتصـاد و اشـتغال توجـه دارد و در 

از آب تا خاک...
مهم ترین دغدغه ها و اولویت های نمایندگان استان اصفهان در سالی که گذشت و سالی که در راه است

در سطح استان 
مسئله عمده 

اصفهان مربوط به 
بی آبی و خشکی 
زاینده رود است 

که نمایندگان 
با هم هستند 
تا بتوانند این 

مشکل را حل کنند

باید روی معادن 
کار می کنیم. 

ما معدن طلا و 
مس داریم ولی 

جوان های ما 
علاقه ای به کار 

معدن ندارند

لوله بگیریم خوب می شـود.
مشـکل بی برقـی هـم به مـوازات کشـور و اسـتان در اردسـتان نیـز به یـک معضل 
تبدیل شـده کـه بایـد بـرای آن فکـر کنیـم و کار کنیـم تا حل شـود. مـا درحـال حاضر 
نیـروگاه سـیکل ترکیبـی در اردسـتان داریـم. ۴۶ مگابایـت تولیـد می کنـد و مصـرف 
۵۳ مگابایـت اسـت. بـا وجـود اینکـه اردسـتان تولیدکننـده اسـت، بیشـترین قطعی 
بـرق در سـطح اسـتان مربـوط بـه ایـن شهرسـتان اسـت. بالاخـره شهرسـتان بایـد 

بتواند وقتی تولیـد می کند بهره بـرداری هم بکند.
یکی از اهدافی که پیگیر آن هستیم، این است که ۱۱۰ مگابایت پنل خورشیدی 

بزنیم.
بحث آسفالت هم که گفتم در این زمینه با مشکل روبه رو هستیم و آسفالت های 

اردسـتان مربوط به 2۰،۳۰ سال قبل است.
موضـوع دیگـر اینکـه بایـد روی معـادن کار می کنیم. مـا معدن طلا و مـس داریم 
ولـی جوان های ما علاقـه ای به کار معـدن ندارند. در حـال حاضر مـا معدن طلایی 
 داریـم کـه فعـال اسـت و حـدود  97  کیلـو طـلا بـا عیـار 2۴ از آن اسـتخراج

می شود.
یکـی از مشـکلات اردسـتان ایـن اسـت کـه بـا وجـود اینکـه روی کنج هایـی مثـل 
همین معـدن طـلا خوابیده اما مشـکلات فراوانـی دارد و مثلا بـا وجود اینکه شـرکت 
سـیمان اردسـتان را داریـم؛ امـا ایـن شـرکت هیـچ رفاهـی بـرای شـهر و مـردم درنظـر 
نمی گیرد. بارهـا به آن هـا گفته ایم بیایید پارک، مدرسـه، باشـگاهی چیزی بسـازید 
و اصـلا آن را بـه نـام خودتـان هـم بزنیـد امـا ایـن کار را نکردند. مدیـران این شـرکت 
می گوینـد همیـن کـه ۴۰۰ نفـر از شهرسـتان در ایـن شـرکت کار می کنند، کافی اسـت 
و مسـئولیت اجتماعـی خودمـان را انجـام داده ایـم! مـا هـم بـه آن هـا گفته ایـم چـرا 
گر از شهرستان نیروی  منت می گذارید؟ به هرحال شـما نیاز به نیروی کار دارید و ا
کار نیاوریـد مجبوریـد از شهرسـتان ها و شـهرهای اطـراف بیاوریـد کـه مشـکل بُعـد 

مسافت هسـت و بدتر می شود.
یـک مشـکل دیگـر هـم ایـن اسـت کـه گفته ایـم در زمینـه اسـتخراج معـادن آن 
ج بشود،  ۱۵درصدی که سـهم دولت اسـت، به جای اسـتان در خود شهرسـتان خر
کنـون اقدامـی انجام نشـده که ان شـاء الله سـال آینده در  اما خـب دراین بـاره هـم تا

مجلس پیگیر این مـوارد خواهیم بود.

پولادی؛ نماینده لنجان:
 آب و بیـکاری؛ اولویت های پیگیری 

در سطح استان و شهرستان
در سطح ملی باید چالش هایی که ایران عزیز با آن ها مواجه است را در اولویت 

قرار بدهیم.
در حـال حاضـر مسـائل اقتصـادی اولویـت اول کشـور اسـت. بایـد سـاماندهی 
مسـائل اقتصـادی را در رأس قـرار دهیـم و بتوانیـم در ایـن زمینـه نگرانـی ملـت را 

برطرف کنیم و مسـائل مربوط به معیشـت آن ها را بهبود بخشـیم.
گفته پیداست نیازمند این هسـتیم که به طورجدی نگران مسئله آب باشیم؛  نا

چرا که در حال حاضر مشـکل بی آبی اسـتان، اولویت اول است.
در ماه های گذشته کارهای خوبی توسط نمایندگان استان و مجمع نمایندگان 
اسـتان بـا همراهـی اسـتاندار انجـام شـد کـه در سـال آینـده همان هـا را پیگیـری 

خواهیم کرد.
وضعیـت آب و کاهـش نـزولات باعـث شـده تـا در درجـه اول مسـئله آب شـرب 

مردم و بعد از آن آب مورد نیـاز صنایع و کشـاورزی را مدیریت کنیم.
مسـئله بعـدی اسـتان فرونشسـت اسـت کـه ایـن هـم چالـش بسـیار مهمـی برای 
اسـتان اصفهـان اسـت و باید جـدی گرفته شـود کـه سـال آینده ایـن موضـوع را هم 

پیگیـری خواهیم کرد.
در سـطح شهرسـتان لنجان که توفیـق خدمتگـزاری به مردم آن را دارم، مسـئله 
خ بیکاری در شهرستان لنجان  بیکاری چالش اول و مهم این شهرستان است. نر
خ در سـطح اسـتان اصفهان اسـت. در واقـع این شهرسـتان بیشـترین و  بالاتریـن نر
خ بیکاری را دارد. باید بتوانیم این مسـئله را سـاماندهی و آن را کاهش  بالاترین نر
دهیـم. بایـد زیرسـاخت های مربـوط بـه اشـتغال فراهـم شـود. همچنیـن مسـئله 
لایندگـی و کاهـش منابـع و ذخایـر آبـی دیگـر اولویت هـای مربـوط بـه شهرسـتان  آ

لنجان است که ان شـاء الله آن را پیگیری خواهم کرد.
مسـکن ملـی و اجـرای پروژه هـای مسـکونی در قالـب نهضـت ملـی مسـکن هم از 

دیگر اولویت های پیگیری ما در شهرسـتان لنجان اسـت.
در شهرستان در طی دهه های گذشته زیرساخت های لازم مثلا برای اشتغال زایی 
ایجاد نشده است. زیرسـاخت هایی مثل تأسـیس شـهرک های صنعتی. کشاورزی 
هـم در ایـن شهرسـتان به صـورت سـنتی انجـام می شـود کـه از کارآمـدی بالایـی 
نـه ای گلخا ات  لیـد کنیـم بـه سـمت تو یـد تـلاش  ر نیسـت. با خـوردا  بر

برویم.
از ظرفیـت گردشـگری در شهرسـتان لنجـان هـم خـوب اسـتفاده نشـده اسـت. 
بایـد سـرمایه گذاری لازم توسـط بخـش خصوصـی در ایـن حـوزه فراهـم شـود. روی 

این موضوع هـم کار خواهیم کرد.
 مـورد دیگـر اینکـه همان طـور کـه اشـاره کـردم در سـال های گذشـته وضعیـت 
اشتغال در شهرسـتان لنجان خوب نبوده اسـت؛ با اینکه ذوب آهن و فولاد مبارکه 
در ایـن منطقه هسـتند، فـولاد و ذوب آهن خـود را ملزم ندیدنـد که اولویتشـان را به 

خ بیکاری در لنجان بالاسـت. جذب نیروهای بومـی بدهند و به همیـن خاطر نر
در زمینـه مسـکن ملـی هـم بایـد گفـت سـال گذشـته کاری در شهرسـتان لنجـان 
صورت نگرفته اسـت. امسـال تلاش کردیم برخـی مقدمات را فراهم کنیم. از سـال 
۱۴۰۴ عملیاتی کردن این پروژه ها آغاز خواهد شد. در واقع در سال جاری مقدمات 

را فراهم کردیم.
اخیرا هـم به اتفـاق مدیـر بنیـاد مسـکن اسـتان، بـه روسـتاهای شهرسـتان زدیم 
و از پروژه های مربوط به توسـعه مسـکن روسـتاها بازدید کردیم. بایـد گفت در این 
زمینـه اقدامـات خوبـی صـورت گرفتـه کـه می توانـد امیدآفریـن باشـد و از مهاجـرت 

روسـتاییان به سمت شـهر جلوگیری کند.

اصفهان

اجرای ۷۰ درصد تعهد انرژی 
 خورشیدی برنامه هفتم 

در اصفهان

استاندار اصفهان تعهد 
برنامه هفتم را ایجاد 
۱2 هزار مگاوات ظرفیت 
ــیـــدی  ــورشـ انــــــــرژی خـ
دانــــــســــــت و گـــفـــت: 
هشت هزار مگاوات از 
این ظرفیت را در استان 
اصـــــفـــــهـــــان انــــجــــام 
می دهیم که کار ارزشمندی و پرهزینه ای است؛ زیرا 
7۰ درصد کل ظرفیت برنامه به شمار می آید و برای 
اجرای آن همه بخش ها با همت پای کار آمدند. به 
گزارش  ایمنا، مهدی جمالی نژاد بعدازظهر روز گذشته 
در آیین هاب انرژی های نوین ایران اظهار کرد: در 
شرایط دشــوار حوزه های اقتصادی می طلبد که با 
یکدیگر همراهی، همدلی و هم افزایی کنیم. بر این 
اساس با همکاری استانداری، مدیران اجرایی و اتاق 
برای همه حوزه های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی 
و امنیتی شروع به تهیه برنامه های مفصل کردیم. 
او با اشاره به برگزاری ده ها جلسه برای تدوین این 
بــرنــامــه هــا در بـــخـــش هـــای مــخــتــلــف افــــــزود: در 
تیم اقتصادی برای ایجاد هاب اقتصادی استان 
برنامه ریزی شــد کــه مــیــزان ســرمــایــه گــذاری و رشد 
اقتصادی نیز مشخص است. در زمینه های سیاسی، 
امنیتی، انتظامی و اجتماعی نیز با توجه به میزان 
آسیب های اجتماعی در اصفهان به ویژه چشم انداز 
جوانی جمعیت، ایجاد شادابی و نشاط و احزاب، 

برنامه هایی در حال تدوین است.
جمالی نژاد حوزه عمرانی را گستره دانست و گفت: 
در این زمینه استان اصفهان به شش منطقه 
تقسیم و برای هر منطقه یک مسئول تعیین شده 
است که مواردی ازجمله مصوبات سفرهای قبل 
ریاست جمهوری و استانداران را پایش و پیشرفت 
فیزیکی آن ها را بررسی کنند تا کاری متوقف نشود. 
کید بر اینکه در همه حوزه ها  استاندار اصفهان با تأ
با برنامه پیش می رویم، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
این حس خوب را در آینده به مردم منتقل کنیم، 
سه محور برای توسعه اصفهان تعریف شده است، 
نخست محور گردشگری که ظرفیت های اصفهان 
باوجود 22 هزار جاذبه تاریخی در کشور بی نظیر 
است. او با اشاره به پایتختی اصفهان در سه دوره 
تاریخی ادامه داد: این ظرفیت ها شرایط ویژه ای را 
برای اصفهان فراهم می کند؛ به همین دلیل مثلث 
طلایی گردشگری تعریف کردیم و گروه های مختلف 
دسته بندی شده ازجمله حوزه مسافر و سفر که در 

حال برنامه ریزی است.
جمالی نژاد یکی از موضوعات مهم را هوش مصنوعی 
معرفی کرد و گفت: در نشستی که امروز برای بررسی 
ح  این حوزه برگزار شد، مطالب امیدوارکننده ای مطر
شد. برنامه های تدوین شده برای استان نه در حد 
حرف وحدیث بلکه عملیاتی هستند و پروژه های 
اجرایی از سوی دستگاه های اجرایی تعریف می شود. 
او با اشاره به فعالیت دستگاه های اجرایی از ابتدای 
سال برای تعریف پروژه هایی در حوزه هوش مصنوعی 
گفت: قرار است سال آینده سه همت در حوزه هوش 
مصنوعی هزینه کنیم که مهم ترین حوزه در این 

بخش انرژی های نو و خورشیدی است.
استاندار اصفهان از پیش بینی ۵ هزار و ۳۰۰ مگاوات 
ظرفیت ایجاد انرژی خورشیدی در اصفهان خبر داد 
کید کرد: با برگزاری جلسات مستمر برای هر یک  و تأ
گانه  از ۸۰ شهرک صنعتی استان و شهر اصفهان جدا
برنامه ریزی شده است و همه توان و انرژی را برای 
فعال کردن این حوزه به کار گرفته ایم. او حمایت 
سرمایه گذاران را موجب افزایش سرعت اجرای این 
ظرفیت دانست و عنوان کرد: امروز بزرگ ترین رویداد 
و تفاهم نامه کشور در حوزه انرژی های خورشیدی 
امضا می شود که برای اجرای آن همدلی استان های 
هم جوار بسیار مؤثر خواهد بود. جمالی نژاد با اشاره 
به تلاش چند هفته اخیر خود برای حل تنش های 
آبی استان گفت: حل این مشکل نیز نیاز به افزایش 
انسجام دارد؛ زیرا تنها زمانی می توانیم بر مشکلات 
غلبه کنیم که دستمان در دست هم باشد پس باید با 
یکدیگر یک دل و بدون زاویه باشیم. استاندار اصفهان 
اظهار امیدواری کرد تنش های آبی فلات مرکزی نیز با 
انسجام مدیریت شود و گفت: سه استان اصفهان، یزد 
و چهارمحال و بختیاری هم قسم می شوند تا ظرفیت 
اعلام شده برای ایجاد نیروگاه خورشیدی را اجرا کنند 
و استانداران موظف هستند هرگونه مانعی که در این 
مسیر است را برطرف کنند. جمالی نژاد تصریح کرد: این 
همکاری می تواند بسیاری از مشکلات ما را نه فقط در 
حوزه انرژی حل کند، بلکه تجربیات مشترکی برای 
حل بسیاری از پروژه های استان های هم جوار 

ازجمله مشکل آب خواهد بود.

مجلس

حقوق کارگران متناسب با تورم 
افزایش یابد

نماینده مردم علی آباد 
کتول در مجلس شورای 
اسلامی بر لزوم افزایش 
حقوق کارگران متناسب 
کید کرد.  با رقم تورم تأ
 ، یسنا ا ش  ر ا گز به 
رحمت الله روز گذشته 
در تذکری عنوان کرد: 
در روند بررسی بودجه ۱۴۰۴ که توسط رئیس جمهور 
محترم تقدیم مجلس شد، مطرح شد که افزایش حقوق 
خ تورم باشد؛ اما در لایحه  کارمندان باید متناسب با نر
بودجه نتوانستیم آن را پیش بینی کنیم. او با اشاره به 
رقم تورم در کشور ادامه  داد: امروز تورم بالای ۴۰ درصد 
است؛ افزایش حقوق کارگران باید متناسب با میزان 
تورم باشد، امروز کارگران در موضوع مسکن، دارو و 
معیشت در شرایط سختی به سر می برند، بنابراین ما 
از شورای عالی کار انتظار داریم در قرارداد سه جانبه 
کارگر، کارفرما و دولت دفاع جانانه ای از کارگران داشته 
باشد. این نماینده مجلس گفت: براساس سیاست های 
کلی تأمین اجتماعی ابلاغی مقام معظم رهبری باید در 
راستای ایجاد رفاه عمومی، برطرف ساختن فقر و 
محرومیت، حمایت از اقشار و گروه های اهداف خدمات 
اجتماعی، ازکارافتادگی، معلولان و سالمندان تلاش 
شود و همچنین براساس اصول مختلف قانون اساسی، 
باید نظام کارآمد، توانمند با نگاه عدالت بنیان و 
کرامت بخش برای کارگران داشته باشیم. در حال حاضر 
به دلیل عدم پرداخت مطالبات، کارگران و بازنشستگان 
در مراجعه به داروخانه با مشکل مواجه هستند؛ از طرف 
دیگر مردم با مشکلات معیشت، اجاره بها و افزایش 
قیمت مسکن روبه رو هستند؛ از این رو انتظار داریم 
اقدامات عملی برای حمایت از کارگران داشته باشیم. 
نوروزی همچنین با اشاره به وضعیت ساماندهی 
کید کرد: در این موضوع آقای  نیروهای شرکتی تأ
رئیس جمهور دستورات لازم را ابلاغ کرده است؛ بنابراین 
امیدوارم با حمایت آقای وزیر به عنوان پدر معنوی 
کارگران بتوانیم ساماندهی مناسبی در این زمینه داشته 
باشیم و برده داری نوین را برای همیشه پایان دهیم.

 دولت مشکلات کشاورزان را 
حل کند

 نماینده بیجار در مجلس 
بر لزوم تدبیر فوری دولت 
برای رفع مشکلات و 
افزایش انگیزه برای تولید 
کید کرد. به گزارش  تأ
ایسنا، علیرضا زندیان در 
جلسه علنی روز گذشته 
نطق  ر  د مجلس 
میان دستور خود گفت: عدم پرداخت به موقع غرامت، 
بالا بودن حق بیمه، برآورد پایین و پرداخت کم غرامت 
را شاهد هستیم و دولت هم به تعهدات خود عمل 
نمی کند. او افزود: در شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی قرار بر این شد که دولت بابت خریداری هر 
کیلو گندم 2۱ هزار تومان پرداخت کند که مبلغ 2۰ هزار 
و ۵۰۰ تومان آن به کشاورز پرداخت شود و ۵۰۰ تومان 
آن به عنوان حق بیمه پرداخت شود. متأسفانه این 
موضوع نیز تحقق پیدا نکرد و دولت همیشه در گذشته 
سهم خود در پرداخت حق بیمه را کامل پرداخت نکرده 
یا دیرهنگام به حساب صندوق بیمه کشاورزی و 
عشایری واریز کرده است. زندیان اضافه کرد: در بودجه 
۱۴۰۳ مبلغ شش هزار میلیارد تومان به عنوان حق بیمه 
دولت به صندوق در نظر گرفته شده بود که تا پایان 
بهمن ماه سال جاری تنها حدود هزار میلیارد تومان 
آن پرداخت شده بود. با پیگیری های انجام شده، تازه 
به مبلغ سه و نیم هزار میلیارد تومان از شش هزار میلیارد 
تومان رسیدیم. حال سؤال اینجاست که صندوق 
چگونه می تواند تعهدات خود را به کشاورزان پرداخت 
کند؟ این نماینده مجلس اظهار کرد: در لایحه بودجه 
۱۴۰۳، ۱2 هزار میلیارد تومان برای صندوق بیمه کشاورزی 
و عشایری در نظر گرفته اند. با توجه به اینکه در شش 
ماه گذشته تنها سه و نیم هزار میلیارد تومان پرداخت 
شده، چگونه کشاورز باید اعتماد کند که دولت ۱2 هزار 
میلیارد تومان را پرداخت خواهد کرد؟ این موضوع 
باعث شده است کشاورزان امروز نسبت به بیمه اجباری 
اعتماد نداشته باشند و به این قانون معترض باشند.

صدور تعرفه های سنگین برق را 
مدیریت کنید

 عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی 
گفت: آقای علی آبادی! 
صدور تعرفه های سنگین 
ج از توان  برق را که خار
مصرف کنندگان است 

مدیریت کنید. 
به گزارش ایسنا، علی 
کرد در جلسه علنی روز گذشته مجلس در نطق خود 
گفت: آقای رئیس جمهور چرا تورم مهار نمی شود و 
وضعیت زندگی مردم روزبه روز بدتر می شود؟ ارزش 
پول ملی و ناترازی ارزی هر روز بیشتر شده و قدرت 
خرید را از مردم می گیرد و مردم در تهیه اقلام ضروری 
زندگی و مایحتاج خود شخصا در تنگنا هستند. نماینده 
مردم سیستان و بلوچستان در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: جناب آقای دکتر کاظمی چرا معلمان خرید 
 خدمت، سرباز معلمان و پیش بستانی ها تعیین تکلیف 
نمی شوند؟ با قید فوریت در صدور احکام و پرداخت 
به حقوق و مزایای آن ها اقدام کنید. این ناترازی 
مدیریت را در وزارتخانه خویش مورد بررسی قرار دهید و 
 درخصوص این مشکلات اقدام عاجل و مؤثر را مبذول 

فرمایید.

دبیر صفحه / پگاه ظاهری
ویراستار / مائده رئوفی
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بـــا آخریـــن اســـتانداردها آمـــاده بهره بـــرداری اســـت.
شـــهردار اصفهـــان بـــا بیـــان اینکـــه بزرگ تریـــن 
ـــزار  ـــپاه برگ ـــا س ـــترک ب ـــور مش ـــش را به ط ـــرت نمای کنس
ـــتان  ـــهید اس ـــزار ش ـــره ۲۴ه ـــرد: کنگ ـــار ک ـــم، اظه کردی
در ســـه شـــب اجـــرا هـــر شـــب بـــا حضـــور بیـــش از ۱۰هزار 
مخاطـــب برگـــزار شـــد کـــه ایـــن موضـــوع اتفاقـــی 
کـــی از قـــدرت و هنـــری بـــود کـــه بـــه انجـــام   مهـــم و حا

رسید.

48 هکتار فضای ســـبز تفرجگاهی 
به بوستان های شـــهر اضافه می شود

قاســـم زاده بـــا بیـــان اینکـــه کنســـرت نمایش 
»رفیق بـــازی« نیـــز در تـــالار چندســـویه اصفهان 
طـــی ۱۷ شـــب بـــا هـــر اجـــرا هـــزار مخاطـــب برگـــزار 
شـــد و بـــرای کارهـــای بعـــدی جـــای رشـــد بیشـــتری 
وجـــود دارد، تصریـــح کـــرد: برنامـــه »تب وتـــاب« را در 
ـــه  ـــان داشـــتیم کـــه ب ـــح کـــودکان و نوجوان حـــوزه تفری
کـــه  اذعـــان اســـتادان، رخـــدادی بی نظیـــر بـــود؛ چرا
 شـــاهد حضـــور و اســـتقبال پرشـــور خانواده هـــا از آن

 بودیم.
ــای  ــت فضـ ــاره مدیریـ ــی دربـ ــه پرسشـ ــخ بـ او در پاسـ
ــاری  ــرای آبیـ ــاز بـ ــن آب موردنیـ ــهری و تأمیـ ــبز شـ سـ
ــای  ــار فضـ ــر ۴۸ هکتـ ــال حاضـ ــه داد: در حـ آن ادامـ
ســـبز تفرجگاهـــی در حـــال احـــداث اســـت کـــه بـــه 
بوســـتان های شـــهر اضافـــه خواهـــد شـــد و ۵۳ 
کولوژیـــک نیـــز در روز درخـــت کاری  هکتـــار فضـــای ا
در شـــمال غربـــی اصفهـــان احـــداث شـــد کـــه در 
ــار  ایـــن راســـتا ضمـــن حفـــظ حـــدود شـــش هزار هکتـ
کولوژیـــک ، از توســـعه نیـــز دســـت   فضـــای ســـبز ا

برنداشتیم.
شـــهردار اصفهـــان درباره نحـــوه تأمیـــن آب فضاهای 
ســـبز توضیـــح داد: در گذشـــته آب موردنیـــاز بـــرای 
آبیـــاری فضـــای ســـبز ایـــن کلان شـــهر به طـــور کامـــل 
از رودخانـــه و چاه هـــا تأمیـــن می شـــد؛ امـــا بـــا خشـــکی 
زاینـــده رود منبـــع جایگزیـــن پســـاب شـــد؛ در ایـــن 
راســـتا ابتـــدا بـــرای ۴۰۰ لیتـــر بـــر ثانیـــه پســـاب قـــرارداد 
بســـتیم؛ ســـپس ۶۰۰ لیتـــر بـــر ثانیـــه و ســـال جـــاری در 
توافق نامـــه برد-بـــرد بـــرای شـــهر قـــول دوهـــزارو۱۰۰ 
لیتـــر بـــر ثانیـــه را گرفته ایـــم کـــه بـــرای شـــرایط فعلـــی 

کفایـــت می کنـــد.
ح هـــای توســـعه  قاســـم زاده ادامـــه داد: بـــرای طر
تـــا ســـه هزار لیتـــر پســـاب نیـــاز داریـــم و بـــا ایـــن 
منبـــع جایگزیـــن نگـــران نگهداشـــت فضـــای ســـبز 
نخواهیـــم بـــود و برداشـــت از چاه هـــا را بـــه حداقـــل و 
 متمایـــل بـــه صفـــر می بریـــم؛ زیـــرا نگـــران فرونشســـت 

هستیم.
او عنـــوان کـــرد: در زمـــان خشـــکی زاینـــده رود در 
گـــر آب از  بن بســـت های دوســـویه بودیـــم؛ زیـــرا ا
چـــاه برمی داشـــتیم، دچـــار فرونشســـت می شـــدیم و 
گـــر برنمی داشـــتیم، درخت هـــا خشـــک می شـــدند.  ا
بـــر ایـــن اســـاس در ســـختی ها بـــه راه حـــل رســـیدیم؛ 
اصفهان شهر تاب آور اســـت؛ بنابراین بایـــد بهترین 
عملکـــرد در ســـخت ترین شـــرایط را داشـــته باشـــیم؛ 
زیـــرا شـــهر قـــوی بایـــد در برابـــر مشـــکلات بایســـتد و از 

ـــد. ـــاع کن ـــود دف ـــوق خ حق
شهردار اصفهان اظهار کرد: در ماجرای مولدسازی 
ـــز نقشـــی  ـــرای تأمیـــن آب زاینـــده رود، شـــهرداری نی ب
برعهـــده گرفـــت. در ایـــن راســـتا، مخـــازن نفتـــی کـــه 
دولـــت شـــهید رئیســـی بـــرای منابـــع تأمیـــن زاینـــده رود 
موافقـــت کردنـــد، حـــدود ۳۷ همـــت ارزش ملکـــی 
کـــم کـــه  داشـــت. شـــهرداری بـــرای تفکیـــک و ترا
حدود ۷ تـــا ۸ همت هزینه داشـــت، منابـــع را دریافت 
نکـــرد و کمـــک بـــه انتقـــال آب بـــه جنـــوب اصفهـــان را 
پذیرفـــت؛ درواقـــع در رقابـــت به جـــای پـــول، پســـاب 
 دریافـــت کـــرد کـــه بـــازی برد-بـــرد بـــرای نصـــف جهان 

بود.
قاســـم زاده در پاســـخ بـــه پرسشـــی دربـــاره مهاجـــران و 
اتبـــاع بیگانه گفت: شـــهرداری در موضوع مهاجران 
چنـــدان دخیل نیســـت و دو نهـــاد دولتی اســـتانداری 

او گفـــت: نخســـتین ایســـتگاه شـــارژ برقـــی را فعـــال 
کردیم و در حال حاضر سه ایســـتگاه فعال در صفه، 
فرایبـــورگ و میـــدان بزرگمهـــر داریـــم؛ همچنیـــن 
۲۰ ایســـتگاه تـــا پایـــان ســـال در پارکینگ هـــای 
شـــهرداری فعـــال می شـــود کـــه تمـــام ایـــن اقدام هـــا 
لایندگـــی و  ــه ســـمت کاهـــش آ ــتای حرکـــت بـ در راسـ

مســـائل زیســـت محیطی اســـت.
شـــهردار اصفهـــان تصریـــح کـــرد: طـــی ســـه ســـال 
گذشـــته موفـــق شـــدیم خطـــوط اتوبـــوس تنـــدرو را 
از ۴۲ کیلومتـــر بـــه ۸۸ کیلومتـــر افزایـــش دهیـــم.

افتتاح رینگ پســـاب شهر اصفهان
 تا بهار سال آینده

ــته  ــاه گذشـ ــه مـ ــی سـ ــه طـ ــان اینکـ ــا بیـ ــم زاده بـ قاسـ
دوربین هـــای ثبـــت تخلـــف شـــهر اصفهـــان بـــار دیگـــر 
ـــا توجـــه بـــه اینکـــه پلیـــس راهـــور  فعـــال شـــد، گفـــت: ب
امـــکان تأمیـــن نیـــرو را نـــدارد، پیش بینـــی کردیـــم 
همـــه تقاطع هـــا، چهارراه هـــا و محورهای اصلی شـــهر 
مجهـــز بـــه دوربیـــن ثبـــت تخلـــف شـــود کـــه ایـــن اقدام 
بـــا یـــک شـــیب آغـــاز شـــده اســـت و جرائـــم بـــه صـــورت 

آنـــی ثبـــت و بـــرای راننـــده خاطـــی ارســـال می شـــود.
او ادامـــه داد: بـــه دلیل ناترازی انـــرژی و مشـــکل 
قطعـــی بـــرق کـــه منجـــر بـــه ترافیـــک می شـــد، در بـــازه 
زمانـــی کوتـــاه ۱۲۰ چهـــارراه و تقاطـــع شـــهر اصفهـــان 
مجهـــز بـــه بـــرق اضطـــراری شـــد کـــه ایـــن میـــزان بایـــد 

بـــه ۲۱۸ چهـــارراه برســـد.
شـــهردار اصفهـــان بـــا بیـــان اینکـــه در حـــوزه خدمـــات 
ــاد کنیـــم و  شـــهری توانســـتیم شـــبکه پســـاب را ایجـ
ـــاری پســـاب  ـــه زودی صاحـــب نخســـتین شـــبکه آبی ب
در کشـــور خواهیـــم شـــد، تصریـــح کـــرد: ایـــن رینـــگ 
کنـــون ۹۰درصـــد پیشـــرفت داشـــته اســـت و تـــا بهـــار  تا
ســـال آینده شـــاهد افتتاح آن خواهیم بود که شـــامل 
۱۰۰ کیلومتـــر لوله گـــذاری، هفـــت تصفیه خانـــه و 

بیـــش از ۷۰ مخـــزن اســـت.
قاســـم زاده ادامه داد: به همـــت گذشـــتگان درزمینه 
مدیریـــت پســـماند رتبـــه نخســـت کشـــور را داریـــم و در 
ایـــن راســـتا ســـال گذشـــته قراردادهـــای خوبـــی بـــرای 
ــه  ــم کـ ــد کردیـ ــا منعقـ ــن فناوری هـ ــتفاده از آخریـ اسـ
ازجملـــه آن هـــا امضـــای قـــرارداد چهـــار همتـــی بـــا 
ســـاتنا و بخـــش خصوصـــی بـــرای داشـــتن زباله ســـوز 

در اصفهـــان اســـت کـــه بـــرق تولیـــد می کنـــد.
او بـــا بیـــان اینکـــه گام بـــه گام بـــه ســـمت کاهـــش 
وابســـتگی شـــهرداری اصفهـــان در حـــوزه انـــرژی 
الکتریکـــی حرکـــت می کنیـــم، گفـــت: پیش بینـــی 
شـــده اســـت تـــا ۱۴۱۰ در تأمیـــن روشـــنایی ســـاختمان 
خـــود و پارک هـــا نیـــاز بـــه شـــبکه سراســـری نداشـــته 
باشـــیم و فکـــر می کنیـــم بـــه ایـــن مهـــم تا ۱۴۰۵ دســـت 
پیدا کنیم؛ در این راســـتا، جشـــن ۲۰درصد اســـتقلال 

ــم گرفـــت. را خواهیـ
شـــهردار اصفهـــان خاطرنشـــان کـــرد: در ماجـــرای 
پســـماند به عنـــوان شـــهر پیشـــتاز در خشـــکاله ها 
ک«  ـــا شـــناخته شـــدیم. در ایـــن مســـیر ســـامانه »اصپ
ـــازل  ـــت و درِ من ـــال اس ـــش فع ـــال پی ـــک س ـــدود ی از ح
خشـــکاله ها را دریافـــت می کنـــد؛ البتـــه نخســـتین 
ایســـتگاه دریافت خشـــکاله نیز به صـــورت آزمایشـــی 

در میـــدان بزرگمهـــر فعـــال شـــد.
قاســـم زاده بـــا اشـــاره بـــه اقدام هـــای انجام شـــده در 
حـــوزه فرهنگـــی اظهار کـــرد: در توســـعه زیرســـاخت ها 
نخســـتین سالن چندسویه شـــهر و بزرگ تریـــن 
سالن چندسویه کشـــور در اصفهـــان راه انـــدازی 
شـــده اســـت کـــه ایـــن ســـالن را حفـــظ خواهیـــم کـــرد 
کـــه در ایـــن  و بـــه کار خـــود ادامـــه خواهـــد داد؛ چرا
مـــدت شـــاهد رخدادهـــای پیوســـته فرهنگی هنـــری 
در ایـــن ســـالن بودیـــم و پـــس از چندســـال وقفـــه در 
ــز  ــر کمـــدی در ایـــام عیـــد نیـ آن، شـــاهد اجـــرای تئاتـ

ــود. ــم بـ خواهیـ
او عنـــوان کـــرد: قـــول پردیـــس ســـینمایی کـــودک را 
داده بودیـــم کـــه بـــه پایـــان رســـید و از ســـال آینـــده درِ 
آن را در شـــهر رؤیاهـــا بـــاز خواهیـــم کـــرد و پنـــج ســـالن 

چــهــارمــیــن نشست خــبــری سالانه علی 
قاسم زاده، شهردار اصفهان،  در محل خانه 
تاریخی مشروطیت با حضور بیش از 8۰ نفر 

از اصحاب رسانه برگزار شد. 

شـــهردار اصفهـــان ضمـــن خوشـــامدگویی بـــه اهالـــی 
رســـانه و تســـلیت به مناســـبت فرارســـیدن ســـالروز 
وفـــات حضرت خدیجـــه)س(  بـــا بیـــان اینکـــه در 
حـــوزه خدمـــات شـــهری توانســـتیم شـــبکه پســـاب را 
ایجـــاد کنیـــم و بـــه زودی صاحـــب نخســـتین شـــبکه 
آبیـــاری پســـاب در کشـــور خواهیـــم شـــد، گفـــت: ایـــن 
رینـــگ تـــا کنـــون ۹۰درصـــد پیشـــرفت داشـــته اســـت و 
تـــا بهـــار ســـال آینـــده شـــاهد افتتـــاح آن خواهیـــم بـــود. 
علـــی قاســـم زاده اظهـــار کـــرد: طبـــق روال هرســـاله، در 
پایـــان ســـال ســـاعاتی را در خدمـــت عزیزان هســـتیم؛ 
ـــه  در ابتـــدا نگاهـــی بـــه ســـال گذشـــته و نیم نگاهـــی ب

ـــت . ـــم داش ـــده خواهی ـــال آین س
او بـــا بیـــان اینکه طی ســـال جـــاری به رغم مشـــکلاتی 
کـــه کلان کشـــور و کلان شـــهرها بـــا آن روبـــه رو بودنـــد، 
توانستیم در حوزه مالی و اقتصادی از مرز ۷۰درصد 
درآمـــد عبـــور کنیـــم کـــه نســـبت بـــه ســـال گذشـــته 
حـــدود ۵۰درصـــد افزایـــش یافتـــه اســـت و امیدواریـــم 
روزهـــای پایانـــی ســـال بـــه حـــدود ۸۰درصـــد برســـیم، 
افـــزود: در حـــوزه درآمـــد، نســـبت بـــه ســـال گذشـــته 
۵۰درصـــد افزایـــش بودجـــه شـــهرداری اصفهـــان را 
پیش بینـــی کـــرده بودیـــم؛ یعنـــی در بودجـــه ۱۴۰۲، 
۲۰ همـــت و در بودجـــه ۱۴۰۳، ۳۰ همـــت درآمـــد را 

پیش بینـــی کـــره بودیـــم.
شـــهردار اصفهـــان بـــا اشـــاره به رکوردزنی شـــهرداری 
ــه  ــی ۱۴۰۳ ادامـ ــی طـ ــع ملـ ــذب منابـ ــان در جـ اصفهـ
داد: در این راســـتا اوراق مشـــارکت ۵۰درصدی را که 
بازپرداخـــت آن برعهـــده دولـــت و شـــهرداری اســـت، 
از ۶۰۰ میلیـــارد تومـــان در ســـال گذشـــته بـــه ۹۰۰, ۱ 
ـــه  ـــه هم ـــاندیم ک ـــاری رس ـــال ج ـــان در س ـــارد توم میلی

آن تحقـــق پیـــدا کـــرد و منتشـــر شـــد.
قاســـم زاده بـــا بیـــان اینکـــه موافقـــت ســـه همـــت 
اوراق مشـــارکت ۵۰درصـــدی را بـــرای شـــهرداری 
اصفهـــان دریافـــت کردیـــم، خاطرنشـــان کـــرد: در 
سال جاری ۴,۳ همت از طریق حوزه مشارکت های 
ســـرمایه گذاری جـــذب کردیـــم کـــه اتفـــاق بزرگـــی بود؛ 
همچنیـــن پروژه هـــای آن تعریـــف و بیشـــتر آن هـــا 

آغـــاز شـــده اســـت.
ــروژه  ــان پـ ــارد تومـ ــرد: ۳۰۰, ۴ میلیـ ــان کـ او خاطرنشـ
مشـــارکتی تعریـــف و پیش تـــر آغـــاز شـــده اســـت. نحوه 
مشـــارکت به ایـــن گونـــه اســـت کـــه زمیـــن یـــا پروانـــه 
ساخت برعهده شهرداری و ســـرمایه گذاری برعهده 
بخـــش خصوصـــی بـــوده و درآمـــد نیـــز به صـــورت 
کتی اســـت؛ از ســـوی دیگـــر ســـرمایه گذار  شـــرا
هزینه هـــای مـــا را کـــم می کند؛ در این راســـتا، بخشـــی 
از پروژه هـــای خدمـــات شـــهری بـــا ســـرمایه گذاری 

بخـــش خصوصـــی انجـــام شـــده اســـت.
شـــهردار اصفهـــان عنـــوان کـــرد: در شـــرایط ســـخت 
اقتصـــادی توانســـتیم بـــه روش هـــای جایگزیـــن 
مالـــی دســـت پیـــدا کنیم،روش هایـــی کـــه شـــهرداری 

ــات داد. ــا نجـ ــی تنگناهـ ــان را از برخـ اصفهـ
قاســـم زاده اظهـــار کـــرد: رقـــم قطعـــی تهاتـــر ســـه جانبه 
۴۰۰ میلیـــارد تومـــان بـــوده و پیش بینـــی ایـــن اســـت 
تـــا پایـــان ســـال بـــه حـــدود ۸۰۰ میلیـــارد تومـــان 

ــیم. ــد برسـ درآمـ
ــل و ترافیـــک  ــوزه حمل ونقـ ــه در حـ ــان اینکـ ــا بیـ او بـ
توانســـتیم حفـــاری تونـــل فـــاز نخســـت خـــط دو متـــرو 
حدفاصل دارک تـــا ابن ســـینا را بـــه اتمـــام برســـانیم 
و عملیـــات روســـازی ایـــن خـــط را آغـــاز کنیـــم، گفـــت: 
ریل گـــذاری خـــط دو متـــرو از ایســـتگاه دارک به 
ســـمت میـــدان قـــدس در حـــال انجـــام اســـت و از 
ســـویی میـــزان پیشـــرفت ایســـتگاه های خـــط دو در 
بخـــش ســـازه بیـــن ۷۰ تـــا ۱۰۰ درصـــد اســـت؛ همچنین 
عملیـــات نـــازک کاری چهـــار ایســـتگاه را بـــه عـــلاوه 

تکنیـــکال انجـــام می دهیـــم.

بودجه 8 همتی برای مترو 
در بودجه ۱4۰4 شهرداری اصفهان

 ، شـــهردار اصفهان بیان کرد: توانســـتیم ۴۰ رام قطار
گـــن را بـــا منابـــع دولتـــی پیش خریـــد  یعنـــی ۲۰۰ وا
کنیـــم؛ همچنیـــن یـــک تفاهم نامـــه ســـه جانبه 
میـــان شـــهرداری، معـــاون علمـــی ریاســـت جمهوری 
گـــن ملـــی ســـاخت اول  و شـــرکت مپنا برای تولیـــد وا
ـــود و در  ـــار ب ـــرای ب ـــر ب ـــن ام ـــه ای ـــت ک ـــده اس ـــد ش منعق
این مسیر پنج میلیون یورو شهرداری و ۳,۵ میلیون 
یـــورو معاونـــت علمـــی ســـرمایه گذاری کـــرده اســـت و 

مجـــری هـــم شـــرکت مپنا خواهد بـــود.
قاســـم زاده بیـــان کـــرد: در خـــط دو متـــروی اصفهـــان 
ـــن  ـــک زمی ـــط و تمل ـــن خ ـــوی ای ـــداث دپ ـــات اح عملی

و احـــداث آن آغـــاز شـــده اســـت.
کنـــون  ــرو از ۱۴۰۰ تا او خاطرنشـــان کـــرد: بودجـــه متـ
بیـــش از پنـــج برابـــر افزایـــش داشـــته اســـت؛ در ایـــن 
راســـتا، ســـال جاری شـــش همت و ســـال آینده هشـــت 
ــه  ــان در بودجـ ــروی اصفهـ ــرای توســـعه متـ همـــت بـ

ــت. ــده اسـ ــی شـ پیش بینـ
شـــهردار اصفهان با بیان اینکه در حوزه حمل ونقل 
موفـــق شـــدیم، نـــاوگان اتوبوس رانـــی را بـــا ســـرعت 
نوســـازی و آن را پیـــش ببریـــم، ادامـــه داد: نخســـتین 
کســـی برقـــی را در شـــهر اصفهـــان فعـــال  ســـری تا
کســـی برقـــی مشـــغول ارائـــه  کنـــون ۵۰ تا کردیـــم و هم ا
کســـی برقی،  خدمت اســـت؛ همچنین قرارداد ۱۵۰ تا
قطعـــی و در ایـــن راســـتا فراخـــوان جـــذب راننـــده 
انجـــام شـــده اســـت و در حـــال مقدمـــات انتخـــاب 

راننـــده هســـتیم.
کسی  قاســـم زاده تصریح کرد: بهار ســـال آینده ۱۵۰ تا

برقـــی بـــه شـــهر افزوده می شـــود.

 رکوردزنی شهرداری در جذب منابع ملی
دکتر علی قاسم زاده، شهردار اصفهان، در چهارمین نشست خبری سالانه از جذب ۴.۳ همت از طریق حوزه مشارکت ها خبر داد

 در حال حاضر
 ۴۸ هکتار فضای 

سبز تفرجگاهی 
در حال احداث 

است که به 
بوستان های شهر 

اضافه خواهد شد 
و ۵۳ هکتار فضای 

اکولوژیک نیز در 
روز درخت کاری 
در شمال غربی 

اصفهان احداث 
شد  

اصفهان 
شهر تاب آور است؛ 

بنابراین باید 
بهترین عملکرد در 
سخت ترین شرایط 

را داشته باشیم؛ 
زیرا شهر قوی باید 

در برابر مشکلات 
بایستد و از حقوق 

خود دفاع کند

و فرمانـــداری مســـئولیت دارنـــد؛ امـــا مـــا نیـــز از کاهـــش جمعیـــت افـــراد بومـــی در 
ـــای تاریخـــی و فرســـوده نگـــران هســـتیم. بافت ه

او ادامـــه داد: در بافـــت تاریخـــی جابه جایـــی جمعیـــت داشـــتیم؛ به طوری کـــه 
کنان بومـــی رفتنـــد و مهاجـــران جایگزیـــن شـــدند؛ امـــا مـــا به دنبـــال احیـــای  ســـا
بافـــت تاریخـــی بودیـــم کـــه در ایـــن راســـتا شـــورای اســـلامی شـــهر مصوبـــه ای داشـــته 
، هزینه هـــا را بـــه حداقـــل   اســـت تـــا بـــرای ساخت وســـاز در بافـــت تاریخـــی شـــهر

برسانیم.
شـــهردار اصفهـــان دربـــاره تعطیلـــی مجتمـــع مطبوعاتـــی شـــهرداری اصفهـــان در 
روزهـــای تعطیلـــی طبـــق اعـــلام اســـتانداری به دلایـــل آلودگـــی هـــوا یـــا مـــوارد دیگـــر 
ـــه توافـــق رســـیدیم کـــه روزهـــای تعطیـــل، شـــهرداری  ـــا اســـتاندار اصفهـــان ب گفـــت: ب
ــان  ــه در ایـــن زمـ ــده اســـت کـ ــی تعریـــف شـ ــتا، پروتکلـ ــد. در ایـــن راسـ تعطیـــل نباشـ
مصـــرف انـــرژی بـــه حداقـــل برســـد و بـــا ایـــن شـــرط خدمـــات را ارائـــه کنیـــم؛ بنابرایـــن 

ــه ابـــلاغ می شـــود. مجتمـــع مطبوعاتـــی تابـــع پروتکلـــی اســـت کـ
قاســـم زاده بـــا اشـــاره بـــه نبـــود هماهنگـــی بیـــن دستگاه های خدمات رســـان به 
دلیـــل انجـــام حفاری هـــا پـــس از احـــداث معابـــر جدیـــد تصریـــح کـــرد: انجـــام حفـــاری 
کـــه قـــرارداد و تفاهـــم نامـــه  پـــس از احـــداث خیابان هـــا یـــک درد مشـــترک اســـت؛ چرا
منعقـــد می شـــود؛ امـــا درنهایـــت بازهـــم پـــس از آســـفالت و روکـــش نهایـــی، درخواســـت 
حفـــاری داریـــم کـــه بایـــد آن را بـــه حداقـــل ممکـــن برســـانیم؛ زیـــرا بیشـــترین ضربـــه 

ـــد. ـــهرداری می رس ـــه ش ـــوع ب ـــن موض در ای
ـــا اشـــاره بـــه افزایـــش تعـــداد ســـرویس های بهداشـــتی شـــهر اصفهـــان بیـــان کـــرد:  او ب
ســـال گذشـــته ســـرویس های بهداشـــتی محور زاینده رود و میـــدان امـــام خمینی)ره( 
نوســـازی و آمـــاده اســـتفاده شـــهروندان شـــد؛ همچنیـــن ســـرویس های بهداشـــتی 

ســـیار نیـــز تهیـــه شـــده اســـت.
شـــهردار اصفهـــان یـــادآور شـــد: بـــا مســـاجد به عنـــوان محـــور اصلـــی شـــهر بـــرای 
ــردم  ــتفاده مـ ــرای اسـ ــا بـ ــای آن هـ ــا درهـ ــم تـ ــد کردیـ ــه منعقـ ــوروز ۱۴۰۴ تفاهم نامـ نـ
ــا مقصـــد گردشـــگران  ــر می خواهیـــم شـــهر مـ گـ ــاز باشـــد؛ می پذیریـــم ا ــافران بـ و مسـ
ـــته  ـــتی داش ـــرویس بهداش ـــرای س ـــان ب ـــهر اصفه ـــرزمین در ش ـــش س ـــد آمای ـــد، بای باش
باشـــیم؛ آن هـــم بـــا نـــگاه گردش پذیـــری کـــه ســـرویس های بهداشـــتی ســـنتی و 

فرهنگـــی داشـــته باشـــیم.
قاســـم زاده بـــا بیـــان اینکـــه موافـــق مدیریـــت هزینه هـــا هســـتم، امـــا بـــا اینکـــه شـــهر 
خامـــوش باشـــد، مخالفـــم و معتقـــدم در شـــهر زنـــده بایـــد به صـــورت دائـــم رخـــداد 
فرهنگـــی برگـــزار شـــود، گفـــت: آنچـــه بـــه نـــام تئاتـــر »ارحـــام صـــدر« می شناســـیم،بعد 
کلیلـــی احیا کـــرد؛ امـــا در دوره ای چـــراغ آن خاموش شـــد.  از انقـــلاب اســـلامی، حســـن ا
ـــم  ـــلام کردی ـــز اع ـــتانداری نی ـــه اس ـــرده و ب ـــوت ک ـــری دع ـــه هن ـــتا، از جامع ـــن راس در ای
کـــه یکـــی از ســـالن های شـــهر را بـــه انتخـــاب جامعـــه نمایـــش کمـــدی، اجـــاره کنیـــم؛ 

بـــه شـــرط آنکـــه اجـــرای نمایـــش کمـــدی را مرتـــب روی صحنـــه داشـــته باشـــیم.
ـــن«  ـــاره »کارچاق ک ـــگاران درب ـــوی خبرن ـــده از س ـــوع اشاره ش ـــه موض ـــرد: ب ـــد ک کی او تأ
ــه  ــد به صـــورت محرمانـ ــراغ داریـ ــوردی را سـ ــر مـ گـ حساســـم و درخواســـت می کنـــم ا
بـــه مـــا اعـــلام کنیـــد؛ زیـــرا بـــا آن هـــا بی رحمانـــه برخـــورد می کنیـــم؛ البتـــه نمی گویـــم 
ایـــن موضـــوع اصـــلا وجـــود نـــدارد؛ زیـــرا شـــهرداری هـــزار در دارد و هـــر لحظـــه ممکـــن 
ــه  ــد بـ ــوارد را می توانیـ ــا مـ ــد؛ امـ خ دهـ ــت ر ــهرداری و حراسـ ــد شـ ج از دیـ ــار ــت خـ اسـ

ســـامانه های ۱۳۷ و ســـوت زنی منتقـــل کنیـــد.
ـــاز  ـــد امتی ـــاری چن ـــال ج ـــهر س ـــن کلان ش ـــهرداری ای ـــرد: ش ـــان ک ـــان بی ـــهردار اصفه ش
مهـــم ازجملـــه میزبانی بیســـت ویکمین اجلاس شـــهرهای تاریخـــی جهـــان و 
پایتختـــی گردشـــگری شـــهرهای آســـیایی در ســـال ۲۰۲۵ را دریافـــت کـــرده اســـت کـــه 

ــیم. ــی باشـ ــای فرهنگـ ــه رخدادهـ ــاهد این گونـ ــدوارم بیـــش از ایـــن شـ امیـ

ـــی ورود صناییع اصفهان میراث فرهنگی متول
 به حوزه مرمت بناهای تاریخی این شـــهر است

قاســـم زاده دربـــاره ورود صنایـــع اصفهـــان بـــه حـــوزه مرمـــت بناهـــای تاریخـــی ایـــن 
شـــهر گفـــت: ایـــن کار تخصصـــی اســـت و هـــر شـــخصی امـــکان آن را نـــدارد. ایـــن 
موضـــوع بایـــد بـــه متولـــی، یعنـــی ســـازمان میـــراث ســـپرده شـــود و در ایـــن مســـیر 

دســـتگاه ها تأمیـــن منابـــع را انجـــام خواهنـــد داد.
او با اشـــاره بـــه همیـــاری دولـــت در پـــروژه متـــروی اصفهان عنـــوان کـــرد: بـــرای تأمین 
ــز از طریـــق دولـــت پیگیـــری کردیـــم؛  ــرارداد داریـــم و ۴۰ رام را نیـ ــا چیـــن قـ گـــن بـ وا
گـــر بـــه نتیجـــه برســـد  همچنیـــن روی تولیـــد ملـــی نیـــز ســـرمایه گذاری کردیـــم کـــه ا
ــای  ــرا راه هـ ــتیم؛ زیـ ــران نیسـ ــود، نگـ ــر نشـ گـ ــرد و ا ــد کـ ــار خواهنـ ــه آن افتخـ ــه بـ همـ

ــود دارد. جایگزیـــن وجـ
شـــهردار اصفهـــان بـــا اشـــاره بـــه بعضـــی مشـــکلات خـــط یـــک متـــروی اصفهـــان عنـــوان 
کـــرد: هـــر ســـاختمان نـــو، مشـــکلاتی دارد؛ البتـــه بایـــد در مطالعـــات اولیـــه دیـــده شـــود؛ 
ــا تـــلاش کردیـــم.  ــرای حـــل آن هـ ــه بـ ــود آمـــد، در لحظـ ــرگاه مشـــکلاتی به وجـ ــا هـ امـ
خـــط یـــک مدت هـــا متوقـــف شـــده بـــود تـــا بـــه نتیجـــه برســـد؛ تیـــم فنـــی متـــرو از 
تجـــارب خـــط یـــک بـــرای احـــداث خـــط دو اســـتفاده کردنـــد؛ امـــا بازهـــم به رغم تمـــام 

خ هـــا و ریل هـــا را داریـــم. ک چر پیش بینی هـــا، اســـتهلا
ح کـــرد: تولیـــد ایـــن ایـــده  قاســـم زاده بـــا اشـــاره بـــه فعالیـــت باشگاه شهراندیشـــان مطر
در مرکـــز پژوهش هـــای شـــورای اســـلامی شـــهر اصفهـــان بـــود و از بابـــت بهره بـــرداری 
سیاســـی آن نگرانـــی نداریـــم. باشگاه شهراندیشـــان فرصتی بـــرای هم اندیشـــی 
کـــه ایـــن باشـــگاه، نظامـــی پویاتـــر  افـــرادی اســـت کـــه دغدغـــه اصفهـــان را دارنـــد؛ چرا

و به روزتـــر از دیگـــر زیرســـاخت ها دارد.

او دربـــاره دســـتاوردهای مرکـــز پژوهش هـــای شـــورا 
ادامـــه داد: یکـــی از مشـــکلات اجتماعـــی تـــردد 
موتورســـواران در بـــازار و ســـدمعبر کســـبه بـــود. در 
جلســـه های هم اندیشـــی بـــه نتیجـــه رســـیدم شـــرط 
ــور تشـــکیل  رفـــع مشـــکل، ورود بازاریـــان بـــود و محـ
هیئـــت امنـــا نیـــز فرمانداری شـــد؛ پـــس از شـــکل گیری 
، مشـــکلات مربـــوط بـــه  هیئت امنـــا بـــا اهالـــی بـــازار
تـــردد موتورســـواران و ســـدمعبر تا حـــدودی حـــل 
شـــد و پـــس از نـــوروز فـــاز دوم مدیریت ســـدمعبر نیز 
پیـــش خواهـــد رفـــت. شـــهردار اصفهـــان خاطرنشـــان 
کـــرد: باشگاه شهراندیشـــان ظرفیت خوبـــی اســـت؛ 
ـــا افـــراد علاقه منـــد بـــه  اینکـــه فضایـــی ایجـــاد کنیـــم ت
ـــا بـــه مســـائل ورود کننـــد. اصفهـــان در هـــر جـــای دنی
ـــای  ـــی فیلم ه ـــنواره بین الملل ـــرات جش ـــاره تأثی او درب
کـــودکان و نوجوانـــان بـــر شـــهر اصفهـــان اظهـــار کـــرد: 
ــد  ــر و مفیـ ــودک به شـــدت مؤثـ ــنواره کـ ــدم جشـ معتقـ
اســـت و نبایـــد ایـــن برنـــد را از دســـت بدهیـــم. در ایـــن 
راستا، ســـه دوره برای این موضوع تلاش کردم؛ زیرا 
امتیـــاز و ارزش افـــزوده فرهنگـــی آن بـــرای اصفهـــان 
اســـت و تـــا حـــد امـــکان بایـــد ســـهم مشـــارکت اصفهان 

را در آن افزایـــش دهیـــم .
شـــهردار اصفهـــان عنوان کـــرد: گاهی در شـــبکه های 
مجـــازی اخبـــاری نادرســـت منتشـــر می شـــود؛ 
امـــا بایـــد یـــادآور شـــوم کـــه در شـــهرداری ســـامانه 
ـــارات در  شـــفافیت راه انـــدازی شـــده و بودجـــه و اعتب
ــا و  ــای هزینه هـ ــه ردیف هـ ــود کـ ــذاری می شـ آن بارگـ

پروژه هـــا مشـــخص اســـت.
ــلام  ــانه ها اعـ ــی در رسـ ــرد: گاهـ ــار کـ ــم زاده اظهـ قاسـ
می شـــود کـــه شـــهردار کار عمرانـــی نکـــرده اســـت؛ 
درصورتی کـــه ۷۰درصـــد بودجـــه شـــهرداری اصفهـــان 
مربـــوط بـــه بخـــش عمرانـــی اســـت؛ البتـــه بازدیـــد از 
ــر ایـــن اســـاس  پروژه هـــا حـــق شـــهروندان اســـت و بـ
۴۰۰ تـــور از پروژه هـــای شـــهری بازدیـــد داشـــته اند.

هزینه ۶۰۰میلیاردتومانی شـــهرداری 
اصفهان برای احیای بافت تاریخی شـــهر 

طی سه سال گذشته
او بـــا بیـــان اینکـــه شـــهرداری در حـــد تـــوان خـــود طـــی 
ســـه ســـال گذشـــته ۶۰۰ میلیـــارد تومـــان بـــرای احیـــای 
ـــت: در  ـــت، گف ـــرده اس ـــه ک ـــهر هزین ـــی ش ـــت تاریخ باف
حـــال حاضر حـــدود ۷۰ پـــروژه احیا و مرمت در ســـطح 
کـــه از  شـــهر فعـــال اســـت؛ امـــا کفایـــت نمی کنـــد؛ چرا
۲۴هـــزار هکتـــار بافـــت شـــهر اصفهـــان هـــزارو۹۰۰ 

هکتـــار آن تاریخـــی اســـت.
شـــهردار اصفهان یـــادآور شـــد: پیشـــنهادی داریم که 
بر اساس تدبیر استانی و درایت اســـتاندار اصفهان، 
هزینـــه مرمت بناهـــای تاریخـــی مکان های حســـاس 
همچـــون میـــدان امـــام خمینـــی)ره( و پل هـــای 
تاریخـــی برعهـــده یـــک دســـتگاه صنعتـــی همچـــون 
پالایشـــگاه، فولادمبارکـــه و اتـــاق بازرگانـــی گذاشـــته 
شـــود؛ زیـــرا منابـــع ملـــی میراث فرهنگـــی کفایـــت 
ــرای  ــا بـ ــه تأمیـــن ایـــن هزینه هـ ــد؛ در حالی کـ نمی کنـ

صنایـــع ناچیـــز اســـت.
قاســـم زاده با بیان اینکه در حوزه پســـماند خبرهای 
ــان  ــرد: اصفهـ ــار کـ ــان داریـــم، اظهـ خوبـــی در اصفهـ
شهر پیشـــتاز کشـــور درزمینه مدیریت پسماند است. 
خ  ــر اتفاق هایـــی در حـــوزه پســـماند ر در حـــال حاضـ
ــه  ــف بـ ــلای کثیـ ــل طـ ــه تبدیـ ــر بـ ــه منجـ ــد کـ می دهـ
ـــه آن هـــا تولیـــد  ســـرمایه بـــرای شـــهر می شـــود و ازجمل

بـــرق و ســـوخت از زبالـــه اســـت.
کنـــون فعـــال  او ادامـــه داد: تصفیه خانـــه شـــیرابه هم ا
اســـت و کارخانـــه بازیافـــت پســـماندهای ســـاختمانی 

نیـــز تـــا ســـال آینـــده افتتـــاح می شـــود.
کـــرد: مباحـــث  یـــح  ر اصفهـــان تصر شـــهردا
فرهنگ سازی برای مدیریت پسماندها انجام شده 
و بـــر اســـاس آن، تعـــداد خانـــوار زبالـــه صفـــر در شـــهر 
اصفهـــان از ۵۰۰ خانوار در ســـال گذشـــته بـــه پنج هزار 
خانـــواده در حـــال حاضـــر رســـیده اســـت و امیدواریـــم 
، دوباره ســـرآمد  یک روز در موضـــوع تفکیک زباله تر

شـــهرهای ایـــران شـــویم.
کیـــد بـــر اینکـــه ادامـــه پـــروژه متـــرو  ــا تأ قاســـم زاده بـ
ضرورتـــی اجتناب ناپذیـــر اســـت و در جلســـه فنـــی 
اخیـــر اولویت هـــای بعـــدی در ایـــن حـــوزه تعییـــن 
شـــده اســـت، تصریـــح کـــرد: اولویـــت نخســـت ادامـــه 
ـــرو از کهندژ بـــه ســـمت رهنـــان اســـت کـــه  خـــط دو مت

ــم. ــال می کنیـ آن را در ۱۴۰۴ فعـ
ــرو از شـــهرک قـــدس  ــه خـــط یـــک متـ ــزود: ادامـ او افـ
تـــا میـــدان اســـتقلال اســـت کـــه سیســـتم آن بـــا خـــط 
یـــک و دو متفـــاوت خواهـــد بـــود و تـــرن از بـــالا حرکـــت 

خواهـــد کـــرد.
قاســـم زاده یـــادآور شـــد: در خـــط ســـه متـــرو نیـــز در 
بخـــش مصـــوب، مشـــکل تمدیـــد مجـــوز داریـــم کـــه 
بایـــد بـــرای حـــل آن در شـــورای عالـــی ترافیـــک تدبیـــر 
شـــود و آن را احیـــا کنند. در این راســـتا باید تشـــریفات 
قانونـــی طـــی شـــود و در این صـــورت فاز نخســـت خط 
ســـه متـــرو نیـــز از میـــدان آزادی تا زنـــدان اجـــرا خواهد 
شـــد؛  بنابرایـــن اســـتعداد انجـــام هـــر ســـه اقـــدام را 

در ســـال آینـــده داریـــم.             )ادامـــه در صفحـــه 4(
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ایـــن دو عامـــل درون سیســـتمی منجـــر شـــد هاب از 
جهان نمـــا بـــرود؛ البتـــه اعـــام کـــردم وقتـــی تشـــکل 
ســـامان گرفـــت و مشـــتاق بـــه ادامـــه فعالیـــت بودیـــد، 

بیاییـــد تـــا محـــل مناســـبی را در نظـــر بگیریـــم.
گـــر بـــه چهـــار ســـال  او در پاســـخ بـــه ایـــن پرســـش کـــه ا
قبـــل بازگردیـــد، ایـــن مســـئولیت را قبـــول می کردیـــد؟ 

گفـــت: قطعـــا ایـــن مســـئولیت را قبـــول می کـــردم.
شـــهردار اصفهـــان در پاســـخ بـــه پرسشـــی پیرامـــون 
ـــوان  ـــارک حاشـــیه ای خودروهـــا عن ح پ ـــات طـــر جزئی
ــل  ــی از علـ ــه یکـ ــت کـ ــده اسـ ــدی شـ ــی جـ ــرد: بررسـ کـ
، پـــارک دوبـــل و ســـوبل خودروها  ترافیـــک شـــهر
اســـت؛ در ایـــن راســـتا، بـــا کمـــک بخـــش خصوصـــی و 
معاونـــت حمل ونقـــل بنـــا داریـــم بـــرای ســـال آینـــده 
پـــارک دوبـــل را از طریـــق فرهنگ ســـازی و اعمـــال 

ــم. ــت کنیـ ــون مدیریـ قانـ
قاســـم زاده ادامـــه داد: ممکـــن اســـت برخـــی بگوینـــد 
بـــه انـــدازه کافـــی پارکینـــگ در ســـطح شـــهر اصفهـــان 
گـــر صاحبـــان بعضـــی  نداریـــم و بـــر ایـــن اســـاس ا
مشـــاغل خودروهـــای خـــود را در محورهـــای اصلـــی 
چندیـــن ســـاعت پـــارک نکننـــد، مـــردم مشـــکل زیادی 
بـــرای جـــای پـــارک ندارنـــد؛ امـــا مشـــکل مـــا ایـــن 
اســـت کـــه در محورهـــای اصلـــی خودروهایـــی پـــارک 
ــا  ــر پـــارک اســـت و بـ ــا بعدازظهـ می شـــود کـــه صبـــح تـ
خ تصاعـــدی،  پیش بینـــی صورت گرفتـــه بـــرای نـــر
بـــه مشـــکل برخواهند خورد؛ در ایـــن راســـتا، 
بـــرای کســـبه خیابـــان شـــمس آبادی می توانیـــم 
پارکینـــگ طالقانـــی را بـــا هزینـــه کمـــی در اختیـــار 

ــم . ــرار دهیـ ــا قـ آن هـ
او بـــا اشـــاره بـــه وضعیـــت متـــروی اصفهـــان و 
ــا  خمینی شـــهر بیـــان کـــرد: ادامـــه خـــط دو متـــرو را بـ
، نماینده مجلس و اعضای شورای اسامی  شهردار
ــرو  ــیر متـ ــه مسـ ــم کـ ح کردیـ ــر ــهر مطـ ــهر خمینی شـ شـ
ــد و  ــاری زاده بیایـ ــهید بختیـ ــدان شـ ــان و میـ ــا رهنـ تـ
ادامـــه کار یعنـــی ایســـتگاه پیام نـــور و خمینی شـــهر 
را خـــود شـــهرداری خمینی شـــهر تأمیـــن منابـــع کنـــد 
و دســـتگاه مـــا بـــرای ادامـــه مســـیر ورود کنـــد و راه حـــل 
تأمیـــن منابـــع از طریـــق مولدســـازی منابـــع ملکـــی 

خمینی شـــهر ارائـــه شـــود.

بهره برداری از ۲۰ کیلومتر 
پروژه رینگ چهارم تا سال آینده

شـــهردار اصفهـــان دربـــاره پـــروژه رینـــگ چهـــارم 
به عنوان حلقه حفاظتی شـــهر اصفهان خاطرنشـــان 
کـــرد: در حـــال تکمیـــل حلقـــه حفاظتـــی اصفهـــان 
هســـتیم و تـــا ســـال آینـــده ۲۰ کیلومتـــر ایـــن پـــروژه 
را بهره بـــرداری می کنیـــم؛ امـــا بـــرای ســـایر شـــهرها 
»شـــرکت پـــروژه« تعییـــن کردیـــم کـــه ســـهام داران آن 
اصفهان، درچـــه و گـــز تصویب شـــد؛ اما خمینی شـــهر 

هنـــوز ایـــن کار را انجـــام نـــداده اســـت.
گـــذاری  قاســـم زاده در پاســـخ بـــه پرسشـــی دربـــاره وا
امـــور فرهنگـــی بـــه بخش هـــای مختلـــف عنـــوان 
کـــرد: این سیاســـت جاری شـــهرداری بـــوده و در حال 
ــتری  ــان بیشـ ــم داوطلبـ ــه امیدواریـ ــت کـ ــام اسـ انجـ

بـــرای کمـــک بـــه ایـــن حـــوزه پیـــدا شـــوند.
یـــف  د ر هـــش  کا یعه  شـــا بـــا  ه  ر شـــا ا بـــا  و  ا
اعتباری رفاهیات کارکنـــان شـــهرداری در بودجـــه 
ح کرد: بودجه ای که تقدیم شـــورا کردیم  ۱۴۰۴ مطر
۴۳ همـــت بـــود کـــه پـــس از بررســـی بـــه ۴۱ همـــت 
کاهـــش پیـــدا کـــرد و ایـــن کاهـــش از ردیف هـــای 
مختلـــف ازجمله رفاهیات بـــود؛ امـــا ایـــن بدیـــن 
معنـــا نیســـت کـــه از رفاهیات کارکنـــان کم کنیـــم؛ 
ــر  ــرار بـ ــا قـ ــم ؛ امـ ــی را داریـ ــاری کافـ ــقف اعتبـ ــرا سـ زیـ
گـــر پایان ســـال بـــه مشـــکلی برخوردیـــم،  ایـــن شـــد کـــه ا
اصاح شـــود و تـــا این لحظـــه نیـــز در پرداخـــت حقوق 

کارکنـــان مشـــکلی نداشـــتیم.
شـــهردار اصفهـــان اظهـــار کـــرد: ۱۰ مـــاه بـــرای 
ادامـــه فعالیـــت مدیریت شـــهری ششـــم فرصـــت 
پیـــدا کردیـــم؛ در ایـــن راســـتا، هوشمندســـازی، 
مدیریـــت انـــرژی و توســـعه فضاهـــای تفریحـــی و 
تفرجگاهـــی از اولویت هـــای ایـــن بـــازه زمانـــی اســـت و 

دراین باره اخبـــار خوبـــی خواهیـــم داشـــت.
کیـــد کـــرد: بـــاغ رضوان جزو پیشـــتازان  قاســـم زاده تأ

هوشمندســـازی بـــوده اســـت.
او در پاســـخ بـــه پرسشـــی پیرامـــون آخریـــن وضعیـــت 

)ادامه از صفحه 3( 
کیـــد بـــر اینکـــه مجـــوز خریـــد ۳۰۰  قاســـم زاده بـــا تأ
دســـتگاه خـــودروی برقـــی از شـــورای اســـامی شـــهر 
دریافـــت و قـــرارداد ۱۵۰ دســـتگاه منعقـــد شـــده اســـت 
و ۱۵۰ دســـتگاه دیگـــر را نیـــز دنبـــال می کنیـــم، گفـــت: 
امیدواریـــم که خودروســـازان داخلی به ایـــن فناوری 

دســـت پیـــدا کننـــد.
او بـــا اشـــاره بـــه ماقـــات اخیـــر خـــود بـــا ســـفیر ایتالیـــا 
بیـــان کـــرد: پیرامـــون حفـــظ بناهـــای تاریخـــی شـــهر 
ح و در جلســـه ســـفیر یـــادآوری شـــد  مباحثـــی مطـــر
کـــه در گذشـــته روی عالی قاپـــو و مســـجدجامع 
ــیر  ــه مسـ ــرد کـ ــه کـ ــراز عاقـ ــن ابـ ــد؛ همچنیـ کار کردنـ
ــازه های  ــتای تقویـــت سـ ــی در راسـ ــروه فنـ ــور گـ حضـ
ــا از  ــه مـ ــود کـ ــم شـ ــان فراهـ ــی در اصفهـ ــه تاریخـ ابنیـ
ــد،  ــاز باشـ ــه بـ ــا روزنـ ــر جـ ــم و هـ ــتقبال می کنیـ آن اسـ

بـــه اســـتقبال می رویـــم.
شـــهردار اصفهـــان بـــا بیـــان اینکـــه از تجربه هـــای 
دیگـــر شـــهرهای جهـــان اســـتقبال می کنیـــم، اظهـــار 
کـــرد: بخشـــی از ســـفرهایی کـــه نیروهـــای شـــهرداری 
انجـــام می دهنـــد و مأموریت محـــور اســـت، بـــه همین 

موضـــوع اختصـــاص دارد.
قاســـم زاده گفـــت: در ماقات هـــای ماهانـــه بـــا 
مقامـــات خارجـــی، یکـــی از موضوع هایـــی کـــه بـــه آن 
ح مشـــکات اصفهـــان و بهره مندی  می پردازیـــم، طر
از راه حلی اســـت کـــه آن هـــا در شـــهر و کشـــور خـــود 

ــد. ــه کردنـ تجربـ
او یـــادآور شـــد: در دوره ای کـــه معـــاون فرهنگـــی 
شـــهرداری بـــودم، بـــرای موضـــوع زاینـــده رود 
گروه هایـــی از کشـــورهای مختلـــف ازجملـــه از کشـــور 
آلمـــان را بـــرای تحقـــق جریـــان آب در زاینـــده رود 
دعـــوت کردیـــم؛ ایـــن تعامل هـــا همیشـــه وجـــود 

داشـــته اســـت.
شـــهردار اصفهـــان بـــا اشـــاره بـــه وضعیـــت فرهنگـــی 
اصفهـــان خاطرنشـــان کـــرد: امیدواریـــم بـــه نقطـــه ای 
برســـیم کـــه شـــهرداری عامـــل و مجـــری برنامه هـــای 
کـــه به قـــدر کافـــی ظرفیـــت  فرهنگـــی نباشـــد؛ چرا
بـــرای برون ســـپاری وجـــود دارد. واقعیـــت ایـــن اســـت 
ــد  ــراد بـ ــی افـ ــون برخـ ــی را همچـ ــرایط فرهنگـ ــه شـ کـ

و مأیوســـانه نمی بینم.
قاســـم زاده اظهـــار کـــرد: تمـــدن، یعنـــی رشـــد و 
پیشـــرفت در ابـــزار زندگـــی مـــادی و در مقابـــل، 
ـــی، فرهنگـــی اســـت کـــه فرهیختـــگان  فرهنـــگ متعال
بیشـــتری را تحویـــل دهـــد؛ در ایـــن راســـتا، شـــهر مـــا 
ـــان  ـــی نوجوان ـــت و حت ـــگان اس ـــا و فرهیخت ـــد علم مه

آن جزو ســـرمایه های شـــهر هســـتند.
او عنـــوان کـــرد: ضریـــب هوشـــی نوجوانـــان مـــا 
به واســـطه ورود بـــه فضـــای مجـــازی برخـــاف 
ــرا از کودکـــی  ــرده اســـت؛ زیـ ــدا کـ ــد پیـ ــا رشـ نگرانی هـ
درگیر دنیـــای داده ها شـــدند و در ایـــن مســـیر نگرانی 
ـــه  ـــد ب ـــی را نبای ـــای اجتماع ـــی پدیده ه ـــم؛ بعض نداری

پـــای فرهنـــگ گذاشـــت.
ک پشـــت های  شـــهردار اصفهـــان دربـــاره انتقـــال لا
گفـــت:  بـــه خلیج فـــارس  ژوان  نا یوم  ر کوا آ
ــن  ــت ایـ ک پشـ ــد لا ــرد چنـ ــام کـ مدیریت ناژوان اعـ
کواریـــوم  مجموعـــه رشـــد خوبـــی داشـــتند و در آ
امـــکان زیســـت آزادانـــه را نداشـــتند؛ ازایـــن رو بـــا 
ــیدیم  ــه رسـ ــن نتیجـ ــه ایـ ــت بـ ــورت محیط زیسـ مشـ
کـــه  کـــه آن هـــا را بـــه خلیـــج فـــارس منتقـــل کنیـــم؛ چرا
معتقدیـــم یکـــی از مفاهیـــم شـــهر زندگـــی در معنـــای 
گســـترده، آن اســـت کـــه امـــکان حیـــات را بـــرای همـــه 

موجـــودات فراهـــم کنـــد.
ح کرد: یکی از شرکت های شهرداری  قاسم زاده مطر
کواریـــوم ورود پیـــدا  مأموریـــت پیـــدا کـــرد در حـــوزه آ
کواریوم ناژوان بـــا شـــرکت ترکیـــه ای  کنـــد.در آ
ـــن  ـــرارداد، ای ـــدت ق ـــام م ـــا اتم ـــه ب ـــتیم ک ـــرارداد داش ق
مجموعـــه بـــا شـــرکت داخلـــی مدیریـــت می شـــود و 
دغدغه مشترک ما در راستای حفاظت از حیوانات 

ـــت. ـــده اس ـــرف ش برط

هر پروژه ای در هر ســـطحی که به نفع 
شهر اســـت، باید شتاب بگیرد

او دربـــاره ماندگارتریـــن پـــروژه خـــود در شـــهرداری 
ــر  ــروژه ای در هـ ــر پـ ــم هـ ــرد: از روز اول گفتـ ــار کـ اظهـ
ســـطحی کـــه به نفـــع شـــهر اســـت، بایـــد شـــتاب بگیـــرد 
و همـــه را در اولویـــت قـــرار دادیـــم. هرچنـــد مـــورد 
انتقـــاد قـــرار گرفتـــم، در ایـــن راســـتا پروژه هـــای خـــوب 

نیمه تمـــام را در اولویـــت قـــرار دادم.
شهردار اصفهان ادامه داد: در حوزه هوشمندسازی 
اقدام هـــای خوبـــی انجـــام دادیـــم کـــه رونمایـــی آن 

را بـــا حضـــور مدیـــران کشـــوری انجـــام خواهیم داد.
قاســـم زاده گفت: برخـــی می گوینـــد فرهنگی هســـتم؛ 
امـــا وقتـــی واقعیـــات را دیـــدم، اولویـــت را مســـائل 
زیســـت محیطی گذاشـــتم. بارهـــا گفتـــم حیـــات 
ــر  ــوا در خطـ ک و هـ ــا ــه آب، خـ ــه ناحیـ ــان از سـ اصفهـ
ـــوزه  ـــه ح ـــن س ـــوارض ای ـــم ع ـــاش کنی ـــد ت ـــت و بای اس

ــد. ــل برسـ ــه حداقـ بـ
او خاطرنشـــان کـــرد: در حـــوزه تفرجگاهـــی در جنـــوب 
شـــهر نقطـــه ای را شـــبیه بـــاغ غدیـــر یعنـــی بـــاغ 
مشـــاهیر خواهیـــم داشـــت؛ همچنیـــن بوســـتان های 
خانواده محـــور از دیگـــر پروژه هـــای در دســـت اجـــرا 
بـــوده کـــه تـــاش شـــده اســـت بـــا نـــگاه »اصفهـــان 
مـــن، شـــهر زندگـــی« قابلیت هـــای بیشـــتری بـــرای 

ــد. ــته باشـ ــردم را داشـ ــی از مـ میزبانـ
شـــهردار اصفهـــان دربـــاره انتقال هاب جهان نمـــا 
ــاده  ــاق افتـ ــتم اتفـ ــتباهی در سیسـ ــرد: اشـ ــوان کـ عنـ
ـــوی آن  ـــودم، جل ـــده ب ـــه ش ـــر متوج ـــر زودت گ ـــه ا ـــود ک ب
را می گرفتـــم؛ اختافـــی در هاب ایجـــاد شـــده بـــود و 

دریافت مجوز خرید ۳۰۰ دستگاه خودروی 
برقی از شورای اسلامی شهر اصفهان

وز اول گفتم  از ر
وژه ای در  هر پر
هر سطحی که 

به نفع شهر 
است، باید شتاب 

بگیرد و همه را 
در اولویت قرار 
دادیم. هرچند 

مورد انتقاد قرار 
گرفتم، در این 

وژه های  راستا پر
خوب نیمه تمام 
را در اولویت قرار 

دادم

اراضـــی علی آبـــاد کلنـــگان عنـــوان کـــرد: مشـــکل اساســـی اراضـــی علی آبـــاد کلنـــگان 
ــای  ــی در تعاونی هـ ــر اختاف هایـ ــال حاضـ ــا در حـ ــد؛ امـ ــل شـ ــرن حـ ــم قـ پـــس از نیـ
ارتـــش و اتوبوس رانی وجـــود دارد که هرکدام وارد شـــوند، شـــهرداری پروانه ســـاخت 

ـــد. ـــادر ش ـــز ص ـــه نی ـــن پروان ـــل اولی ـــاه قب ـــک م ـــه ی ـــد؛ البت ـــادر می کن ص
شـــهردار اصفهـــان بـــا اعـــام اینکـــه ۷۰۰ میلیـــارد تومـــان اعتبـــار بـــرای هوشمندســـازی 
پیش بینی شـــده اســـت، اظهـــار کـــرد: در ســـطح شـــهر دو دســـته دوربین نظـــارت 
ـــود  ـــی وج ـــی و رانندگ ـــای راهنمای ـــت تخلف ه ـــک و ثب ـــرل ترافی ـــرای کنت ـــری ب تصوی
دارد کـــه مانیتورینـــگ آن در پلیـــس راهـــور اســـت و دوربین هـــای ثبـــت چهـــره در 

اختیـــار شـــهرداری نیســـت .
قاســـم زاده تصریـــح کـــرد: در ۱۴۰۲ هزینـــه جشـــنواره بین المللـــی فیلم هـــای کـــودکان 
و نوجوانـــان ۱۵میلیـــارد تومـــان و در ۱۴۰۳ مجمـــوع هزینـــه برگـــزاری ایـــن جشـــنواره 

ـــوده اســـت. ـــارد تومـــان ب ـــاد فیلم ســـازی ۲۵میلی ـــا المپی همـــراه ب

»شهر دوســـتدار کودک« به قوت خود در اصفهان باقی است
کیـــد بـــر اینکـــه هرگـــز بـــه ســـمت اســـتفاده و قـــراردادن ســـطل های زبالـــه  او بـــا تأ
بـــزرگ در نقـــاط مختلـــف یـــا جلـــوی آپارتمان هـــا نمی رویـــم، گفـــت: ایـــن ســـطل ها 
محـــل تجمـــع حیوانـــات، حشـــرات و شـــرایط نامناســـب، همچنیـــن بـــوی تعفـــن 
ــع  ــل تجمـ ــرا محـ ــم؛ زیـ ــا نداریـ ــتفاده از آن هـ ــه اسـ ــادی بـ ــن اعتقـ ــود؛ بنابرایـ می شـ
زباله هـــا می شود.شـــهردار اصفهـــان ادامـــه داد: بـــه همـــان شـــیوه کـــه بنیـــاد آن 
را گذشـــتگان گذاشـــتند و جمع آوری زبالـــه از درِ منـــازل انجـــام می شـــود، عمـــل 

می کنیـــم و همـــان را تقویـــت خواهیـــم کـــرد.
قاســـم زاده اظهـــار کـــرد: شـــیوه های جدیـــد بـــر اســـاس آزمـــون و خطـــا پیـــش مـــی رود؛ 
ـــرا  ـــد؛ زی کنـــون ســـه روز اســـت، کاهـــش یاب ـــد تعـــداد روزهـــای جمـــع آوری کـــه هم ا بای
بیشـــتر کان شـــهرهای دنیـــا، به ویـــژه در اروپـــا بـــا توجـــه بـــه اینکـــه شـــهروندان 
ــه فقـــط یـــک روز  ــر هفتـ ــد، هـ ــماند می بیننـ ــوزه مدیریـــت پسـ ــی را در حـ آموزش هایـ
ــهر  ــه در شـ ــم اینکـ ــرد: به رغـ ــان کـ ــود.او بیـ ــع آوری می شـ ــازل جمـ ــر از درِ منـ ــه تـ زبالـ
اصفهـــان هفتـــه ای ســـه شـــب زبالـــه تـــر از درِ منـــازل شـــهروندان جمـــع آوری می شـــود، 
شـــرایط ایـــن کان شـــهر از دیگـــر شـــهرها کـــه هـــر شـــب ایـــن اقـــدام را انجـــام می دهنـــد، 
ـــر  ـــی متذک ـــر اســـت؛ به طوری کـــه رئیـــس مجلـــس شـــورای اســـامی در تریبـــون مل بهت
ـــرده اســـت.« ـــر عمـــل ک شـــد »اصفهـــان در مدیریـــت پســـماند از همـــه شـــهرها موفق ت
شـــهردار اصفهـــان یـــادآور شـــد: معمـــولا در ســـطح شـــهر صبح هـــا هیـــچ زبالـــه ای 
مشـــاهده نمی شـــود؛ امـــا بایـــد فرهنگ ســـازی شـــود کـــه مـــردم در زمـــان اعام شـــده 
ـــاره  ح شـــده درب ـــا بیـــان اینکـــه نقـــد مطر زباله هـــا را درِ منـــزل قـــرار دهند.قاســـم زاده ب
رنگ آمیـــزی جـــداول درســـت اســـت، گفـــت: در قراردادهـــا ذکـــر شـــده اســـت کـــه اول 
گر پیمانکاری بـــه آن  شست وشـــو و بعـــد رنگ آمیـــزی انجـــام شـــود؛بنابراین ا

ــف اســـت. ــد، تخلـ ــل نمی کنـ عمـ
شـــهردار اصفهـــان  بـــا بیـــان اینکـــه »شـــهر دوســـتدار کـــودک« بـــه قـــوت خـــود در 
اصفهـــان باقـــی اســـت، افـــزود: در مناسب ســـازی شـــهری در همـــه طراحی هـــای 
، فضـــای مـــادر و کـــودک دیـــده می شـــود. او بـــا اشـــاره بـــه برگـــزاری ســـالانه  جدیـــد شـــهر
ــداد  ــن رویـ ــور در ایـ ــته از ۳۷ کشـ ــال گذشـ ــت: سـ ــک« گفـ ــی »پوپـ ــداد بین المللـ رویـ
حضـــور داشـــتند. هـــر ســـال گـــزارش اقدام هـــای خـــود در حـــوزه شـــهر دوســـتدار کـــودک 

ــم. ــه می دهیـ ــکو ارائـ ــه یونسـ را بـ

ویراستار / عذرا دیانی

اصفهان، شهر زندگی

»شهر زندگی« محوری ترین هدف 
دوره ششم شورای شهر اصفهان 

است
رئیس کمیسیون حقوقی، 
برنامه ریـزی و پایـش 
مصوبات شورای اسامی 
شـهر اصفهـان گفـت: 
محوری ترین هدف این 
شـورا در دوره ششـم 
شـورای اسـامی شـهر، 
»شهر زندگی« بوده است. 
احمدرضـا مصور اظهـار کـرد: ایـن مسـئله در راسـتای 
بهبود کیفیت زندگی شهروندان و ارتقای وضعیت شهر 
ح و در این راستا تاش های زیادی انجام  اصفهان مطر

شد.
رئیس کمیسیون حقوقی، برنامه ریزی و پایش مصوبات 
کیـد کـرد: در هـر دوره  شـورای اسـامی شـهر اصفهـان تأ
مدیریت شـهری، شـوراها اولویت هـای متفاوتـی دارند؛ 
کید ویژه ای بر »شهر زندگی« بوده و  اما در دوره کنونی تأ
در این دوره تاش های مثبتی انجام شده است.مصور 
گر  گفت: هرگز نباید به وضعیت موجود رضایت داد؛ زیرا ا
به وضعیت کنونی راضی شویم، به نوعی متوقف شده ایم 

و این مسیری است که منجر به شکست می شود.
او ادامه داد: اصفهان به عنوان یک شهر با ظرفیت های 
بالا، لیاقت پیشـرفت بیشـتر و برخـورداری از امکانات و 
نیروی انسانی مناسـب را دارد و باید همواره در راستای 
بهبـود شـرایط حرکـت کرد.رئیـس کمیسـیون حقوقـی، 
برنامه ریـزی و پایـش مصوبـات شـورای اسـامی شـهر 
اصفهان با اشاره به امضای قرارداد برای زمین سجزی با 
حضـور طرف هـای ایرانـی و آلمانـی به عنـوان پـروژه ای 
موفق خاطرنشـان کـرد: هـدف از این پـروژه ایجاد شـهر 

خورشـیدی بوده اسـت.
مصـور گفـت: ایـن تفاهم نامـه در کتابخانـه مرکـزی بـا 
حضـور خبرنـگاران بـه امضـا رسـید؛ امـا دوره قبـل، ایـن 
خ هـای  قـرارداد لغـو شـد کـه یکـی از دلایـل آن، تغییـر نر

اداره بـرق بـوده اسـت.
او با اشـاره بـه پروژه هاضم خشـک کـه در دوره فعالیت 
خـود بـا همـکاری طرف هـای خارجـی و پـس از توافق با 
مراجع مختلف، توافق نامه ای برای اجرای آن امضا شد، 
افزود: این پروژه مشارکتی ۸۰میلیاردتومانی بود که ابتدا 
برای تبدیـل زباله ها به انـرژی طراحی شـده بـود؛ اما در 
دوره بعد، مسئولان تصمیم گرفتند این پروژه را از اولویت 
خود حذف کنند.رئیس کمیسیون حقوقی، برنامه ریزی 
کید  و پایش مصوبات شـورای اسـامی شـهر اصفهان تأ
کنـون سـازمان پسـماند اصفهـان با مشـکات  کـرد: هم ا
زیـادی روبه رو بـوده و مجبور شـده اسـت بـا هزینه های 
زیاد و قرض، یک هاضم ۱۰۰ تنی را راه اندازی کند.مصور 
گفـت: در دوران فعالیـت دوره ششـم مدیریت شـهری، 
شورای اسامی شهر اصفهان هدف گذاری های دقیقی 
انجام داده و برنامه های متعددی برای پیشبرد پروژه ها 
و بهبود وضعیت شـهر تعریف کرده اسـت.او با اشـاره به 
مشـکاتی کـه در مسـیر اجـرای ایـن پروژه هـا به وجـود 
آمـده اسـت، افـزود: در بعضـی مـوارد منابـع کافـی وجود 
نداشـت و مجبـور بـه قرض گرفتـن شـدند؛ امـا درنهایت 
بـا وجـود تمـام دشـواری ها، پیشـرفت هایی حاصـل و 
کارهایـی در راسـتای بهبـود وضعیـت شـهر انجام شـده 
اسـت؛ هرچند همچنان رضایتمنـد نیسـتند و به دنبال 

بهبود مسـتمر هستند.

مدیریت شـهری اصفهان چالش های 
مطالبه گری را به  رسـمیت می شناسد

 رئیس کمیسیون حقوقی، برنامه ریزی و پایش مصوبات 
شورای اسامی شهر اصفهان به بررسی سه گروه مختلف 
از مطالبه گران و تأثیر آن ها بر تصمیم گیری های شهری 
پرداخت و گفت: مدیریت شهری اصفهان چالش های 
مطالبه گری را به رسمیت می شناسد. احمدرضا مصور با 
کیـد بـر اهمیـت نقـش مطالبه گـران در پیشـبرد امـور  تأ
شهری اظهار کرد: مطالبه گران را می توان در سه دسته 
کلی تقسیم بندی کرد.او با اشاره به اینکه گروه نخست 
افراد صادق هستند که هرچند ممکن است لحن تندی 
داشـته باشـند، دغدغه آن ها بهبود شرایط شـهر است، 
افـزود: ایـن گروه، مطالبه گری سـالم و مفیـدی دارنـد. 
نمونـه بـارز آن، مطالبه هایی اسـت که پیرامون مسـئله 
آب می شـود. از نگاه من این نوع مطالبه گری ارزشمند 
است و نبود آن می تواند به شهرداری و شورای اسامی 

شهر آسیب بزند.
رئیس کمیسیون حقوقی، برنامه ریزی و پایش مصوبات 
شورای اسـامی شـهر اصفهان با بیان اینکه دسته دوم 
افـرادی هسـتند که مطالبه گری آن هـا هدفمند اسـت، 
اما این هدف چیزی جز تخریب نیست، ادامه داد: این 
افراد مغرضانه به مسائل نگاه می کنند و بسیاری از مردم 
نیز روش آن ها را نمی پسندند. درواقع هرچقدر به آن ها 
توضیح داده شود، تمایلی به اصاح دیدگاه خود ندارند و 
تنها در پی تخریب هستند؛ بنابراین توجه به این دسته 
چندان اهمیتی ندارد.مصور درباره گروه سوم مطالبه گران 
بیـان کـرد: ایـن دسـته از افـراد، هرچنـد صادق هسـتند، 
گاهـی اظهارنظـر  اطاعـات کافـی ندارنـد. آن هـا بـدون آ
می کنند و حتی سـؤالی نیز نمی پرسـند؛ بااین حال، من 
ایـن دسـته را نیز جزو مطالبه گـران می دانـم و معتقـدم 
گـر تعامـل بهتـری بـا آن هـا صـورت گیـرد، می توانند  که ا
تأثیـر مثبتی بـر فضای مطالبه گری داشـته باشـند.او با 
اشـاره بـه تفـاوت سـبک مطالبه گری در این کان شـهر 
نسـبت به دیگر نقاط کشـور ادامه داد: اصفهان در این 
زمینه شیوه ای متفاوت دارد و بارها مشاهده شده است 
برخـی افـراد بـه جلسـه های شـورا آمده انـد و حتـی الفاظ 
توهین آمیزی به کار برده اند؛ اما درعین حال اصل سخن 
آن ها درست بوده است. در چنین شرایطی چاره ای جز 
روایـت صحیـح از مسـائل وجـود نـدارد؛ به گونـه ای کـه 
امکان تحریف آن سلب شود.مصور با اشاره به نمونه ای 
گاهی بخشی به  از تاش های صورت گرفته در راستای آ
مطالبه گران خاطرنشان کرد: برای مثال، گروهی از این 
افراد برای بازدید از خـط دو مترو دعوت شـدند و پس از 
مشاهده واقعیت های موجود، ذهنیتشان تغییر کرد. این 
موضوع نشان می دهد که مشکل کنونی، تبیین نشدن 
صحیـح اسـت و بـا ارائـه توضیح هـای شـفاف و دقیـق، 

می توان بسـیاری از ابهام ها را برطرف کرد.

شهرانه ها

تنفس ۱۰۰ ساعت هوای 
قابل قبول در هفته گذشته 

شهر اصفهان

مدیرکل مطالعات و برنامه ریزی حمل ونقل و ترافیک 
شهری شهرداری اصفهان گفت: هفته گذشته در 
، هــوای  شهر اصفهان ۱۰۰ ساعت از ســاعــات روز
قابل قبول را ثبت کرده ایم. جمشید لقایی اظهار 
کرد: طی هفته گذشته شاخص کیفیت هوا با پنج 
ــرای گــروه هــای  روز قابل قبول و دو روز ناسالم ب

حساس به ثبت رسیده است.
او افـــزود: در ایـــن مـــدت هوا ۶۸ ســـاعت بـــرای 
گروه های حساس ناسالم بوده است.لقایی تصریح 
لاینده هـــا در  کـــرد: دو دلیـــل عمـــده کاهـــش میـــزان آ
اســـفند را می تـــوان وزش بادهـــای غالـــب بیـــش 
از پنـــج متـــر برثانیـــه، همچنیـــن کاهـــش فعالیـــت 
 صنایـــع و شـــهرک ها بـــه دلیـــل ناتـــرازی انـــرژی 

دانست.

 کنترل و به کارگیری 
 سه خودروی ثبت تخلف 

ناوگان باری در شهر اصفهان
 

مدیرعامـــل ســـازمان مدیریـــت حمل ونقـــل بـــار 
شـــهرداری اصفهـــان از کنتـــرل و به کارگیـــری ســـه 
خـــودروی ثبـــت تخلـــف نـــاوگان بـــاری در شـــهر 
به همـــراه عوامـــل پلیـــس راهـــور بـــا مدیریـــت ایـــن 
ســـازمان در شـــیفت های مـــداوم برای اعمـــال قانون 
خودروهـــای بـــاری متخلـــف ویـــژه روزهـــای پایانـــی 

سال و نوروز ۱۴۰۴ خبر داد. 
ســـیدعلی عبداللهی اظهـــار کـــرد: بـــا توجـــه بـــه 
نزدیک شـــدن بـــه ایـــام پایـــان ســـال و ایـــام نـــوروز 
۱۴۰۴ و لـــزوم افزایـــش کنتـــرل، بازرســـی و نظـــارت 
کـــز معاینـــه فنـــی  بـــر نـــاوگان بـــار درون شـــهری و مرا
کان شـــهر اصفهـــان، ســـازمان مدیریـــت حمل ونقـــل 
بـــار شـــهرداری اصفهـــان در کنـــار اقدام هـــا و 
فعالیت هـــای روزانـــه خـــود، برنامه هـــای گســـترده ای 

را در نظـــر گرفتـــه اســـت.
او افـــزود: ازجملـــه برنامه های این ســـازمان می توان 
بـــه کنتـــرل و به کارگیـــری ســـه خـــودروی ثبـــت تخلـــف 
نـــاوگان بـــاری در شـــهر اصفهـــان اشـــاره کـــرد کـــه 
به همـــراه عوامـــل پلیـــس راهـــور بـــا مدیریـــت ســـازمان 
مدیریـــت حمل ونقـــل بـــار شـــهرداری اصفهـــان در 
شـــیفت های مـــداوم بـــه اعمـــال قانـــون خودروهـــای 

بـــاری متخلـــف می پـــردازد.
مدیرعامـــل ســـازمان مدیریـــت حمل ونقـــل بـــار 
کیـــد کـــرد: اســـتفاده از  شـــهرداری اصفهـــان تأ
ــازمان در  ــار سـ ــور در اختیـ ــای پلیـــس راهـ ظرفیت هـ
ساعات شبانگاهی با هماهنگی رئیس پلیس راهور 
مرکـــز اســـتان اصفهـــان و اعمـــال قانـــون خودروهـــای 
ـــتغال و پروانه  باری بدون مجوز فعالیت، پروانه اش
بهره بـــرداری، کنتـــرل اضافه تناژ خودروهـــای باری 
و توقیـــف خودروهـــای بـــاری دارای تخلف هـــای 
 مکـــرر از اقدام هـــای مهـــم ســـازمان در نـــوروز 

است.
عبداللهـــی بیـــان کـــرد: کنتـــرل توقفگاه هـــای بـــاری 
تحـــت پوشـــش ســـازمان به منظـــور جلوگیـــری از 
ورود خودروهـــای ســـنگین و نیمه ســـنگین ابتـــدای 
ورودی شـــهرها بـــه درون شـــهر از دیگـــر اقدام هـــای 

ایـــن ســـازمان اســـت.
کـــز معاینـــه  او ادامـــه داد: افزایـــش ســـاعات کار مرا
کـــز معاینـــه  فنـــی خـــودرو، افزایـــش نظـــارت بـــر مرا
فنـــی خـــودرو، افزایـــش ســـاعات حضـــور اپراتـــور 
در مرکـــز کنتـــرل ســـازمان، افزایـــش هماهنگـــی بـــا 
مرکـــز کنتـــرل ترافیـــک شـــهر اصفهـــان بـــرای کنتـــرل 
مبـــادی ورودی شـــهر و هماهنگـــی بـــا پلیـــس راهـــور 
در راســـتای همـــکاری در اســـتقرارهای ویـــژه کنتـــرل 
نـــاوگان بـــاری نیـــز از اقدام هـــای ســـازمان در نـــوروز 
۱۴۰۴، به منظـــور کنتـــرل ترافیـــک و تســـهیل در 

عبورومـــرور شـــهروندان اســـت.
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ایــن فرصــت اســتفاده کرده انــد و نتیجــه اش هــم 
قابل مشــاهده اســت.

خب این تعریف را به عنوان 
پایه کار قبــول می کنیم. برویم 

سراغ انیمیشــن که حوزه تخصصی 
کار شماست. چرا از بین 

شــاخه های مختلف رسانه ای که 
بیان کردید، به ســراغ انیمیشن 

رفتید؟
 شــروع کار مــا زمانــی بــود کــه به واســطه حضــور در 
فعالیت هــای فرهنگــی ســطح شــهر و بــا رویکــرد 
فرهنگــی کــه در مؤسســه داشــتیم، یــک نــگاه نــو و 
آسیب شناســانه ای به فرهنــگ پیدا کردیم. بررســی 
مــا معطــوف بــه ایــن بــود کــه کــودکان از چــه نــوع 
کالاهایــی بــرای ســرگرمی اســتفاده می کننــد و ایــن 

کالاهــا چــه بــار معنایــی را منتقــل می کننــد.
خــب متأســفانه نتیجــه ایــن بــود کــه بســیاری از 
کالاهــای فرهنگــی کــه در دســترس کــودکان قــرار 
داشــت، مغفولانــه مورداســتفاده قــرار می گرفتنــد؛ 
مثــا نمونــه بــارزش لوازم التحریرهایــی بــود کــه 
همــراه بــا تصاویــر شــخصیت های کارتونــی تولیــد 
می شــدند. پــس انیمیشــن نقطــه آغــاز کار بــود؛ 
آنجایــی کــه کــودک در ابتــدا ســاعت ها بــا برنامــه 
درگیر می شود و بعد در استفاده از ســایر محصولات 
ــه  ــه در زمان ــوص ک ــد؛ به خص ــدا می کن ــود پی ــم نم ه
فعلــی مصــرف انیمیشــن متفــاوت شــده اســت. مثــا 
پیــش  از ایــن تعــداد انیمیشــن هایی کــه نســل مــا 
می دیدنــد، بســیار محــدود بــود؛ آن هــم در زمــان و 
مــکان مخصوصی کــه معمولا بــه تلویزیــون محدود 
بــود؛ ولــی بچه هــای ایــن نســل هــر زمــان کــه اراده 
کننــد، بــه هــر تعــدادی کــه بخواهنــد و بــا تنــوع زیــاد 
می تواننــد از ایــن محصول اســتفاده کننــد. از طرفی 
مضامینــی کــه در انیمیشــن های نســل مــا بازنمــود 
می شــد، به طــور کامــل بــا تولیــدات فعلــی متفــاوت 
اســت. عاوه بر ایــن، همان طــور کــه در ابتــدا گفتم، 
ایــن انیمیشــن ها محــدود بــه تماشــا نمی شــود. در 
، لباس،  دیگــر تولیــدات فرهنگی مثــل کتاب و دفتــر
لیوان، کیف و مواردی مثل این که در زیست روزمره 
کــودکان هســت، جــاری می شــوند؛ آن هم در ســنین 
کودکــی و نوجوانــی کــه بیشــترین تأثیرگــذاری بــر 

خ می دهــد. مخاطــب ر

درواقع می خواهید این طور 
بگویید که بخشــی از هویت پذیری 

کودکان به دلیل نفوذ انیمیشــن ها 
دچار مشکل شده است؟

ببینیــد بر اســاس آنچه مــا بررســی کردیم، انیمیشــن 
از ســطح خرد تا کان کار که باور و ارزش هاســت، در 
حــال تأثیرگــذاری اســت. اینکــه مــا در ظاهــر جامعــه 
مشــکاتی می بینیــم و می گوییــم  مثــا چــرا فــان 
فــرد رفتــارش بــا جنــس مخالــف این طــور اســت، 
ــای  ــرا باوره ــت، چ ــور اس ــش این ط ــا هم جنس ــرا ب چ
الهیاتــی اش تغییــر کــرده، چــرا امیــدواری اش 
متفــاوت شــده و چراهایــی ازاین دســت، خــب یــک 
وجــه کار بــه انیمیشــن برمی گــردد. مــن نمی خواهــم 
این طــور بگویــم کــه ریشــه همــه مســائل مربــوط بــه 
ــواده، آمــوزش و  ــا خان ــه. قطع ایــن صنعــت اســت؛ ن
پرورش، صداوســیما و... همــه این ها مؤثر هســتند. 
امــا انیمیشــن هــم یــک بعــد کار اســت.وقتی شــما 
شخصیت انیمیشنی داری که نوع خاصی از آرایش، 
پوشش، رقص، روابط و موضوعاتی شبیه به این را 
بازنمایــی می کنــد، طبیعــی اســت کــه مخاطبش هم 
به مرور به همین سمت متمایل می شود. یک مورد 
آشــکارش چگونگی کار و فعالیت اســت. در فرهنگ 
کیــد همیشــگی بــر  مــا و در آموزه هــای دینی مــان تأ
سخت کوشی و تاش برای رسیدن به اهداف است. 
درحالی کــه آنچــه الان ترویــج می شــود، رفاه طلبــی 

و لذت جویــی و آســان طلبی اســت.

قبول دارید که انیمیشــن یک 
شمشیر دولبه است؟ مواردی که 

گفتید فرصت هم محســوب 
می شود.

قطعــا همین طــور اســت. اصــا چــرا یــک مــادر بایــد 
تمــام آموزش هایــش به صــورت مســتقیم باشــد؟ از 
درس خوانــدن و تفریــح و پوشــش و غــذا و... همــه 

فاطمه 
رجب زاده

دبیر صفحه اقتصاد فرهنگ

فرهنگ و اقتصاد، این دو دوست و رقیب 
ــای اخیر  ــال ه  ناگسستنی از هــم، در س
فرازونشیب های مختلفی را تجربه کرده اند. 
گــاه اقــتــصــاد بــه پــای فــرهــنــگ پــیــر شــده و 
اغلب، فرهنگ قربانی اقتصاد شده است. 
ــار، محصولات  ــوژه کـ بــه خــصــوص اگــر سـ
فرهنگی نوینی باشد که پیشینه تاریخی 
و تمدنی ندارند، زور اقتصاد و درآمد و سود 
بیشتر بوده و فرهنگ را زیر پا له کرده است. 
این طور بگویم که اتفاقا گاهی اقتصاد و 
فرهنگ دست به دست هم داده اند تا به طور 
خاص فرهنگ اصیل ایرانی را زیر پا بگذارند؛ 
مثلا در محصولات نوینی همچون انیمیشن، 
نوشت افزار، انتشارات خلاقانه، پوشاک روز 

و مواردی ازاین قبیل.

اقتصاد فرهنگ در جامعه ایرانــی ازجمله مفاهیمی 
گرچــه تبارشناســی تاریخــی آن از وجهــه  اســت کــه ا
ــه قرن هــا قبــل برمی گــردد و اصــا ایــن دو  تجربــی ب
عنصــر از هــم منفــک نبوده انــد؛ امــا ازنظــر جامعــه 
دانشــگاهی، جــزو مفاهیــم جدیــد میان رشــته ای 

محســوب می شــود.
 حــوزه اقتصــاد فرهنــگ در ســال های اخیــر و 
به خصــوص بــا بــروز مشــکات اقتصــادی در کنــار 
توجــه ویــژه ای کــه بــه تأثیرگــذاری فرهنگــی شــد، 
مــورد اســتقبال جامعــه علمــی و حتــی ســرمایه داران 
قرار گرفــت. جامعــه دانشــگاهی به دنبــال بهره وری 
نظــری از آن بودنــد و ســرمایه دارها سودشــان را در 
ــی  ــد. خروج ــدا کردن ــناخته پی ــر و ناش ــوزه بک ــن ح ای
چنیــن اســتقبالی چــه در جامعــه ایرانــی و چــه در 
مقیاســی جهانــی، همچــون ســایر حــوزه، منجــر 
بــه سوءاســتفاده از ایــن حــوزه شــد؛ به گونــه ای کــه 
فرهنــگ موردتوجه قــرار گرفت؛ اما نه بــرای اصالت 
فرهنگ، بلکه به عنوان ابزاری در خدمت اقتصاد.
ــن  ــان ای ــه متخصص ــت ک ــی اس ــا تعاریف ــه این ه  البت
حــوزه گاه بــر ســر عناصــر مختلــف آن بــه توافــق 
نهایــی نرســیده اند. از طرفــی اهالــی ســرمایه نیــز 
 دیدگاه هــای مخصــوص بــه خودشــان را دارنــد. 
بــه همیــن جهــت تصمیــم گرفتیــم بــا یکــی از فعــالان 
ایــن حــوزه بــه گفــت  وگــو بنشــینیم و گپ وگفتــی 
داشــته باشــیم از فرهنگ، اقتصــاد، جامعــه ایرانی و 
محصولات فرهنگی. گفت وگویی با زهرا مســعودنیا 
کــه در کنــار تحصیــات دانشــگاهی اش کــه دکتــری 
اقتصــاد فرهنــگ اســت و در ابتــدا فعالیت هــای 
پژوهشــی اش هــم در همیــن راســتا بــوده، در حــوزه 
اقتصــادی هــم ورود کــرده و بــه تولیــد محصــولات 
فرهنگــی مشــغول اســت. او در حــال حاضــر مؤســس 
و رئیــس هیئت مدیــره »مؤسســه فرهنگــی پژوهشــی 
فرهنــگ اول« اســت و بــا ایــن عنــوان فعالیتشــان را 

از ســال 1391 آغــاز کرده انــد.

به نظرم لازم است برای اینکه 
وارد بحث شویم، ابتدا به یک 

تعریف پذیرفته شــده ای از مفهوم 
اقتصاد فرهنگ برســیم و بعد بر 

اساس آن به سراغ تشریح 
فعالیت هایتان برســیم.

تعریــف مدنظــر مــا از ایــن مفهــوم این طــور اســت: 
تخصیــص بهینــه منابــع بــه تولیــد و توزیــع کالا و 
خدمــات فرهنگــی، ازطریــق تحلیل هــای اقتصادی 
متناســب بــا اهــداف فرهنگــی؛ یعنــی همان طــور کــه 
مــا در اقتصــاد، تخصیــص بهینــه داریــم، در اقتصاد 
ح می شود؛ ولی برای  فرهنگ نیز همین مفهوم مطر
تولید و توزیــع کالا و خدمات فرهنگــی. این خدمات 
فرهنگــی را هــم مجــدد از هــم تفکیــک می کنیــم. 
از چــه طریقــی؟ از طریــق تحلیل هــای اقتصــادی 
متناســب بــا اهــداف فرهنگــی مدنظرمــان. خــب بــر 
اســاس ایــن تعریــف یکــی از عناصــر شناخته شــده 
اقتصــاد فرهنــگ، رســانه اســت. رســانه بــرای مــا هم 
ــن  ــان را تأمی ــع اقتصادی م ــداف و مناف ــد اه می توان
کنــد و هــم بــه ارتقــای فرهنگــی کشــورمان کمــک 
می کنــد. همان طــور کــه کشــورهای دیگــر هــم از 

 انیمیشن فرهنگی، اقتصاد سودآور
 رئیس هیئت مدیره مؤسسه فرهنگی پژوهشی »فرهنگ اول« از ضرورت پرداختن به کالاهای فرهنگی با تأکید بر صنعت انیمیشن به »اصفهان زیبا« می گوید

اگر مؤسسه 
خصوصی بخواهد 

دوام بیاورد، یا 
باید رانت داشته 

باشد یا باید به 
طرق مختلفی 

روی پای خودش 
بایستد و وابسته 

به ارگانی نباشد 
که هم آسیب 

ببنید و هم مجبور 
شود از ارزش های 

 خودش
 عدول کند

چرا یک مادر باید 
تمام آموزش هایش 

به صورت مستقیم 
باشد؟ این ها 

می تواند با دیدن 
یک انیمیشن و 

الگوبرداری از آن 
اتفاق بیفتد؛ به 
این شرط که به 

انیمیشن به عنوان 
یک فرصت نگاه 

کنیم

این هــا می توانــد بــا دیــدن یــک انیمیشــن و الگوبــرداری از آن اتفــاق بیفتــد؛ بــه 
ایــن شــرط کــه بــه انیمیشــن به عنــوان یــک فرصــت نــگاه کنیــم؛  به خصــوص 
کــه مــا یــک ظرفیــت فرهنگــی خوبــی هــم داریــم؛ چیــزی کــه اتفاقــا کشــورهای 
ــتان ها  ــا داس ــد ب ــا بای ــتند. آن ه ــروم هس ــن از آن مح ــوزه انیمیش ــعه یافته در ح توس
و شــخصیت های خیالــی، داســتان پردازی کننــد؛ ولــی مــا ایــن بســتر را داریــم. 
حتــی در حــوزه مصــرف هــم مخاطــب مــا به واســطه ذوق فرهنگــی اش اســتقبال 
خوبــی از محصــولات فرهنگــی می کنــد. نیــروی انســانی مــا هــم در ایــن حــوزه 
بســیار خــاق و ماهــر اســت؛ ولــی متأســفانه ســرمایه گذاری درســتی نکرده ایــم و 
نیــرو هــم وقتــی کار خوبــی نداشــته باشــد، بــه خدمــت فرهنــگ دیگــری درمی آیــد. 
 درحالی کــه انیمیشــن، صنعتــی بســیار پــر درآمــد اســت و فقــط کافــی اســت

 که بخواهیم از آن اســتفاده کنیم.

اگر محصول خوش بازدهی اســت، پس چرا 
سرمایه گذاری نمی کنیم؟

بــه ایــن خاطــر کــه نــگاه مــا بــه کارهــای فرهنگــی، نگاه هــای کوتاه مــدت و ســطحی 
اســت. متأســفانه ارگان های مــا به دنبــال این هســتند که یــک کار زودبازده داشــته 
باشــند و جــزو رزومه شــان محســوب شــود. بــه ایــن فکــر نمی کننــد کــه آغازکننــده 
راهــی باشــند کــه شــاید در زمــان مســئولیت خودشــان جــواب ندهــد؛ امــا چنــد ســال 
بعــد به ثمــر می نشــیند. یــک نــوع روزمرگــی را دنبــال می کنیم کــه در حــوزه فرهنگ، 

قطعــا نتیجــه عکــس می دهــد.

ــریح کردید، اقدامات  با احتساب وضعیتی که تش
مؤسسه شما چه بوده؟

اولین کار مــا این بود کــه بررســی کاملــی از انیمیشــن های قدیمــی و جدید داشــتیم. 
انیمیشن های دخترانه، پسرانه، ابرقهرمان و... . عناصر و اجزای این انیمیشن ها 
را تشــریح کردیــم کــه فلســفه شکل گیری شــان چیســت، چــه نــکات مثبــت و منفــی 
دارنــد، عناصــر جذب کننده شــان چیســت و به طورجامــع یــک نــگاه مبتنــی بــر 
ســواد رســانه بــه آثــار موجــود داشــتیم. خروجــی کار را هــم بــه اشــکال مختلفــی 
منتشــر کردیــم؛ مثــا یــک ســری راوی هایــی آمــوزش دیدنــد کــه چطــور محتــوا را 
بــرای خانواده هــا، مــدارس و دانش آمــوزان تشــریح کننــد یــا گاهــی محتــوای خــام 

را بــه دســت مجموعــه متقاضــی می رســاندیم. 
در قالــب کتــاب هــم محتــوا جمع بنــدی شــد و در دســت چــاپ اســت. درکل هــدف 
گاهانــه از محصــول اســتفاده کنــد. قطعــا  مــا از ایــن اقــدام ایــن بــود کــه مخاطــب آ
نمی توانیــم بــه او بگوییــم کــه هیــچ انیمیشــنی را تماشــا نکنــد؛ ولــی دســت کم 
می توانــد گزینــش کنــد، عناصــر هویتــی اش را بشناســد و از نمادهــای محصــول 
اطــاع پیــدا کنــد. خانــواده هــم بــا شــناختی کــه از کمپانی هــا و اهدافشــان می یابــد، 

نظارتــش را هدفمنــد و جدی تــر می کنــد.

به تولید انیمیشــن ورود نکردید؟
تولیــد انیمیشــن کاری نبــود کــه در حــد توانمندی هــای مجموعــه مــا باشــد و 
اولویتمان هــم نبــود؛ امــا وارد تولید محصــولات جانبــی مرتبط با انیمیشــن شــدیم؛ 
مثــا شــخصیت های انیمیشــنی ایرانــی کــه بــرای مخاطــب شــناخته شــده بودنــد را 
ــر  ــوزه لوازم التحری ــوص در ح ــم. به خص ــد کردی ــی تولی ــولات فرهنگ ــب محص در قال
کــه محصولاتــی باشــخصیت های ایرانــی تولیــد کردیــم یــا حتــی کالاهایــی کــه بــا 
نمادهــای اســلیمی یــا صرفــا تزیینــات فانتــزی همــراه بــود، ولــی بــرای مخاطــب 
جــذاب بــه نظــر می رســید؛یعنی هــم وجهــه فرهنگــی کار را حفــظ و هــم بــا تمرکــزی 

ــر کیفیــت کار داشــتیم، ســودآوری اقتصــادی را تأمیــن کردیــم. کــه ب
ک ورود کردیــم؛ ولــی خــب بــازار بســیار گســترده ای  یــک زمانــی هــم بــه حــوزه پوشــا
ــر ایــن، به واســطه ارتباطاتــی کــه  ــود. عــاوه ب ــر آن ســخت ب ــود کــه تأثیرگــذاری ب ب
داریــم به طــور بســیار محــدود در حــوزه سیاســت گذاری هــم ورود پیــدا کردیــم. 
درواقع تــاش کردیم عــاوه بــر پژوهش هایی که داریــم، ایده خودمــان را خودمان 

عملیاتــی کنیــم کــه کار بــر زمیــن نمانــد.

به عنوان یک مؤسســه خصوصی مشــکلی برای پیشبرد 
ــته اید؟ خصوصا برای تأمین مالی طرح و  کارتان نداش

برنامه ها.
تأمین مالی مســئله ای اســت که همه مؤسســه های خصوصی با آن مواجه هستند؛ 
، ارتباطاتی اســت کــه با ارگان هــای مختلف برقــرار می کنیم  ولی یک مســئله مهم تر
و هیــچ اعتبــاری نــدارد. متأســفانه تصمیمــات دولتــی بــه انتصابــات جدیــد وابســته 
ح گذاشــته ایم و بــا  اســت. بارهــا شــده کــه زمــان و انــرژی بســیاری بــرای یــک طــر
یــک ارگان همــکاری را قطعــی کرده ایــم؛ ولــی بــا تغییــر مدیریــت همه چیــز تغییــر 

کــرده و انــگار هیــچ صحبتــی ردوبــدل نشــده اســت. 
متأســفانه مؤسســات دولتــی بــا منابــع نفتــی بــه تنــه بزرگــی تبدیــل شــده اند کــه 
ــر  هیــچ درکــی از چالش هــای این چنینــی مؤسســات خصوصــی ندارنــد؛ خصوصــا ب
اســاس تجربــه ای کــه داشــته ایم، کارکــردن بــا ارگان هــای اصفهانــی ســخت تر از 
ــی  ــم؛ ول ــت کرده ای ح صحب ــر ــک ط ــورد ی ــه درم ــده ک ــا ش ــت. باره ــایر استان هاس س
ح را خــراب کرده انــد  در آخــر صرفــا یــک گرته بــرداری از کار مــا شــده اســت. هــم طــر

و هــم بــه مؤسســه آســیب رســانده اند. 
گــر مؤسســه خصوصــی بخواهــد دوام بیــاورد، یــا بایــد رانــت  در ایــن شــرایط ا
ــه  ــای خــودش بایســتد و وابســته ب ــه طــرق مختلفــی روی پ ــد ب ــا بای داشــته باشــد ی
 ارگانــی نباشــد کــه هــم آســیب ببنیــد و هــم مجبــور شــود از ارزش هــای خــودش

 عدول کند.

ــاب کار فرهنگی خصوصی  جواب می دهد؟ با این حس
مؤسســه مــا تــاش کــرده بــا مجوزهــای مختلفــی کــه دارد، اســاس کار  را همچنــان 
حفــظ کنــد؛ اما تــا زمانــی کــه در حــوزه فرهنــگ در کنــار دل ســوز فرهنگی، کاســب کار 

فرهنگــی هــم هســت، کار ســختی در پیــش داریــم.

گردشگری نوروزی

استان ها و شهرهای پرتقاضا 
برای سفر در نوروز اعلام شد

دبیـــر ســـتاد مرکـــزی هماهنگـــی خدمـــات ســـفر بـــر 
اســـاس آمار رزرو تخت های اقامتی در اپلیکیشـــن ها 
و ســـایت های رزرو گفـــت: اســـتان های خراســـان 
رضـــوی، مازنـــدران و هرمـــزگان بیشـــترین تعـــداد 
مســـافر را بـــرای نـــوروز دارنـــد و شـــهرهای مشـــهد، 
، اصفهـــان و بندرعبـــاس  کیـــش، یـــزد، قشـــم، شـــیراز
بـــا افزایـــش مســـافر در ایـــام تعطیـــات پیـــش رو 

روبـــه رو هســـتند.
مصطفی فاطمی در نشست ستاد مرکزی هماهنگی 
خدمـــات ســـفر )پایـــش و مدیریـــت ســـفرهای کشـــور( 
ج اطاعـــات  بـــا اعـــام اینکـــه ســـامانه ســـتاد ســـفر و در
از بیست ودوم اســـفند به طـــور رســـمی آغاز می شـــود، 
ــای  ــور هماهنگی هـ ــه را به منظـ ــن جلسـ ــزاری ایـ برگـ
بین بخشـــی و برنامه ریـــزی هرچـــه بهتـــر بـــرای 
تعطیات نوروز 1۴۰۴ ضروری دانســـت و از برگزاری 
ــا  ــتان ها بـ ــفر در اسـ ــی سـ ــتاد اجرایـ ــت های سـ نشسـ
حضـــور اســـتانداران و تشـــکیل کمیته هـــای اســـتانی 

و نظارت هـــای ملـــی و اســـتانی خبـــر داد.
کـــن  او همچنیـــن بـــه برپایـــی هزار نـــوروزگاه در اما
تاریخـــی، بازارچه هـــای صنایع دســـتی و کمپین های 

ورودی شـــهرها اشـــاره کـــرد.

فرهنگ سازی برای ارتقای دانش سفر 
و استفاده از خودرو

فاطمـــی بیـــان کـــرد: 
ــا پایـــش  ــم بـ امیدواریـ
و مدیریـــت درســـت 
ســـفرهای نـــوروزی، 
ــری  ــزی بهتـ برنامه ریـ
ئـــه  ا ر ا ر  به منظـــو
ـــر خدمـــات  هرچـــه بهت
بـــه مســـافران نـــوروزی 

انجـــام شـــود.
او بـــا بیـــان اینکـــه 
وضعیـــت آب وهـــوا 
در انتخـــاب مقصـــد 
ر  ا گـــذ ثیر ها تأ ســـفر
ضعیـــت  و  ، ســـت ا
هوایـــی مناطـــق غربی 
کشـــور را بـــرای ســـفر 
مناســـب دانســـت.

دبیـــر ســـتاد مرکـــزی 
هماهنگـــی خدمـــات 
ــه  ــان اینکـ ــا بیـ ــفر بـ سـ
دولـــت در راســـتای 
نح  ا ســـو هـــش  کا
ـــش  ـــاده ای و پـــویـــ جــ
»نـــه بـــه تصادفـــات« 
توجـــه و برنامه ریـــزی 
بـــه   ، د ر ا ی د جـــد
برگـــزاری دوجلســـه 
بـــا وزارت بهداشـــت، 

درمـــان و آمـــوزش پزشـــکی و پلیس فراجا اشـــاره 
کـــرد و افـــزود: فرهنگ ســـازی بـــرای ارتقـــای دانـــش 
ســـفر و اســـتفاده از خـــودرو از مهم تریـــن مباحـــث و 

محورهـــای ایـــن جلســـات اســـت.
 فاطمـــی همچنیـــن بـــه راه انـــدازی پویـــش 
ع  »ســـفر بی زبالـــه« در اســـتان ها بـــا موضـــو
ــزاری  ــت و برگـ ــوزه محیط زیسـ ــازی در حـ فرهنگ سـ
ک ســـازی ســـواحل در روز  رزمایشـــی به منظـــور پا

چهارشـــنبه اشـــاره کـــرد.
 ، دبیـــر ســـتاد مرکـــزی هماهنگـــی خدمـــات ســـفر
اهمیـــت گزارش هـــای لحظـــه ای اورژانـــس را بـــرای 
ــتان ها  ــر ازســـوی اسـ ــری تدابیـ ــایی و به کارگیـ شناسـ
حائـــز اهمیـــت و مؤثـــر دانســـت و تأثیـــر ســـازمان امـــور 
عشـــایر در کاهـــش تصادفـــات و تنوع بخشـــی بـــه 

ــرار داد. ــد قـ کیـ ــورد تأ گردشـــگری را مـ
مدیـــرکل توســـعه گردشـــگری داخلـــی گفـــت: 
امیدواریـــم مصوبـــه شـــورای فرهنـــگ عمومـــی 
بـــرای خدمات رســـانی بـــه مســـافران در مـــاه مبـــارک 

به درســـتی اجـــرا شـــود.
کـــن  ک اول در اقامـــت بـــا اما کیـــد کـــرد: مـــا فاطمـــی تأ
رســـمی، ســـپس نیمه رســـمی و در نهایـــت اضطـــراری 
اســـت و فعالیـــت مـــدارس و وزارت آموزش وپـــرورش 
کـــز رســـمی را  نبایـــد به گونـــه ای باشـــد کـــه جـــای مرا

بگیـــرد و نبایـــد تقابلـــی بـــه وجـــود بیایـــد.

گزارش

خودکفایی کاغذ کتاب های 
درسی؛ از رؤیا تا واقعیت

اظهارات اخیر وزیر آموزش و پرورش مبنی بر واردات 
کاغذ کتاب های درسی، این پرسش را پیش آورده است 
که مگر در تولید کاغذ کتاب های درسی به خودکفایی 
نرسیده بودیم؟ آیا خودکفایی صرفا یک رؤیا بوده یا 
واقعیت داشته است؟ وزیر آموزش وپرورش روز شنبه 
در گفت وگو با یکی از رسانه ها از انجام فرآیند ثبت 
سفارش بــرای تأمین ارز واردات کاغذ، ویــژه تولید 
کتاب های درســی ســال تحصیلی آیــنــده خبر داده 
است. علیرضا کاظمی  اشــاره کرده که فرآیند تأمین 
کاغذ کتاب درسی برای سال تحصیلی جدید، از سوی 
وزارت آمــوزش وپــرورش بــا همکاری دستگاه های 
مرتبط در حال پیگیری است. یک بخش از فرآیند، 
به ثبت سفارش اختصاص دارد و بخش دیگر تأمین 
ارز موردنیاز برای خرید کاغذ است؛ بنابراین در وزارت 
صمت اقدامات لازم برای ثبت سفارش در حال انجام 
ح شده که  است. این اظهارات کاظمی در حالی مطر
سال گذشته جشن خودکفایی کاغذ کتاب های درسی 
با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی وقت،  معاون وزیر 
صمت، مسئولان آموزش وپرورش و ... در مازندران 
برگزار و اعام شد که در حوزه تولید کاغذ کتاب های 

درسی بی نیاز از واردات شده ایم.
تعهدات کارخانه مازندران به وزارت آموزش وپرورش

کارخانه چوب و کاغذ مازندران به عنوان تنها تولیدکننده 
کاغذ تحریر داخلی دو ســال متوالی اســت که تولید 
کاغذ موردنیاز کتاب های درس را بر عهده داشته 
است.  شهریورماه سال 1۴۰2 مازندران متعهد شد که 
 35هـــزار تن کاغذ کتاب های درســی ســال تحصیلی 
1۴۰۴ - 1۴۰3 را تولید و در اختیار آموزش وپرورش قرار 
دهد.این تعهد شهریورماه سال 1۴۰3 به اتمام رسید 
و کاغذ موردنیاز آمــوزش وپــرورش تحویل داده شد. 
پس از آن در همان ماه شهریور،  کارخانه چوب و کاغذ 
مازندران در قــراردادی هزار و 5۰۰ میلیاردی با وزارت 
ــرورش متعهد شــد کــه 33 هـــزار تــن کاغذ  ــوزش وپـ آمـ
کتاب های درسی را تا پایان اسفندماه تولید و در اختیار 

آموزش وپرورش قرار دهد.  
بر اساس پیگیری های خبرنگار تسنیم،  شرکت مازندران 
کنون 16 هزار تن از این کاغذها را تولید و در اختیار  تا
آموزش وپرورش قرار داده و طبق برنامه تولید باقی مانده 
این رقم نیز تا خرداد تحویل داده خواهد شد. علت تأخیر 
در تحویل کاغذها، قطعی برق در تابستان و خاموشی 
دستگاه ها در ماه هایی از سال به علت کاهش وات مصرفی 
کارخانه بوده است. انتشار اظهارات وزیر آموزش وپرورش 
در روزهای اخیر نگرانی هایی را برای دل سوزان عرصه 
تولید داخــل ایجاد کــرده اســت. برخی با انتقاد از این 
اظهارات آن را بازگشت به عقب و هدررفت سرمایه هایی 
دانسته اند که در این سه سال برای جان گرفتن تولید 

کاغذ صرف شده است.

همه نیاز آموزش وپرورش از طریق    
واردات به سرانجام نمی رسد

اما حجت الاسام علی لطیفی رئیس سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش وپرورش اظهاراتی 
ــرار نــیــســت  هــمــه نیاز  ــ داشــتــه کــه نــشــان مــی دهــد ق
آمــوزش وپــرورش از طریق واردات به سرانجام برسد. 
لطیفی در گفت وگو با تسنیم می گوید:  »بخش عمده 
کاغذ مورداستفاده برای چاپ کتاب های درسی تولید 
داخلی اســت و بخش تکمیلی هم از طریق واردات 
کاغذ تأمین می شود.« او ادامه می دهد: »تمام ظرفیت 
تولید داخلی را خریداری کردیم؛ ولی با توجه به اینکه 
نیازمان بیشتر از توان تولید داخلی است، چاره ای جز 
واردات برای تأمین بقیه کاغذ موردنیاز را نداریم. در 
ســال گذشته هــم شرکت های داخــلــی بــا وجــود تعهد 
اولیه، نتوانستند 1۰۰درصد نیاز ما را تأمین کنند و مجبور 
شدیم درصدی از کتاب ها را با کاغذ خارجی چاپ کنیم 

تا کتاب ها را برسانیم.«

در تولید مقوا خودکفا هستیم
لطیفی می گوید: »مقوا کاما داخلی است و تولید داخل 
کفایت نیاز ما را می کند. نسبت به کاغذ، نیاز ما بسته به نوع 
کاغذ و تیراژ کتب، از ۴5 تا 5۰ هزار تن متغیر است. شرکت 
داخلی به ما اعام کرده که 33 هزار تن ظرفیت تولید 
کنون حدود 17 هزار تن تحویل داده اند.« دارد؛ ولی تا

تأخیر در رســانــدن کاغذ کتاب های درســی موضوع 
که چــاپ کتاب های درسی  حائز اهمیتی اســت؛  چرا
زمان بندی شده و کتاب باید تا آغــاز سال تحصیلی 
به دست دانش آموزان برسد.  از سوی دیگر، کارخانه 
مازندران نیز در همین سال جاری با مشکات و موانع 
بسیاری مواجه بــوده که در تولید آن تأثیرگذار بوده 
است.  قطعی برق در تابستان،  قطعی گاز در زمستان،  
کاهش برق مصرفی، عدم دسترسی به چوب وارداتی و 
درنهایت حاشیه هایی که برای مدیریت کارخانه ایجاد 
و منجر به تغییر نیک نژاد شد،  برنامه زمانی تولید این 

کارخانه را با چالش مواجه کرده است.

قیمت تولید داخل افزایش می یابد
باید دید با این وضعیت پیش آمــده،  آیا بــرای تأمین 
کاغذ کتاب های درسی سال تحصیلی 1۴۰5 -1۴۰۴ 
کــره با کارخانه  ــرورش پــای میز مــذا ــوزش وپ وزارت آم
مازندران می نشیند یا نه. پیگیری ها نشان می دهد که 
در هفته های گذشته مدیرانی از کارخانه مازندران وارد 
که با  کره با مسئولان آموزش وپرورش شده اند؛ چرا مذا
توجه به افزایش قیمت ارز و تهیه مواد اولیه وارداتی 
کسیژنه و  تولید کاغذ همچون خمیر الیاف بلند،  آب ا

چوب قیمت تولید داخل نیز رو به افزایش است.
از روی کارآمدن دولت جدید حدود شش ماه می گذرد؛اما 
متأسفانه هیچ سیاست مشخصی در قبال کاغذ و مسئله 
ح  تولید آن از سوی وزرای مربوط ارشاد و صمت مطر
نشده و به نظر نمی رسد که برنامه ای در این زمینه نیز 
در دولت وجود داشته باشد. از سوی دیگر قیمت کاغذ 
در بازار آزاد نیز در ماه های گذشته روند افزایشی به خود 
گرفته و هر بند کاغذ حدود ۴۰۰ هزار تومان تنها در عرض 
دو ماه افزایش داشته است.  این ها  مسائلی است که هم 
مصرف کنندگان کاغذ و هم دغدغه مندان عرصه تولید 

با آن روبه رو هستند. 

دبیر صفحه / فاطمه رجب زاده
ویراستار / سارا حفیظی

ملاک اول در 
اقامت با اماکن 

رسمی، سپس 
نیمه رسمی و در 
نهایت اضطراری 
است و فعالیت 

مدارس و وزارت 
آموزش وپرورش 
نباید به گونه ای 

باشد که جای 
مراکز رسمی را 

بگیرد
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 هویت هنر معاصر
 پیچیده، اما آشنا

گفت وگوی علیرضا ارواحی، منتقد و 
 پژوهشگر هنر،  با خبرنگاران 

در نمایشگاه نقاشی
منتقد و پژوهشگر هنر در نشست تخصصی جنبی 
»نمایشگاه یک شاخه گل سرخ« که در گالری دیدار برگزار 
شد، به بررسی تأثیر سیاست، هویت، متریال و مفهوم در 
هنر معاصر پرداخت. علیرضا ارواحی در این نشست به 
تحلیل ارتباط میان هنر، سیاست و جامعه اشاره کرد و 
چالش های موجود در این حوزه را موردبحث قرار داد. 
البته برخی از نظرات این هنرمند با نقد جدی اهالی 
هنر نیز مواجه شد. درواقع تعدادی دیگر از کارشناسان، 
برخی از نظرات ارواحی را بیش ازحد تحت تأثیر هنر غربی 
دانستند و ارتباط آن با هنر اصیل ایرانی را کم می دانند.

هنر؛ یک ابزار سیاسی و اجتماعی مهم
ارواحی در این نشست خبری، درباره ابعاد گوناگون مؤثر 
بر پدیده هنر اظهار کرد: تقابل میان هنر و سیاست باعث 
می شود که متریال در هنر به عنوان یک کارکرد سیاسی 
موردتوجه قرار گیرد. در گذشته نیز متریال در آثار هنری 
اهمیت داشت؛ اما در هنر معاصر، این مواد می توانند 
به طور مشخص کارکرد سیاسی پیدا کنند؛ برای مثال، 
در آثار برخی هنرمندان مانند آنیش کاپور، استفاده از 
موادی که حس لاشه، خون یا انزجار را منتقل می کند، 

بخشی از مفهوم اثر به شمار می رود.

هویت در هنر معاصر؛ از جغرافیا تا علاقه 
فردی

این منتقد و پژوهشگر هنر با  اشاره به تغییر مفهوم هویت 
در هنر معاصر گفت: هویت در گذشته بیشتر بر مبنای 
جغرافیا، مرزها و فرهنگ تعریف می شد؛ اما امروزه هویت 
بر اساس علاقه شکل می گیرد؛ برای مثال، در میان نسل 
جوان، علاقه به یک بازی ویدئویی می تواند زمینه ساز 
شکل گیری یک هویت جمعی شود. به همین ترتیب، 
علاقه مندان به یک فیلم ساز خاص، مانند الکساندر 
خودوروفسکی، ممکن است هویت خود را پیرامون آثار 

او تعریف کنند.
او افزود: در کنار این تغییرات ، مباحث مرتبط با هویت های 
کوییر نیز در هنر معاصر جایگاه ویژه ای پیدا کرده اند. 
این موضوعات در راستای یک مفهوم گسترده تر، یعنی 
ح می شوند؛همچنین نظریه های  انسان محوری، مطر
کید دارند که هیچ فرهنگی  بینافرهنگی بر این اصل تأ
برتر از دیگری نیست و تعامل فرهنگی باید بر مبنای 

نگاه برابر شکل بگیرد.

هنر اصفهان پس از مواجهه با 
جریان های معاصر

این پژوهشگر به وضعیت هنر معاصر در اصفهان اشاره 
کرد و گفت:  در بررسی وضعیت هنر در اصفهان باید سه 
مرحله را در نظر گرفت. نخست آنچه در غرب به عنوان 
ح است، دوم آنچه پیش تر در اصفهان  هنر معاصر مطر
وجود داشته و سوم وضعیت فعلی هنر اصفهان پس از 
مواجهه با جریان های معاصر. پرسشی که مطرح می شود 
این است که آیا این وضعیت سوم را می توان به عنوان 
هنر معاصر شناخت یا خیر؟ پاسخ به این پرسش را باید 

گذار کرد. به خود هنرمندان و مخاطبان وا
او ادامه داد: بر اساس نتایج پژوهشی که پنج سال پیش 
در حوزه هنر معاصر اصفهان انجام شد و ماحصل  این 
پژوهش در کتابی تحت عنوان »درآمدی بر هنر معاصر 
اصفهان« منتشر شد، هنرمندان اصفهانی در آثار خود 
به فرم اهمیت می دهند؛ اما در برخی موارد، ایده را برتر 
از فرم می دانند. بعضی از آثار از جنبه زیبایی شناختی 
برخوردارند؛ اما همچنان ایده در اولویت قرار دارد. در 
مــواردی دیگر، هنرمندان فرم را در خدمت ایــده قرار 
می دهند و این باعث می شود که زیبایی شناسی اثر 

همچنان اهمیت داشته باشد. 

ابهام و پیچیدگی در هنر معاصر ایران
ارواحی در بخش دیگری از سخنانش به چالش های 
درک هنر مفهومی و معاصر در ایران اشاره و بیان کرد: 
گاهی فکر می کنیم که هنر معاصر صرفا یک مد است؛ 
درحالی که این حوزه دارای قواعد پیچیده ای است که 

باید به درستی درک شود.
او به تأثیر ترجمه ها و پژوهش های نظری در این حوزه 
اشاره کرد و افزود:  مقالات مرتبط با هنر مفهومی در ایران، 
اغلب از ترجمه های محدود و نه چندان قدیمی نشئت 
گرفته اند. هنوز نتوانسته ایم این پدیده را دقیق بشناسیم 
و آن را در چارچوب فلسفی و تحلیلی بررسی کنیم. این 
منتقد بر ضرورت توجه به بسترهای نظری و پژوهشی 
کید کرد و گفت:  شناخت دقیق هنر  هنر معاصر در ایران تأ
معاصر نیازمند تحلیل تاریخی، فلسفی و پژوهشی است. 
هنوز بسیاری از پرسش ها در این حوزه بی پاسخ مانده 
و لازم است که هنرمندان، پژوهشگران و کیوریتورها در 

مسیر شفاف سازی این ابهامات گام بردارند.

هنرهای نمایشی

 »روز صفر« 
فریاد بی آبی!

الهه
 جلالی

وه فرهنگ و هنر خبرنگار گر

نمایش »روز صفر« بحران کم آبی و مهاجرت را به صحنه 
می کشد؛ روایتی تلخ از واقعیتی که هر روز به آن نزدیک تر 
می شویم. نمایش روز صفر )بابا آب نداد( بحران کم آبی 
و مهاجرت را بــه تصویر می کشد. ایــن اثــر، بــا نگاهی 
گوار بحران آب را  اجتماعی، تلاش دارد پیامدهای نا
بازتاب دهد. »اصفهان زیبا« در گفت وگویی با محمدجواد 
سجادی، نویسنده و کارگردان نمایش، به بررسی این اثر 

و دغدغه های آن پرداخته است.

نمایش روز صفر )بابا آب نداد( 
بحران کم آبی و مهاجرت را به عنوان 

محور اصلی روایت خود قرار داده 
است. چه عواملی شما را به انتخاب 

این موضوع سوق دادند؟
در ابتدا باید بگویم که من به عنوان عضوی از جامعه، 
همانند دیگر افراد، بحران ها و شرایط موجود را به شدت 
احساس کــرده ام و از این وضعیت مستثنا نبوده ام. در 
گام بعدی، به عنوان یک هنرمند که شاید حساسیت 
بیشتری نسبت به بحران هایی که فراتر از مسائل آشکار 
جامعه است داشته باشد، دغدغه ای درباره این بحران ها 
پیدا کــردم. نمایش بحران کم آبی که تمام جامعه را 
درگیر کرده، بخشی از رسالت هنری من است و همچنین 
می خواهم توجه ها را به تبعات این بحران معطوف کنم. 
ک  بحران کم آبی به تنهایی و به خودی خود وحشتنا
و تخریب کننده است؛ اما پیامدهای آن هم به شدت 
وخیم و اثرگذار است که در این نمایشنامه سعی کرده ام به 
آن ها بپردازم. پیامدهای بحران کم آبی به طور مستقیم 
به مهاجرت های وسیع منجر می شود. این مهاجرت ها 
تنها در حیطه مسائل سیاسی یا اقتصادی نمی گنجند؛ 
چراکه درنهایت، بسیاری از مردم مجبور می شوند به دلیل 

سخت ترشدن شرایط زندگی، مهاجرت کنند.

عنوان نمایش دوگانه ای از 
مفاهیم »روز صفر« )بحران شدید آب( 
و »بابا آب نداد« )تعبیری از ناامیدی( را 
در بر دارد. چه چیزی پشت انتخاب این 

عنوان نهفته است؟
گاهانه ترکیبی از یک هشدار علمی  بله؛ این عنوان به طور آ
و روایتی از ناامیدی است. در ماه گذشته، آمارهایی منتشر 
شد که نشان می دهد ما با خشک سالی های بی سابقه ای 
روبه رو بوده ایم و این روند در آینده نیز ادامه خواهد داشت. 
در پسِ این ناامیدی، که ریشه در واقع بینی دارد، یک 
هشدار جدی نهفته است؛ هشداری برای مردم، مسئولان 
و تمامی کسانی که در این جامعه زندگی می کنند. شاید 
هنوز فرصتی برای یافتن راه حل و جلوگیری از وقوع فاجعه 
باقی مانده باشد. به عنوان یک هنرمند، رسالت من این 
بوده که این هشدار را از طریق هنر منتقل کنم؛ برای مثال، 
در اصفهان ما شاهد نابودی زاینده رود هستیم که نه تنها 
زندگی و معیشت مردم، بلکه هویت فرهنگی و تاریخی 
شهر را نیز تهدید می کند. این مسئله علاوه بر یک بحران 
زیست محیطی، یک بحران ملی و اجتماعی است که باید 
درباره آن عمیق تر فکر کرد و راه حلی برای آن یافت. »روز 
صفر« یک اصطلاح علمی است و به نقطه ای اشاره دارد 
که در آن منابع آب زیرزمینی به طور کامل تخلیه شده اند. 
ما اکنون به این مرحله بسیار نزدیک شده ایم یا شاید هم 

به آن رسیده باشیم!

بحران آب و مهاجرت در ایران 
موضوعی بسیار جدی است. فکر 

می کنید تئاتر به عنوان یک هنر 
می تواند نقشی در آگاهی بخشی و 
تغییر نگاه جامعه به این معضل ایفا 

کند؟
بی تردید، تئاتر می تواند نقش خــود را در ایــن زمینه 
ایفا کند. این هنر، علاوه بر بازتاب واقعیت های تلخ، 
قدرت هشداردادن و ایجاد جریانی تأثیرگذار را دارد.
البته به شرط آنکه گوش شنوایی برای شنیدن و چشم 
بینایی برای دیدن وجود داشته باشد. در طول تاریخ، 
تئاتر همواره نشان داده که می تواند بر افکار عمومی 
گاهی ایجاد کند و حتی بستر گفت وگو و  تأثیر بگذارد، آ

تغییرات اجتماعی را فراهم کند.

با توجه به اینکه برخی آثار 
نمایشی که به مسائل اجتماعی و 

انتقادی می پردازند با 
محدودیت هایی مواجه می شوند، آیا 

در مسیر تولید و اجرای این نمایش با 
چالشی خاص روبه رو شدید؟

هیچ اثر نمایشی و هنری بــدون چالش نیست. با این 
حــال، نمی توان گفت که در رونــد تولید این نمایش با 
موانع غیرمنتظره یا چالش های عجیب وغریب مواجه 
شدیم. طبیعتا برخی نگرانی ها و موانع وجود داشت؛ 

اما با همفکری و درایت توانستیم از پس آن ها برآییم.

آیا نمایش شما واکنش های 
خاصی از سوی مخاطبان یا مسئولان 

در مورد بحران آب دریافت کرده 
است؟ 

گران از علاقه مندان جدی به تئاتر بودند و  کثر تماشا ا
کنش های فوق العاده ای از آن ها دریافت کردیم؛ اما  وا
در مورد مسئولان، همان طور که در سال های گذشته 
کمتر شاهد حضور آن ها در سالن های نمایش بوده ایم، 
این بار هم تعداد اندکی از آن ها به دیدن اجرا آمدند. 
بااین حال، همان تعداد محدودی که نمایش را مشاهده 
کردند، بازخوردهای مثبتی نسبت به کیفیت اجرا ارائه 
داشتند. امــیــدوارم ایــن نمایش توانسته باشد نقش 
خود را ایفا کند و صرفا از منظر کیفی و زیبایی شناختی 
موردتوجه قرار نگیرد؛ بلکه محتوا و پیام پنهانی نهفته 

در آن نیز درک شود.

دبیر صفحه / علی رئیسی
ویراستار / سارا حفیظی

آثـــار نگارگـــری ایرانـــی تبدیـــل بـــه پرتره هایـــی از 
گون شـــده بود، این اســـتاد  پادشـــاهان و امیـــران گونا
ــا رنـــگ و بـــوی اصیـــل  ــاری بـ نگارگـــری توانســـت آثـ
 نگاره هـــای دوره رضـــا عباســـی و کمال الملـــک را 

خلق کند.
 اثـــر »ســـعدی« یکـــی از ایـــن نگاره هاســـت کـــه بـــه 
زیبایـــی، تکنیک هـــای دوران قبل از قاجار را نشـــان 
می دهـــد. ایـــن اثـــر بـــا کمک گرفتـــن از نمادهـــا و 
شـــیوه طراحـــی مکتـــب اصفهـــان، تبدیـــل بـــه اثـــری 

تاریخـــی شـــد.

سفر به فرنگ و آشنایی با هنر غرب
ــاص  ــیار خـ ــور بسـ ــاج مصـ ــی شـــخصیت حـ به طورکلـ
و کم نظیـــر بـــود؛ به طوری کـــه او بـــا علاقـــه قلبـــی 
زیـــادی نســـبت بـــه اصفهـــان ســـخن می گفـــت و 
در طـــول زندگـــی خـــود به نـــدرت دیـــار خـــود را تـــرک 
کـــرد. در آن زمـــان متریـــال و شـــیوه نقاشـــی اروپایـــی 
در ایـــران هـــم دیـــده می شـــد و مصورالملکـــی هـــم 
بـــرای آنکـــه بتوانـــد تجربـــه بیشـــتری در ســـبک خـــود 
پیـــدا کنـــد و همچنیـــن تبدیـــل بـــه هنرمنـــدی ویـــژه 
ـــا تجربه هـــای هنـــری غـــرب  شـــود، تصمیـــم گرفـــت ب
نیـــز آشـــنا شـــود. در ابتـــدای ســـلطنت رضاشـــاه، او از 
طریـــق روســـیه، لهســـتان و بلژیـــک بـــه پاریـــس ســـفر 
کـــرد و بـــه مـــدت شـــش مـــاه در آنجـــا اقامـــت گزیـــد. 
 ، در پاریـــس، بـــا آرتـــور پـــوپ، ایران شـــناس مشـــهور
و همســـرش آشـــنا شـــد و در تصویرســـازی کتـــاب 
ـــن  ـــرد. ای ـــران، همـــکاری ک ـــر ای ـــاره هن ـــروف او درب مع
، تأثیر بســـزایی در دیـــدگاه هنـــری مصورالملکی  ســـفر
داشـــت و او را بـــا فنـــون و تکنیک هـــای جدید نقاشـــی 
آشـــنا کـــرد. او پـــس از بازگشـــت بـــه ایـــران، بـــا تلفیـــق 
ایـــن آموخته هـــا بـــا هنـــر ســـنتی ایرانـــی، ســـبکی نـــو 
در نگارگـــری ایجـــاد کـــرد کـــه هـــم اصالـــت داشـــت و 

هـــم مـــدرن بـــود.

تابلو »تخت جمشید«؛ شاهکار 
مصورالملکی

شـــکوه تخـــت جمشـــید همیشـــه انگیـــزه ای بـــرای 
ـــوده اســـت؛ امـــا اینکـــه  گـــون ب ـــار هنـــری گونا ـــق آث خل
حاج مصـــور در آن زمان و در بین آن شـــرایط ســـخت 
سیاسی سراغ این ســـوژه می رود، پیام های بسیاری 
دارد. به طورکلـــی از میـــان آثـــار متعـــدد مصورالملکی، 

تابلـــوی »تخـــت جمشـــید« جایـــگاه ویـــژه ای دارد.
 ایـــن تابلـــو کـــه بـــه گفتـــه خـــود او »تمـــام ذهنـــش را 
انباشـــته از تخـــت جمشـــید کـــرده بـــود«، حاصـــل 
ســـال ها تحقیـــق و مطالعـــه او دربـــاره ایـــن بنـــای 
تاریخـــی باشـــکوه اســـت. مصورالملکـــی بـــرای 
ــا بـــه تخـــت جمشـــید ســـفر  ترســـیم ایـــن تابلـــو، بارهـ
و بـــا باستان شناســـان و حفـــاران معـــروف در ایـــن 

منطقـــه مشـــورت کـــرد.
ـــق  ـــازی دقی ـــر تصویرس ـــو، علاوه ب ـــن تابل ـــور در ای مص
از بنـــای تخـــت جمشـــید، بیـــش از چهارهـــزار چهـــره 
را نیـــز بـــه تصویـــر کشـــیده اســـت. مصورالملکـــی 
معتقـــد بـــود کـــه تفـــاوت میـــان کاخ تخـــت جمشـــید 
و تابلـــوی او در ایـــن اســـت کـــه »آن ویـــران شـــده؛ 
ـــا وجـــود پیشـــنهادهای  ـــی ایـــن ســـالم اســـت.« او ب ول
ـــو، از فـــروش آن  ـــد ایـــن تابل ـــرای خری وسوســـه انگیز ب
خـــودداری کـــرد و بـــه فرزندانـــش نیـــز وصیـــت کـــرد 
 کـــه ایـــن اثـــر هنـــری را به عنـــوان یـــک میـــراث ملـــی 

حفظ کنند.

آثار ماندگار استاد درجه یک هنر ایران
ـــجد  ـــد مس ـــون مانن گ ـــای گونا ـــت بناه ـــکوه و عظم ش
و کاخ در آثـــار مصورالملکـــی ســـتودنی اســـت. شـــاید 
اثـــر »مســـجد خیالـــی« او شـــباهتی بـــا نگاره هـــای 
قدیمی تـــر داشـــته باشـــد؛ امـــا اثـــر »تخـــت جمشـــید« 
یـــک نـــگاره نـــو بـــا اصـــول معمـــاری و نقاشـــی مـــدرن 
بـــود. درواقـــع حـــاج مصـــور جـــزو کســـانی بـــود کـــه 
بـــرای نخســـتین بـــار »پرســـپکتیو« را وارد نگارگـــری 
ایرانی کـــرده و آن را به شـــیوه جدید نمایان ســـاخت. 
ایـــن هنرمنـــد عـــلاوه بـــر تابلـــوی »تخـــت جمشـــید«، 
ــه  ــت کـ ــرده اسـ ــق کـ ــز خلـ ــری نیـ ــته دیگـ ــار برجسـ آثـ
ازجملـــه آن هـــا می تـــوان بـــه تابلـــوی »صحنـــه 
جنـــگ بین الملـــل دوم«، »تابلـــو ســـعدی«، »تابلـــو 
چوگان بـــازی در میـــدان نقش جهـــان«، »تابلـــوی 
شـــیخ صنعـــان و دختـــر ترســـا«، »تابلـــو بنـــای کاخ 
چهلســـتون« و »مجلـــس پذیرایـــی شـــاه عباس 

علی
 رئیسی

دبیر صفحه هنر

»مــحــمــدحــســیــن مــصــورالــمــلــکــی« نـــام و 
نــمــادی بــزرگ در تــاریــخ ایـــران و اصفهان 
اســت. ایــن هنرمند نه تنها به عنوان یک 
نــگــارگــر مهم در تــاریــخ مکتب نگارگری 
اصفهان شناخته شــده؛ بلکه در چندین 
رشته هنری دیگر نیز صاحب جایگاه ویژه 
است! شاید کمی غیرقابل تصور باشد؛ اما 
ایــن هنرمند اصفهانی در زمینه طراحی 
فرش، آواز، قلمدان سازی، شعر و نقاشی 
نیز آثار متعددی را برای نسل های آینده 

به جا گذاشت.

تلاش در مسیر کمال هنر نصف جهان
، زبـــان بی زمانـــی اســـت کـــه روح یـــک تمـــدن را  هنـــر
بـــه آینـــدگان منتقـــل می کنـــد. در میـــان هنرمنـــدان 
بـــزرگ ایـــران، نـــام حـــاج محمدحســـین مصورالملکی 
به عنـــوان یکـــی از برجســـته ترین چهره هـــای هنـــر 
معاصـــر ایـــران می درخشـــد. او نه تنهـــا یـــک نقـــاش، 
طـــراح و مینیاتوریســـت چیره دســـت بـــود؛ بلکـــه 
به عنـــوان حافـــظ میـــراث هنـــری ایـــران، نقـــش 
بی بدیلـــی در احیـــای هنرهـــای ســـنتی ایفـــا کـــرد. 
مصورالملکـــی در ســـال ۱۲۶۸ شمســـی در اصفهـــان، 
شـــهر هنـــر و فرهنـــگ، متولـــد شـــد و در ســـال ۱۳۵۶ 
شمســـی درگذشـــت.  او در طول زندگی پربـــارش، هنر 
ایرانـــی را بـــه اوج کمـــال رســـاند و میراثـــی جـــاودان از 

خـــود بـــه جـــای گذاشـــت.

حاج مصور؛ استاد تمام هنر ایران و 
جهان

اســـتاد محمدحســـین مصورالملکی، کسی که نامش 
بـــا هنـــر نگارگـــری، شـــعر و قلمدان ســـازی در اصفهان 
گره خورده اســـت، هنرمندی بود که در دوران افول 
مکتـــب نگارگـــری ایرانی، بـــا تکیه بر میـــراث فرهنگی 
و هنـــری ایـــران و تلفیـــق آن بـــا فنـــون غربـــی، ســـبکی 

خـــاص و فـــردی را بنیـــان نهاد. 
او کـــه در ســـال ۱۲۶۸ شمســـی در اصفهـــان چشـــم به 
جهـــان گشـــود، در ســـال های پرفرازونشـــیب تاریـــخ 
ــه  ــنت و مدرنیتـ ــن سـ ــی بیـ ــود، پلـ ــر خـ ــا هنـ ــران، بـ ایـ
ایجاد کـــرد و نـــام خـــود را در تاریـــخ هنـــر این ســـرزمین 

جاودانـــه ســـاخت.

کودکی در کارگاه قلمدان سازی و 
آشنایی با دنیای رنگ ها

مصورالملکـــی در خانـــواده ای هنرمنـــد دیـــده بـــه 
ــد و  ــاش بودنـ ــی نقـ ــدادش همگـ ــود. اجـ ــان گشـ جهـ
پـــدرش معتقـــد بـــود کـــه »تـــوی رگ هـــای مـــا خـــون 

نیســـت، رنـــگ اســـت.«
، بـــا دنیای  او از کودکـــی در کارگاه قلمدان ســـازی پدر
رنگ هـــا و نقش هـــا آشـــنا شـــد. در پانزده ســـالگی 
، مســـئولیت خانـــواده بـــر  بـــا ازدســـت دادن پـــدر
گزیـــر بـــه ادامـــه کار پـــدر شـــد و  دوش او افتـــاد و او نا
ـــه،  ـــن تجرب ـــت. ای ـــی پرداخ ج زندگ ـــار ـــن مخ ـــه تأمی ب
گرچـــه تلـــخ و زودرس بـــود؛ امـــا او را بیش ازپیـــش بـــا  ا
هنـــر و صنعـــت قلمدان ســـازی آشـــنا کـــرد و زمینـــه 
 را بـــرای ورود او بـــه دنیـــای نقاشـــی و نگارگـــری

 فراهم ساخت.

تلاش برای احیای نگارگری ایرانی
مصورالملکـــی در دورانـــی پـــا بـــه عرصـــه هنـــر گذاشـــت 
کـــه »فرنگی ســـازی« به شـــدت در حـــال گســـترش 
بـــود و بـــه هنـــر نگارگـــری ایرانـــی کـــه سرشـــار از 
اصـــول و مبانـــی خـــاص و رمـــز و رازهـــای فـــراوان بـــود، 
بی مهـــری می شـــد. بـــا ایـــن حـــال، مصورالملکـــی بـــا 
عشـــق و علاقـــه ای کـــه به هنـــر اصیـــل ایرانی داشـــت، 
، از نابـــودی آن  تـــلاش کـــرد تـــا بـــا احیـــای ایـــن هنـــر

ــد.  جلوگیـــری کنـ
ایـــن هنرمند بـــا مطالعـــه آثـــار گذشـــتگان و بهره گیری 
از تجربیـــات خـــود، ســـبکی خـــاص و منحصربه فـــرد 
را در نگارگـــری ایجـــاد کـــرد کـــه ترکیبـــی از وفـــاداری 

ـــود. ـــدرن ب ـــای م ـــی و نوآوری ه ـــنت های ایران ـــه س ب
، بســـیاری از  درحالی کـــه در زمانـــه حـــاج مصـــور

قلب طلایی هنر در سینه نصف جهان!
مصورالملکی، احیاگر خیال در دوران افول نگارگری

مصورالملکی 
با مطالعه آثار 

گذشتگان و 
بهره گیری از 

تجربیات خود، 
سبکی خاص و 

منحصربه فرد را 
در نگارگری ایجاد 

کرد که ترکیبی 
از وفاداری به 

سنت های ایرانی و 
نوآوری های مدرن 

بود

این هنرمند 
دل بستگی عجیبی 

به زادگاهش، 
اصفهان، داشت 

و کمتر از این شهر 
قدم به بیرون 

می گذاشت؛ به 
همین دلیل، 

شهرت او به اندازه 
شایستگی هایش 

در غرب گسترش 
نیافت

از ولـــی محمدخـــان فرمانـــروای ترکســـتان« و »تابلـــو صلـــح حیوانـــات« اشـــاره 
کـــرد. مصورالملکـــی در طـــول زندگـــی پربـــارش، جوایـــز و افتخـــارات بســـیاری 
دریافـــت کـــرد. ازجملـــه مـــدال طـــلای نمایشـــگاه بین المللـــی بروکســـل در ســـال 
۱۹۵۸ و دکتـــرای افتخـــاری در ســـال ۱۳۴۹ شمســـی. آثـــار او موردتحســـین 
 شـــخصیت های بزرگـــی ماننـــد روزولـــت، وینســـتون چرچیـــل و چیانـــک کای شـــک 

قرار گرفت.

مصورالملکی و شوق آموزگاری
مصورالملکـــی در ســـال های پایانـــی عمـــر خـــود بـــه آمـــوزش نقاشـــی و نگارگـــری در 
مدرســـه اُرت کلیمی هـــا، کالـــج انگلیســـی اصفهـــان و هنرســـتان هنرهـــای زیبـــای 
اصفهـــان پرداخـــت. یروانـــد نهاپتیـــان، یســـایی شـــاجانیان، شـــکرالله صنیـــع زاده، 
گردان برجســـته او بودند.  محمدتقـــی ذوفـــن و امیر هوشـــنگ جـــزی زاده ازجملـــه شـــا
بـــا ایـــن حـــال، به دلیـــل ســـانحه ای کـــه باعـــث کم توان شـــدن دســـت راســـتش 
شـــده بـــود، نمی توانســـت به خوبـــی هنـــرش را آمـــوزش دهـــد و بیشـــتر به صـــورت 

شـــفاهی راهنمایـــی می کـــرد.

دل بستگی به دیار نصف جهان
ایـــن هنرمنـــد دل بســـتگی عجیبـــی بـــه زادگاهـــش، اصفهـــان، داشـــت و کمتـــر از 
ایـــن شـــهر قـــدم بـــه بیـــرون می گذاشـــت؛ بـــه همیـــن دلیـــل، شـــهرت او به انـــدازه 
شایســـتگی هایش در غـــرب گســـترش نیافـــت. نشـــریه ســـازمان یونســـکو دربـــاره 
گـــر شـــهرتش بـــه غـــرب راه  او نوشـــته اســـت: »او بزرگ تریـــن نقـــاش ایـــران اســـت؛ ا
ـــان  ـــش، اصفه ـــته زادگاه خوی ـــی دل بس ـــه مصورالملک ـــت ک ـــر اس ـــدان خاط ـــه، ب نیافت

اســـت و کمتـــر از ایـــن شـــهر قـــدم بیـــرون گذاشـــته اســـت.«
ــولاد  ــت فـ ــت و در تخـ ــی درگذشـ ــاه ۱۳۵۶ شمسـ ــخ ۲۴ دی مـ ــی در تاریـ مصورالملکـ

ک ســـپرده شـــد. اصفهـــان بـــه خـــا

میراثی از هنر مصورالملکی
اســـتاد محمدحســـین مصورالملکـــی بـــا هنـــر خـــود، میـــراث گران بهایـــی بـــرای هنـــر 
ـــر  ـــن هن ـــودی ای ـــی از ناب ـــری ایران ـــای نگارگ ـــا احی ـــا ب ـــت. او نه تنه ـــا گذاش ـــران به ج ای
جلوگیـــری کـــرد؛ بلکـــه بـــا تلفیـــق ســـنت و مدرنیتـــه، ســـبکی نـــو در نگارگـــری بـــه وجـــود 
آورد که الهام بخش هنرمندان بسیاری شد. آثار او، همچنان موردتوجه و تحسین 
 قـــرار دارند و نامـــش به عنـــوان یکـــی از بزرگ تریـــن هنرمنـــدان تاریخ ایـــران، جاودانه

 خواهد ماند.
مصورالملکـــی، هنرمنـــدی بـــود کـــه بـــا عشـــق بـــه هنـــر و تـــلاش بـــرای احیـــای میـــراث 
فرهنگـــی ایـــران، توانســـت نـــام خـــود را در تاریـــخ هنـــر ایـــن ســـرزمین جاودانـــه ســـازد. 
او بـــا آثـــار خـــود، پلـــی بیـــن گذشـــته و آینـــده ایجـــاد کـــرد و بـــه نســـل های آینـــده 
 نشـــان داد کـــه چگونـــه می تـــوان بـــا حفـــظ اصالت هـــا، بـــه نـــوآوری و خلاقیـــت

 پرداخت.
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اخبار روز

بحران در ذوب آهن؛ وعده هایی 
که هیچ وقت عملی نشد

گاندوها این روزها در شرایط خوبی به سر نمی برند و وضع 
موجود باعث دلخوری اعضای این تیم شده است.

در روزهــایــی کــه در فوتبال ایـــران تیم های صنعتی 
هزینه های جالب توجهی برای تیم های خود می کنند، 
شرایط برای ذوب آهن اصفهان متفاوت و عجیب پیش 
می رود. این باشگاه یکی از ضعیف ترین تیم های لیگ 

برتر در پرداختی به بازیکنان بوده است.
شرایط مالی گاندوها در این فصل به قدری نابسامان 
بوده که بارها و بارها از محمد ربیعی گرفته تا بازیکنان این 
تیم، نسبت به این موضوع معترض و ناراحت بوده اند. 
در روزهای پایانی سال به نظر می رسد مدیران باشگاه 
ذوب آهن همچنان به تعهدات و وعده های خود عمل 
نکردند تا این موضوع باز هم باعث ناراحتی اعضای 
این تیم شود. پیگیری ها نشان می دهد مدیریت باشگاه 
ذوب آهن طبق قراردادی که با اعضای این تیم داشته، 
قرار بوده تا انتهای سال ۱۴۰۳، ۷۰ درصد مطالبات بازیکنان 
و اعضای کادرفنی را پرداخت کند. با توجه به شرایط 
کره مدیریت  به وجود آمده و مشکلات ارزی، بعد از مذا
باشگاه با بازیکنان، قرار شد تا قبل از سال نو دریافتی 
بازیکنان به ۶۰ درصد برسد؛ اما تا این لحظه نیز مدیریت 
باشگاه ذوب آهن به همان توافق خود پایبند نبوده و 
همین موضوع باعث دلخوری شدید کادر فنی و بازیکنان 
شده است. از طرفی نیز با توجه به پیروزی پرگل گاندوها 
مقابل فولاد خوزستان، مدیریت باشگاه به بازیکنان این 
تیم قول پاداش داده بوده که تا این لحظه این وعده 
نیز محقق نشده است.نکته جالب توجه آنجاست که 
مدیریت جدید هنوز هیچ پرداختی به بازیکنان نداشته 
و آخرین پرداختی باشگاه به بازیکنان به قبل از بازی 
با پرسپولیس بازمی گردد که دریافتی بازیکنان را به 
۴۰درصد رساند. با این شرایط به نظر می رسد روزهای 
خوبی پیش روی نایب قهرمان آسیا نخواهد بود./ ایرنا

سکانس آخر قصه پرغصه طارمی

سرمربی اینتر برای آخرین بار یک فرصت طلایی به 
مهاجم تیم ملی ایــران داد.»مارتینز نفس می کشد، 
طارمی به میدان مــی رود«، این گــزارش روز سه شنبه 
سایت sport.quotidiano ایتالیا از بازگشت مهاجم تیم 
ملی ایران به ترکیب اصلی اینتر مقابل فاینورد در لیگ 
قهرمانان اروپاست.طارمی در این فصل برای اینتر ۱۳۸۷ 
دقیقه به میدان رفته و تنها سه گل زده؛ یعنی هر ۴۶۲ 
دقیقه یک گل به ثمر رسانده تا ضعیف ترین مهاجم 

نراتزوری شناخته شود.
بسیاری از رسانه های ایتالیا از پایان ماجراجویی مهدی 
طارمی با اینتر به دلیل عدم گلزنی و تأثیرگذاری لازم این 

بازیکن خبر می دهند.
بازی اینتر با فاینورد به نظر می رسد آخرین فرصت 
طارمی باشد تا بتواند از وضعیت بحرانی در قلعه 
ج شود.رسانه ایتالیایی می نویسد که  نراتزوری خار
گی تصمیم گرفته به مارتینز به دلیل فشار زیاد  اینزا
بازی ها و خستگی استراحت دهد و طارمی را به عنوان 
جانشین او در کنار تورام انتخاب کرده است.براساس 
گزارش sport.quotidiano، مهدی طارمی به عنوان 
مهاجم پشتیبان نتوانسته رضایت مدیران اینتر را جلب 
کند و بازی امشب مقابل فاینورد می تواند سرنوشت 

مهاجم ایرانی را تغییر دهد./ فارس

 قهرمان اصفهانی ووشو 
در کادر فنی تیم ملی

طی حکمی از جانب امیر صدیقی، رئیس فدراسیون 
ووشو، حمیدرضا لادور قهرمان آسیا و جهان در رشته 
ووشو به عنوان مربی تیم ملی ووشوی بزرگ سالان 
منصوب شد. لادور در این خصوص گفت: خوشحال 
هستم که برای چندمین بار لباس مقدس تیم ملی 
را بر تن کردم. چند بار به عنوان بازیکن و این بار 
ــن افــتــخــار نصیب بــنــده شده   بــه عــنــوان مــربــی ای

است.
او افزود: ووشوی ایران از ظرفیت های بسیار بالایی 
برخوردار است و در این چندساله هم با مدیریت 
هوشمندانه فدراسیون به جایگاه خوبی دست 

کرده است.  پیدا
مربی تیم ملی ووشو ادامه داد: امیدوارم که امانت دار 
خوبی باشم و بتوانم آن گــونــه که شایسته است 
به عنوان عضو کوچکی از خانواده بزرگ ووشو در 
کنار سرمربی توانمند استاد موحدنیا و دیگر همکارم 

استاد بهمنی خدمتگزار قهرمانان کشورم باشم.

کامران قاسمپور در مصاحبه ای با فدراسیون جهانی 
کشتی درباره آن پنج ثانیه تلخ برابر عبدالرشید سعداله یف 
صحبت کرد.کامران قاسم پور هنوز هم به آن پنج ثانیه 
فکر می کند؛ لحظاتی که مسیر زندگی ورزشی او را تغییر 
داد. در حالی که در اتاق مصاحبه به دیوارهای خالی 
خیره شده، به آرامی می گوید: خیلی به آن فکر کرده ام. 
البته که گذشته است و چیزی را نمی توان تغییر داد، 
اما بارها از خودم پرسیده ام چرا در آن چهار ثانیه اشتباه 
کردم. می توانستم مسابقه را جور دیگری مدیریت کنم و 
خیلی راحت پیروزی را حفظ کنم. قاسم پور در نیمه نهایی 
مسابقات جهانی ۲۰۲۳ مقابل عبدالرشید سعداله یف، 
قهرمان پرافتخار روس، تا پنج ثانیه مانده به پایان، با 

نتیجه ۳-۱ پیش بود. اما یک لحظه غفلت کافی بود 
ج کند  تا سعداله یف با حرکتی برق آسا، او را از کنترل خار
و پیروز شود تصاویر لحظات بعد از شکست قاسم پور، 
که دستانش را روی سرش را گرفته بود، در شبکه های 
اجتماعی دست به دست شد. هــواداران تلاش کردند 
او را دلداری دهند، اما این کلمات آرامش بخش، برای 
خودش خالی از معنا بود. او می گوید: بعد از مسابقه 
احساس خیلی بدی داشتم. کل شب را نخوابیدم، دائم 
به آن لحظه فکر می کردم و تحت فشار بودم. حتی بعد از 
بازی، به خاطر درد و استرس، چهار مسکن مصرف کردم.
روز بعد، در مسابقه رده بندی، قاسم پور مقابل دیوید 
تیلور از آمریکا قرار گرفت؛ اما نتوانست ازنظر ذهنی خود 

را بازسازی کند و با شکست ۶-۲، از کسب مدال باز ماند.
چهار ماه بعد، او به مسابقات رنکینگ در تیرانا بازگشت 
و این بار مدال طلا را به گردن انداخت، اما حتی این 
پیروزی هم نتوانست خاطره تلخ باخت جهانی را از 
ک کند.قاسمپور در این خصوص می گوید:  ذهنش پا
وقتی روی سکو می رفتم، دوبــاره به آن لحظات فکر 
کردم. تصور کردم که می توانستم چند ماه پیش روی 
سکوی جهانی بایستم، نه این مسابقات. اما این ورزش 
گر یک ورزشکار  است؛ برد و باخت بخشی از آن است. ا
حرفه ای بخواهد ادامه دهد، باید این را بپذیرد. مردم 
انرژی خوبی به من می دادند و از من تعریف می کردند. 

این نشان دهنده مهربانی آن هاست./ ورزش سه

اعتراف تلخ کامران قاسمپور: نابود شدم!

تاریخ ورزش اصفهان

 گفت وگوی نوروزی 
با محرم نویدکیا در سال 82

مهدی
 زارعی

زشی محقق ور

   

در دهه های ۷۰ و ۸۰ نشریات کاغذی در آستانه سال 
نو حال و هوایی متفاوت از شماره های قبلی خود 
پیدا می کردند. کاغذ ارزان بود و افزایش چندبرابری 
تعداد صفحات نشریات برای ویژه نامه سال نو، 
چندان ضرری نداشت؛ چه برای نشریه و چه برای 
خوانندگانی که اندکی بیشتر باید هزینه می کردند. 
نوع مطالب این ویژه نامه ها نیز متفاوت از مطالب 
همیشگی آن ها بود. نمونه  مصاحبه های نوروزی 
دو دهــه  قبل را مــشــاهــده می کنید. گفت وگوی 
هفته نامه تلاش در شماره ۴5۶ خود با محرم نوید 
کیا.نویدکیای ۲۰ ساله در ابتدای جوانی هم با تیم 
ملی امید در بازی های آسیایی ۲۰۰۲ قهرمان آسیا 
شده بود و هم بازوبند کاپیتانی سپاهان را به بازو 
بسته بود. سپاهانی که مقتدرتر از همیشه لیگ برتر 
را شروع کرده بود و چنان فاصله ای با رقبا گرفته 
بود که همه می دانستند این تیم در بهار سال بعد 
قهرمان لیگ ایران خواهد شد. این هم صحبت های 

نویدکیا، ۲۲ سال قبل:

بهترین و بدترین خاطره تان 
از سال 81؟

در بوسان قهرمان شدیم. با تنها شش ماه به 
چشم آمدن عنوان بهترین بازیکن سال را به 
من دادند. سپاهان هم در جام حذفی و هم در 
لیگ مدعی قهرمانی است. نام من نیز در صدر 
فهرست گل زنان لیگ برتر اســت. آیا می شود 
کسی این همه خاطره خوب از یک سال داشته 
باشد؟ خدا را شکر هرآنچه که اتفاق افتاد به نفع 
ما بود و من از سال ۸۱ کلی خاطره خوش دارم.
وقتی با تیم ملی در کره جنوبی بودم خاطرم 
هست که آقــای دایــی چطوری بــرای پدرشان 
اشک می ریختند. آن موقع که گریه کاپیتانمان 
را دیدم تلخ ترین لحظه سال ۸۱ را تجربه کردم. 
بعد هم که متأسفانه آقای گل محمدی عزیزی 
گوار  را از دست دادند. امیدوارم این اتفاقات نا

در سال جدید سراغ هیچ کس نیاید.

چه برنامه ای برای سال 82 
دارید؟

باید روند رو به رشد امسال را ادامه دهیم. حالا مردم 
از ما توقع دارند و همین عامل باعث شده کارمان 

مشکل تر از قبل باشد.

هنرپیشه ترین فوتبالیست 
ایران از نگاه شما کیست؟

احمد مؤمن زاده.

اگر مربی تیمی باشید که 
حسین رضازاده و هادی ساعی 

و علیرضا دبیر، بازیکن یا عضو 
آن باشند، از ایشان در چه 

پست هایی استفاده می کنید؟
ــازاده به خاطر قــدرت بــدنــی اش می تواند  رضـ
هافبک دفاعی باشد. آقای ساعی در هافبک 
راست یا مدافع یارکوب جواب می دهد. من باشم 
دبیر را هم به خاطر تکنیک مناسبی که دارد 

می فرستم خط حمله.

ترسناک ترین بازیکن 
ایرانی را معرفی کنید.

من با کسی شوخی ندارم! حال که باید از یکی اسم 
ببرم ترجیح می دهم جواد نکونام را بگویم.

اگر دزدی به فکر سرقت از 
خانه فوتبالیست ها بیفتد، به 

اعتقاد شما اول سراغ خانه 
کدام بازیکن می رود؟

خانه لژیونرها مناسب تر است. فکر می کنم وضع 
آقای دایی بهتر از بقیه باشد.

چنانچه خواننده 
می شدید اسم کاست اولتان 

را چه می گذاشتید؟
مادر.

تعطیلات نوروزی را چه کار 
می کنید؟

تعطیلات را در اصفهان خواهم بود. در خانه مان.

دبیر صفحه / مهری مصور
ویراستار / مائده رئوفی

هیئــت معرفــی شــد و در ادامه نیــز فراخــوان ثبت نام 
از متقاضیــان ریاســت هیئــت منتشــر شــد کــه بــا 
اســتقبال قابــل توجهــی مواجــه شــد و درنهایــت نیــز 

شــش نامــزد انتخابــات تأییــد شــدند.
در روزهای پایانی آذر امسال مجمع انتخاباتی این 
هیئت برگــزار شــد کــه در دور اول از ۳۱ رأی مأخوذه 
ســید اصغــر حســینی نژاد ۱۱ رأی، ســعید رســتمی ۹ 
رأی، علیرضــا مردانــی 5 رأی، حســن صالحی ۴ رأی 
و محمدصــادق میــرزا ۲ رأی کســب کردند کــه با این 
نتایــج، چهــار کاندیــدا از دور رقابــت کنــار رفتنــد و 

حســینی نژاد و رســتمی بــه دور دوم راه یافتنــد.
در دور دوم سید اصغر حســینی نژاد ۱۶ رأی و سعید 
رستمی ۱5 رأی کسب کرد که کار به دور سوم کشیده 
شــدو در دور ســوم نیــز نتیجــه مشــابهی بــه دســت 

آمد تــا رأی بــه برگــزاری دوبــاره مجمع داده شــود.
ــام از  ــه کوتاهــی پــس از مجمــع اول، ثبت ن بــه فاصل
متقاضیــان ریاســت هیئــت آمادگــی جســمانی انجام 
شد و آن طوری که مدیر روابط عمومی اداره ورزش 
و جوانان استان اصفهان اعلام کرده دومین مجمع 
انتخاباتــی ایــن هیئت در عرض ســه مــاه اخیر امروز 

برگــزار خواهد شــد.
تعــداد کاندیداهــای ریاســت ایــن بــار کاهش یافته و 
بر اساس اعلام سایت اداره ورزش و جوانان استان، 
سید اصغر حسینی نژاد، سعید رستمی، محمدامین 
موحــد، قاســم رحیمــی و حســن صالحــی کاندیــدای 
هیئــت آمادگــی جســمانی و تندرســتی هســتند کــه 
بــرای تصــدی ایــن مســئولیت نوپــا رقابــت می کننــد.

ــی  ــای اصل ــه رقب ــتمی ک ــینی نژاد و رس ــر حس ــلاوه ب ع
دوره گذشــته بودنــد و صالحــی کــه یــک بــار دیگر به 
رقابت ورود کرده اســت، محمدامین موحد و قاســم 
رحیمــی دو چهــره جدیدی هســتند کــه اهالی ورزش 
هــر دو را می شناســند. موحــد ســابقه مدیریــت در 
ــاد را دارد  اداره ورزش و جوانــان شهرســتان نجف آب

و رحیمــی نیــز از چهره هــای فوتبالــی و دانشــگاهی اســت.
خ داد، ایــن ذهنیــت وجــود دارد کــه  بــا توجــه بــه نتیجــه ای کــه در انتخابــات آذر ر
ایــن بــار نیــز رقابــت اصلــی بیــن حســینی  نژاد و رســتمی اســت و هرکــدام کــه توانســته 
باشــند در ایــن مــدت افــراد بیشــتری از اعضــا مجمــع را همــراه خــود کننــد، ایــن 

ــد. ــد ش ــده دار خواهن ــئولیت را عه مس
حســینی نژاد از زمــان شــروع فعالیــت رشــته کبــدی در اصفهان، ریاســت ایــن هیئت 
را در اختیــار داشــت؛ امــا پــس از کنــار رفتــن از ریاســت هیئــت، مدت هــا بــود نامــی از 
او در مجامــع ورزشــی شــنیده نمی شــد، امــا در مقابــل ســعید رســتمی در ســال های 
اخیــر به واســطه ســرمربیگری در تیم هــای فوتســال لیــگ برتــری نــام  آشــناتری 

بــرای ورزشی هاســت.
رســتمی که چهــره ای دانشــگاهی هم محســوب می شــود، پیش تــر بــرای انتخابات 
هیئــت ورزش همگانــی نیــز ثبت نــام کــرده بــود، امــا انتخابــات آن هــر بــار بــه دلایلی 

منتفــی شــد تــا او بــرای احــراز مســئولیت هیئــت نوپــا اقــدام کند.
هیئــت آمادگــی جســمانی جامعــه آمــاری قابل توجهــی را در برمی گیــرد و تجربــه 
کــی از آن اســت کــه پرمخاطــب بــودن هیئــت  گذشــته ایــن هیئــت در دهــه ۹۰ حا
منجــر به پردرآمد شــدن آن خواهد شــد و به نظر می رســد بخشــی از رقابــت پرتعداد 
بــرای تصــدی ریاســت ایــن هیئــت بــه دو عامــل جامعــه آمــاری پرتعــداد و درآمــدزا 

بــودن آن برمی گــردد.
کنــون تجربــه چنــد مجمــع ســه مرحلــه ای را پشــت ســر گذاشــته  ورزش اصفهــان تا
است؛ ازجمله در هیئت والیبال استان که علی زمانی و فریبا صادقی در انتخابات 
اول به تســاوی رســیدند، اما چنــد مــاه بعــد و در انتخابــات دوم، صادقی بــا رضایت 
دادن بــه نایب رئیســی هیئــت، از رقابــت کنــار رفــت تــا زمانــی بــدون رقیــب رئیــس 
شــود، اما در خصوص هیئــت آمادگی جســمانی بعید اســت هیچ کــدام از دو کاندیدا 
تمایلــی برای کنــار رفتــن بــه نفــع یکدیگــر داشــته باشــند و پیش بینی می شــود امروز 
ــرای  ــت ب ــه پیداس گفت ــد نا ــد، هرچن ــان باش ــع در جری ــی در مجم ــت نزدیک ــم رقاب ه
ــرای ریاســت در آن وجــود نداشــته  ــی ب ــازه وارد کــه پیش ازایــن رقابت ایــن هیئــت ت
و بــه روال دیگــر هیئت هــای ورزشــی، جریــان قــدرت و طیــف منتقــد وجــود نــدارد، 
ســبد رأی کاندیدایــی پروزن تــر می شــود کــه همراهــی اداره ورزش و جوانــان و 
فدراســیون را داشــته باشــد، البتــه در احتمــال ضعیــف ممکــن اســت هیچ کــدام از 
کثریــت مجمــع را بــا خــود همــراه کننــد کــه یــک تســاوی  کاندیداهــا نتواننــد رأی ا
دیگــر در راه خواهــد بــود و البتــه هنــوز معلــوم نیســت در صــورت تســاوی بــرای 
 دومیــن مجمــع دســتورالعمل وزارت ورزش و جوانــان چــه حکمی در ایــن خصوص 

خواهد داشت.

ی  مهر
مصور

زش وه ور دبیرگر

رقابــت بــر ســر صندلــی ریاســت هیئت هایی 
چون فوتبــال، بســکتبال، والیبــال و تکواندو 
از آن دســته اتفاقــات قابــل پیش بینــی 
ورزش اســت؛ امــا اینکــه انتخابــات هیئــت 
آمادگی جســمانی به عنوان تازه وارد ورزش 
ــرای  ــود و ب ــد ش ــر تمدی ــار دیگ ــان یک ب اصفه
بــار دوم نیز همــان حساســیت رقابــت در دور 
اول متصــور باشــد، از آن دســت رخدادهــای 

پیش بینی نشــده ورزش اســتان اســت. 

در دهه ۹۰ بــا تصمیــم عجیب مدیــران وقت وزارت 
ــت  ــه جمعی ــمانی ک ــی جس ــیون آمادگ ورزش، فدراس
آمــاری قابل ملاحظــه ای را زیرمجموعــه داشــت، 
منحــل و بــه انجمــن آمادگــی جســمانی تبدیــل 
ــی  ــیون ورزش همگان ــه فدراس ــر مجموع ــه زی ــد ک ش
محســوب می شــد؛ امــا در زمــان تصــدی مســئولیت 
حمید سجادی در وزارت ورزش و جوانان، تشکیل 
فدراســیون های جدیــد در دســتور کار قــرار گرفــت 
کــه فدراســیون آمادگــی جســمانی یکــی از آن هــا بود.
ل کــه باید  تأســیس فدراســیون جدیــد بــا این اســتدلا
راهــکاری برای کمبــود تحرکی مردم به ویــژه بانوان 
فراهــم کــرد، تشــکیل شــد و آمادگــی جســمانی و ۲5 
رشــته دیگــر از فدراســیون ورزش همگانــی جــدا و به 

فدراســیون تــازه وارد اضافه شــدند.
پــس از تشــکیل فدراســیون آمادگــی جســمانی، در 
اســتان ها نیــز رأی بــه ایجــاد هیئت هــای اســتانی 
داده شــد و در اصفهــان نیــز در دوره مدیرکلــی جــواد 
محمــدی، مهــدی بهرامیــان به عنــوان سرپرســت 

رقابت پنج نفره برای یک صندلیرقابت پنج نفره برای یک صندلی
انتخابات هیئت آمادگی جسمانی امروز برای دومین بار در اوج حساسیت برگزار می شودانتخابات هیئت آمادگی جسمانی امروز برای دومین بار در اوج حساسیت برگزار می شود

هیئت آمادگی 
جسمانی 

ی  جامعه آمار
قابل توجهی را در 

برمی گیرد و تجربه 
گذشته این 

هیئت در دهه 90 
حاکی از آن است 

که پرمخاطب 
بودن هیئت منجر 
به پردرآمد شدن 

آن خواهد شد

نمایی از انتخابات هیات در آذر

گهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه  آ
شرکت فنی و ساختمانی ساخن )سهامی خاص( 

به شماره ثبت ۶۲۳۳ و شماره  ملی ۱۰۲۶۰۲۷۳۵۷۶ 
بدینوســیله از کلیه ســهام داران دعوت می شــود تا در جلسه مجمع 
عمومــی عــادی ســالیانه شــرکت کــه در ســاعت ۹ صبــح روز  شــنبه 
۱۴۰۴٫۰۱٫۰۹ در محــل اصلــی شــرکت بــه آدرس شهرســتان اصفهان 
بخش مرکزی شــهر اصفهــان، جلفا، کوچــه اورنگ ۱۸ خیابــان حکیم  
ک ۵۶۱ طبقــه اول به کدپســتی ۸۱۷۵۸۷۶۵۹۸ تشــکیل  نظامی پــا

می گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه :

۱- رســیدگی بــه صورتهــای مالــی  ۲ - رســیدگی بــه گــزارش مدیــران و 
بازرسان  ۳- انتخاب اعضاء هیئت مدیره  ۴- انتخاب بازرسان اصلی 
و علــی البــدل  ۵- انتخــاب موسســه حسابرســی  ۶- تعییــن روزنامه 

گهی ها   کثیرالانتشار شرکت جهت درج آ
مقام دعوت کننده هیئت مدیره شرکت فنی و ساختمانی ساخن 

گهی مناقصه عمومی  آ
شرکت اتوبوســرانی اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومی نوبت دوم 
طب کار )چکاپ دوره ای پرسنل ( و مناقصه عمومی مرحله سوم واحد 
کولری( را برگزار نماید لذا برای خرید اسناد مناقصه  سرمایش گرمایش )
از تاریخ ۲۱ /۱۲ /۱۴۰۳ تا تاریخ ۲۶ /۱۲ /۱۴۰۳  به این شرکت واقع در 
خیابان کاوه ، جنب ترمینال بابلدشــت مراجعه و فــرم های مربوطه را 
کثر تا پایان وقت اداری پنج شنبه   دریافت و پیشنهاد های خود را حدا

۰۷ /۰۱ /۱۴۰۴ تحویل واحد حراست نمایند.
 -مبلغ سپرده شرکت در مناقصه طب کار ۰۰۰ /۰۰۰ /۷۰۰ ریال و مناقصه 
کولــری( ۰۰۰ /۰۰۰ /۰۰۰ /۱ ریــال   )واریز به  واحــد ســرمایش گرمایــش )
حســاب های بانکی اعام شده در فرم شــرایط یا ضمانت نامه معتبر 

بانکی( می باشد.
 -سایر جزئیات و توضیحات تکمیلی در اسناد مناقصه ارائه شده است.

 -کلیه کسورات قانونی بر عهده ی برنده مناقصه می باشد.
 -قیمت های پیشــنهادی می بایســت بدون احتســاب ارزش افزوده 

نوشته شود.
 -شرکت اتوبوسرانی اصفهان در رد یا قبول هر یک یا تمام پیشنهادات 
کر دلیل باشد مختار است. ارائه شده متقاضیان بدون آنکه محتاج به ذ

کت ها : ۰۹ /۰۱ /۱۴۰۴ زمان بازگشایی پا
اطاعات تمــاس و آدرس دســتگاه :       اصفهان  -خیابــان کاوه  -جنب 
ترمینال بابلدشت  -کوچه شهید مقار زاده  -۰۳۱۳۸۱۸۸ تلفن ثابت 
داخلی ۱۵۵                                شرکت اتوبوسرانی اصفهان
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صــــــاحــــــب امـــــتـــــیـــــاز شـــــــر کـــــــت فـــرهـــنـــگـــی 
ــا ــب ـــ ــان زی ــهــ ــ ــف ــام اصــ ــ ــی ــ ــاتـــی پ ــوعـ ــبـ ــطـ ــری مـ ــ ــن ــ ه
ــی قــــــاســــــم زاده ــ ــل ــ ــر ع ــ ــتـ ــ ــول دکـ ــ ــئ ــ ــس ــ ــرم ــ ــدی ــ م
ــچــانــی ــمــــوری ســی ــ ــی ــ مـــدیـــرعـــامـــل احــــســــان ت
ــــن اعــــــتــــــزازیــــــان ــی ــمــــدحــــســ ســـــردبـــــیـــــر مــــحــ

معاون بازرگانی سید محمدوحید حکیم فعال 
ــاون اداری و مـــالـــی جــــــواد عــلــیــنــقــیــان ــ ــع ــ م

 تحریریه فرشاد توسلی،  سیده نرگس نظام الدین
 فاطمه رجـــب زاده، الهه ســادات بدیع زادگان
)  علیرضا وثیقی پور و علی رئیسی)فرهنگ و هنر
ــهـــانـــی ــا کـ ــ ــی ــ ــدری فـــــــرد ، ل ــ ــ ــی ــ ــ  مـــحـــســـن ح
زهره قندهاری و زهره سادات کاظمی )هم محله(
داوود جــعــفــری، پــگــاه ظــاهــری و مــیــنــا ایـــزدی 
ــن  ــی ــس ــدح ــم ــح )اقــــتــــصــــاد و ســــیــــاســــت(، م
ــان ــراجـ ــزه سـ ــ ــائ ــ ــی، ف ــم ــی ــق اعــــتــــزازیــــان، لـــیـــا م
)  و احــمــد مــهــره کــش )جــامــعــه و روایــــت شــهــر

زینب تاج الدین )پایداری(، جواد جلوانی )تاریخ 
شفاهی(، نفیسه حاجاتی )میراث و گردشگری(
مـــهـــری مـــصـــور و مــســعــود افـــشـــاری )ورزش(

گـــــرافـــــیـــــک عــــلــــیــــرضــــا مــــــظــــــاهــــــری، عـــلـــی 
نـــــصـــــر آزادانــــــــــــــــــــی و ســــــولــــــمــــــاز رجــــبــــی

عـــــــکـــــــس حـــــــمـــــــیـــــــدرضـــــــا نــــــیــــــکــــــومــــــرام

رســــــــانــــــــه ســـــیـــــدمـــــیـــــاد مــــــــیــــــــردامــــــــادی، 
ــم زاده ــ ــاشـ ــ ــــد هـ ــی حـــســـیـــن کـــشـــکـــولـــیـــان و امــ

ویراستاران عذرا دیانی، مائده رئوفی و سارا حفیظی

  esfahanzibaonline.ir
  eitaa.com/esfzibanews

اصــــــــفــــــــهــــــــان،خــــــــیــــــــابــــــــان فـــــــــردوســـــــــی
بـــــــن بـــــــســـــــت امــــــــــــــــام )شــــــــــــمــــــــــــاره 15(

0 3 1 -3 2 2 2 5 2 5 1 ــن  ــ ــفـ ــ ــلـ ــ تـ
5 0 0 0 4 0 0 0 2 5 2 4 ــرف مــــــردم  ــ حـ
0 3 1 -3 2 2 2 5 2 5 8 گــهــی هــا  ــور آ امـ

ــا ــــ ــرنـ ــــ ــر بـ ــرتـ ــــ ــم بـ ــ ــ ــه جـــــــام ج ــ ــس ــ ــوس ــ چـــــــاپ م

ــی در ایــــــــران  ــ ــانـ ــ ــتـ ــ ــن روزنــــــــامــــــــه اسـ ــ ــریـ ــ ــرتـ ــ بـ
دارای امــتــیــاز 92.2 در رده بـــنـــدی مطبوعات 
ــی ــ ــامـ ــ ــگ و ارشـــــــــــــاد اسـ ــ ــنـ ــ ــرهـ ــ وزارت فـ

صدای مطالبات مردم اصفهان

ــان ــ ــه ــ ــف ــ ــر اص ــ ــهـ ــ ــات شـ ــ ــ ــح ــ ــ ویـــــــژه نـــــــامـــــــه م

ــری اصــفــهــان ــگــ ــردشــ ــ ــراث وگ ــ ــی ــ ــه م ــ ــام ــ ــژه ن ــ وی

ویـــژه نـــامـــه شــهــر زنـــدگـــی و مـــســـالـــه هـــای آن

ویـــــــــژه نـــــــــامـــــــــه پــــــــــــایــــــــــــداری اصـــــفـــــهـــــان

ویــــــژه نــــــامــــــه تــــــاریــــــخ انــــــقــــــاب اســــامــــی

رســـــــــــانـــــــــــه اقــــــــــتــــــــــصــــــــــادی اصــــــفــــــهــــــان

en.esfahanzibaonline.ir

MOMENT
مدیرنویسیلحظه

عکس های دسته جمعی 
معرکه اند

مجتبی 
بنی اسدی

نویسنده

عکس های دسته جمعی معرکه اند. این را وقتی روابط 
عمومی آموزش وپرورش بودم و همه خدمتگزارهای 
مدارس را توی یک قاب جا دادم، کشف کردم؛ آن هایی 
که توی کمتر عکس های دسته جمعی پیدایشان می شود. 
همان سال، جشن روز معلم، عکس های دسته جمعی 
معلم های بیست سی سال پیش گراش را از آلبوم های 
ک خورده اداره کشیدم بیرون و به در و دیوار سالن  خا
جشن آویزان کردم. وقتی معلم ها می آمدند روبه روی 
عــکــس هــا  مــی ایــســتــادنــد و خــیــره مــی شــدنــد بــه خــود 
گذشته شان که موهایشان پرپشت بوده و سیاه، لبخند 
می زدند که »چه دورانی خوشی بود«. امسال که مدیر 
مــدرســه ام، دانــش آمــوزهــا بـــرای گرفتن عکس های 
دسته جمعی همیشه اجــازه مثبت من را دارنــد. راهرو 
مدرسه را هم پر کرده ایم از عکس های دسته جمعی 
معلم  ها و دانش آموزها؛ عکس هایی از همان ده سال 
پیش که مدرسه افتتاح شده تا پاییز همین امسال که 
تیم کلاس دوازدهم ریاضی قهرمان مسابقات فوتبال 
بین کلاسی شد و عکس دسته جمعی انداختند  و چه 
عکسی! پر از چهره ها خندان. کلا کسی در عکس های 
دسته جمعی اندوه به چهره ندارد. آدم ها وقتی غمگین اند 
برای عکس یادگاری کنار هم نمی ایستند. حتی وقتی 
اربعین، با پیراهن مشکی ایستاده اید کنار هم و زمینه 
عکس گنبدطلای سقاست، گرچه دل هــا از غم موج 
می زند؛  اما ذوق وشوقی نهفته در چشم هاست که انگاری 
فریاد می زند »خدا رو شکر یه سال دیگه زنده موندیم و 

حرم رو دیدیم«.
عکس های دسته جمعی فوتبالی ها هم همیشه قبل 
سوت شروع مسابقه گرفته می شود. هیچ کس عکسِ 
دسته جمعی تیم آث میلان افسانه ای پیرلو و مالدینی 
کا را بعد از باخت فینال لیگ  و گتوزو  و  شوچنکو و کا
قهرمانان اروپــای سال ۲۰۰۵ به یاد نــدارد؛ چون اصلا 
چنین عکس دسته جمعی از آن فوتبالیست های گریان 
هیچ وقت ثبت نشد. آدم ها وقتی شاد  و خرم اند می ایستند 
کنار هم. پس عکس های دسته جمعی باید ثبت شود؛ 

چون لحظات شاد باید ماندگار شود.
برگردیم ســراغ مدیرنویسی. بین همه دردسرهای 
مدیریت مدرسه، ذوق های کوچکی هم پیدا می شود؛ 
مثل فراهم کردن شرایط عکس های دسته جمعی. 
اینکه صبح جمعه  ای معلم ها و دانش آموزها دعوت 
می شوند مدرسه و قبل از اینکه بنشینند سر سفره 
صبحانه و بعد هم نشاط فوتبال و والیبال، عکس  
. یــا ساعت  دسته جمعی گرفته مــی شــود بــه یــادگــار
ده صبحی که آسمان را یک دست ابر پوشانده و بوی 
نَمِ بــاران از پشت کوه ها به حیاط مدرسه می رسد و 
جان می دهد بــرای یک عکس دسته جمعی، همه 
فراخوانده می شوند بــرای ثبت یک قاب و یا وقتی 
دورهمی می رویم رستوران شام بخوریم و بچه ها 
عکس های سه چهار یا بیست سی نفری می گیرند، 
سلفی می اندازند، وقتی لب هایشان به خنده باز است. 
دل خوشی یعنی اینکه وقتی سی سال بعد برمی گردند 
به این عکس ها، باز لب ها به همان خنده ها باز شود. 
آری؛ این خنده هاست که باید بماند. پس عکس های 

دسته جمعی فوق العاده  اند.

باستانشناس

 گنجی عظیم 
داخل یک خمره معمولی

وقتی کلمه »گنج« به گوش ما می خورد، احتمالا اولین 
چیزی که به ذهنمان می آید یک کوزه پر از سکه های 
طلایی است. این دقیقا همان چیزی است که سال 2018 
در جریان یک کاوش باستان شناسی در محل یک سالن 
تئاتر قدیمی در ایتالیا از زیر خاک بیرون آمد؛ یک »گنج« 

به واقعی ترین معنی کلمه!
این گنج منحصر به فرد از سکه های طلای مربوط به 
اواخر دوره امپراتوری روم در مرکز شهر کومو در منطقه 
لومباردی ایتالیا کشف شد. این گنجینه درون یک 
کــوزه قــرار داشــت که بخشی از آن شکسته شده بود و 
 در همان نگاه اول انبوه سکه های درخشان داخل آن 
دیــده می شد. سکه ها به شکل دسته های کوچک و 
ج سازی  فشرده درون کوزه چیده شده بودند. روند خار
آن ها زمان زیادی برد؛ زیرا باید یک به یک بیرون آورده 
می شدند تا ترتیب لایه های آن ها حفظ شود. تحلیل این 
لایه ها برای تعیین اینکه آیا سکه ها هم زمان دفن شده 
بودند یا در طول یک دوره زمانی به این مکان منتقل 

شده بودند بسیار مهم بود.
زمانی که ایــن گنج حیرت انگیز کشف شــد، در ابتدا 
باستان شناسان تخمین می زند که حدود 300 سکه طلا 
در درون آن وجود داشته باشد؛ اما وقتی فرآیند سخت و 
زمان بر خارج سازی سکه ها به پایان رسید، معلوم شد که 
تعداد نهایی سکه های طلا دقیقا  ۱۰۰۰ عدد است. این 
رقم دقیق نشان می دهد که احتمالا  کسی این تعداد 
را برای اهداف حرفه ای شمارش کرده است؛ مثلا یک 

حسابدار، یک مقام دولتی یا یک زرگر سلطنتی.
ــام و  ــن گنجینه شــامــل مـــواد خ عـــلاوه بــر ســکــه هــا، ای
محصولات نهایی زرگری با کیفیت بسیار بالا نیز بود. 
سه حلقه طلای بزرگ در آن یافت شد که احتمالا متعلق 
به مــردان بــوده انــد. همچنین سه گــوشــواره در میان 
یافته ها وجــود داشــت. یک شمش کوچک طلا، یک 
میله طلایی و مقداری رشته های نازک طلا نیز در کوزه 
یافت شد. شمش طلایی با نقره ترکیب شده بود تا دوام 
بیشتری داشته باشد و نشانه هایی از برش و استفاده برای 
ساخت اشیای گران بها روی آن دیده می شد. خمره ای 
که این گنج درون آن قرار داشت، برعکس، یک ظرف 
ساده و معمولی روزمره بود. این خمره که شباهت زیادی 
به یک لیوان بزرگ دارد، از سنگ صابونی سبز ساخته 
شده و در همان منطقه تولید شده بود. آثار سوختگی 
روی آن نشان می دهد که از آن احتمالا برای پخت وپز 

نیز استفاده می شده است.
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استان اصفهان سابقه چهل ساله در تولید گل 
شب بو دارد و شهرستان خمینی شهر اصفهان 
با تولید حــدود ۱۲میلیون گلدان گل شب بو 
قطب تولید این گیاه در کشور است و بیشترین 
تولیدکنندگان این نوع گل زینتی در  این شهر 

فعالیت می کنند.
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کوه رورایما، یکی از شگفت انگیزترین فلات های جهان، 
ــوده و  میلیون ها ســال از دشــت هــای اطــرافــش جــدا ب
کوسیستمی رازآلود و منحصربه فرد را در خود پرورش  ا
داده است. این کوه با دیواره های عمودی و قله صاف 
خود در نقطه مــرزی سه گانه برزیل، ونزوئلا و گویان 
قرار دارد. اغلب حلقه ای از ابرها آن را در برمی گیرد و 
منظره ای رؤیایی خلق می کند؛ گویی که این فلات در 

آسمان معلق است.
این فلات اسرارآمیز که بومیان آن را »خانه خدایان« 
می نامند، همچنان یکی از مرموزترین و زیباترین نقاط 

زمین باقی مانده است.

خانه خدایان
این کوه با 8۱۰/۲متر ارتفاع، مانند یک میز غول پیکر از 
دشت های اطراف سر برآورده است. در زبان قوم پمون 
بومیان این منطقه، به این سازه های طبیعی »تپویی« 

گفته می شود که به معنای »خانه خدایان« است.
پمون ها معتقدند که رورایما بقایای تنه درختی ماورایی 
است که زمانی تمام میوه ها و سبزی های جهان را در 
ــت؛ تا اینکه شخصیتی اســطــوره ای به نام  خــود داش

کونایما« آن را قطع کرد. »ما

راز زمین شناسی کوه رورایما
برخلاف باورهای اسطوره ای، زمین شناسان معتقدند 
که تپویی ها بقایای یک بلوک عظیم از ماسه سنگ 
هستند که حدود ۱/8میلیارد سال پیش شکل گرفته 
است. طی میلیون ها سال، باد و آب این سازه های 
سنگی را تراش داده اند و باعث ایجاد این فلات های 
مرتفع شده اند. در نهایت، حرکات زمین شناختی 

آن ها را به ارتفاعات امروزی رسانده است.
کــوه رورایــمــا یکی از مــعــدود نقاط زمین اســت که 
کوسیستمی کاملا متفاوت و بکر را در خود جای  ا
داده است. تحقیقات نشان می دهد که این محیط 
کوسیستم های  حدود ۷۰ تا ۹۰ میلیون سال از سایر ا
اطــرافــش جــدا بــوده اســت. بسیاری از گیاهان و 
جــانــوران ایــن منطقه بومی اند و در هیچ کجای 

دیگر یافت نمی شوند.
کوسیستم کاملا منزوی  ، ایــن ا امــا برخلاف تصور
نیست. بررسی DNA  قورباغه های درختی نشان داده 
که برخی از این  گونه ها همچنان قادر به مهاجرت در 
میان تپویی ها هستند. این یافته ها نشان می دهد 
که حتی در چنین مناطق دورافــتــاده ای، حیات 

همچنان در حال تکامل و حرکت است.

زیبایی مسحورکننده قله رورایما
قله این کوه با استخرهای زلال، آبشارهای حیرت انگیز و 
منظره ای فراموش نشدنی، یکی از زیباترین نقاط زمین 
محسوب می شود. آبشارهایی مانند »آبشار دره کریستالی« 
و »آبشار نقطه سه گانه« از بارش های مــداوم تغذیه 

می شوند و از ارتفاعات بلند این کوه به پایین می ریزند.
بــا وجــود تمام جذابیت هایش، رســیــدن بــه قله کوه 
رورایما کار ساده ای نیست. صعود به این کوه نیازمند 
یک سفر چندروزه چالش برانگیز از میان مسیرهای 

صعب العبور است.

خانه خدایان عصر دایناسورها!

عید کارمان شستن فرش و موکت و ملحفه و پتو بود. 
بند رخت و دیوارهای حیاط و پشت بام پر می شد 
از تکه های موکت و پرده های گل گلی و فرش های 

کی. گل درشت با زمینه لا
حالا هم همان رسم اســت؛ تنها مدل پتوها دیگر 
پلنگی نیست و گلبافتی شــده. آن موکت رگ رگی 
که قرمز و آبــی و کــرم بــود، حــالا تبدیل به یکرنگ 
شکلاتی و نسکافه ای شده. پرده ها دیگر گل های 
ریزودرشت قرمز و آبی ندارند. شده اند حریر و گیپور 

ساده سفیدنقره ای و نباتی.
از کی رنگ ها از لای فرش و درودیوار اتاق هایمان 
پر کشیدند؟ آن بالش های سنتی قرمز جایشان را 
کستری  به مبل های یغور ســاده خا
ــد که تا خسته از راه  تیره رنگ دادن
می رسی، به جای اینکه خستگی را از 
تنت بگیرند، انگار کوهی روی دوشت 
کردنشان هم که  می گذارند. جابه جا

کمر می خواهد و دست و پای فیل.
مادر می گوید: »آن قدیم ها که عید ها 
رنگ و روغن و نمی دانم کاغذدیواری 
و پارکت و کناف و چه می دانم این 
چیزها که شما می گویید نبود. ما در 
و دیــوار خانه مان از چــوب و خشت 
بود. خشت و کاهگل. عید که می شد، 
حیاط و کوچه را آب وجارو می کردیم. 
ــو ســیــاه آب را بالا  ــاه خــانــه بــا دل از چ
می کشیدیم و مشت مشت می  پاشیدیم 
. آن وقت بوی عطر کاهگل  به دیوار
می پیچید توی کوچه و محله. زمین ها 
ک  کی بود و گل می شد. چه نم خا خا
تازه ای بلند می شد! چه بویی داشت! 
انگار جان می گرفتیم. توی باغچه 
حیاطمان لاری لاری سبزی و ریحان 
و تربچه نقلی می کاشتیم و بــا آب 
چــاه باغچه را سیرابش می کردیم. 
بعد هــم دم عصر جــل وپــلاس پهن 
می کردیم توی ایوان و با دوسه تا زن 
همسایه و بچه ها نان و سبزی خوردن؛ 
نــان و ریحان و نعناع می خوردیم. 

؛  ــار ــبـــود انـــگـ ــتـــی! هــیــچ چــیــزی نـ ــاز حـ ــیـ نــــان و پـ
ــرد.  ــی ک ــت! ســیــرســیــرمــان م ــ امـــا چـــه طــعــمــی داشـ
 نــــــان را خـــــودمـــــان پـــخـــتـــه بــــودیــــم و ســـبـــزی 
و پیاز هم بومی بود و حاصل دسترنج خودمان. 
طعم و عطرش از ده دست چلوکبابی که الان شما 

می خورید بهتر بود.«
. چه روزهایی  دلم را سپرده ام به حرف های مادر
داشته. حالا می رود سراغ دارهای قالی بیست تایی 
گــردهــایــش مــی گــویــد کــه چــطــور قالیباف  و از شــا
حرفه ای شدند و برای خودشان استاد. از گره زدن 
ــا گــل و  و دفــتــیــن. از نــقــشــه هــای شــکــاری بــگــیــر ت
 تــرنــج و اسلیمی های تــودرتــوی حاشیه و زمینه 

می گوید. از نقشه های گل وبلبل.
غرق می شوم لا ی دریــای شفاف حرف هایش که 
پر از صدف و مروارید های رنگارنگ اســت. توی 
دلم می گویم کاش می شد آنجا بــودم و دست کم 

همه را می نوشتم.
ــه. داداش رضــــــا از  ــ ــت ــ ــذش ــ پــــاســــی از شـــــب گ
کوچه پس کوچه های شهر مــی گــذرد. از خیابان 
اصلی به فرعی از فرعی به اصلی. میدان را دور 
مـــی زنـــد. مــی پــیــچــد تـــوی بــن بــســت. مــی خــواهــم 
زودتــر به صفحه موبایلم برسم و تایپ کنم همه 
ــرایــم گــفــتــه؛ قــبــل از اینکه ــادرم ب ــ ــروز م ــ  آنــچــه ام

 فراموش کنم.

هاجر 
دهقانی

نویسنده

به مغازه نانوایی می رسم و چشمم به صف زن و 
مرد می    خورد. هنوز بوی نان تــازه در سرم است؛ 
اما فکرم جای دیگر سرگردان. یاد مادر می افتم. 
زنگ بزنم ببینم نان برایش بخرم یا نه. همیشه 
یکی دو تا؛ بیشتر نه.  می گوید حیف است؛ می ماند 

و فطیر می شود. 
دست می کنم توی کیفم و تازه یادم می آید لحظه 

آخر موبایل را توی خانه جا گذاشته ام. 
چه بدموقعی! فکرم هزار جا می پرد. 
همان موقع شاید چند تماس بی پاسخ 
داشــتــه بــاشــم؛ امــا مــن کــه زنگ خور 
ــدارم. یــکــی دو تــا نــزدیــک و  زیـــادی نـ
دور و آشنا. به جایی نمی خورد. هول 
می افتد سرِ دلم. از فکرهای دیشب 
 اســت. از شنیده ها، از خــواب هــای 
ــای  ــــوس هــ ــاب ــ ــم و ک ــ ــر هـ ــ پـــشـــت سـ
تــمــام نــشــدنــی، از تنهایی هایی که 

تمامی ندارد.
نمی دانم خودم هم. یکهو دیدم خانه 
ــده قــفــس؛ یــک قفس تــاریــک که  ش
پنجره هایش به دیوار ختم می شد و 
گر یک دقیقه دیگر  هیچ روزنی ندارد. ا
می ماندم، خفه می شدم. تند شال و 
کلاه کردم. چادر را کشیدم سرم. اصلا 
روســری و چــادر مشکی را هماهنگ 
نکردم. در را پشت سرم قفل کردم. 
تنها یادم بود نایلون خرده و زباله های 
غ های مادر دست  سبزی  ها را برای مر
بگیرم و خودم را بگذارم توی ایستگاه 
اتوبوس. تا شب گذراندم. به تمیزکاری 
. چقدر  و باقی مانده خانه تکانی مادر
خوب است که این خانه تکانی های 

هرساله سر جایشان است.
از وقتی بچه بودم، یادم هست نزدیک 

 از دیوارهای کاهگلی
 تا گیپور سفید

خاطره بازی با خانه مادری 

از کی رنگ ها از لای 
فرش و درودیوار 

اتاق هایمان پر 
کشیدند؟ آن 

بالش های سنتی 
قرمز جایشان را 

به مبل های یغور 
خاکستری تیره رنگ 
دادند که تا خسته 

از راه می رسی، به 
جای اینکه خستگی 

را از تنت بگیرند، 
انگار کوهی روی 

دوشت می گذارند


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

